
خریدار  رئیــس کل بانک مرکزی بــا تأکید بر 
تسهیل شرایط پرداخت تسهیلات خرد به مردم از 
سوی شبکه بانکی گفت: نرخ مطالبات غیرجاری 
تسهیلات خرد بســیار پایین تر از تسهیلات کلان 
اســت، به همین دلیل ضروی است ضمن اعطای 
اختیارات بیشــتر به شــعب، بانک ها در اعطای 
تســهیلات خرد به مردم، طبق قانون عمل کرده و 

سخت گیری نکنند.
»محمدرضا فرزین« روز پنجشنبه در پانزدهمین 
گردهمایی ســالانه روســای موفق شــعب، این 
گردهمایی را فرصتی مناسب برای مرور سیاست 
های نظام بانکی و فعالیــت های آن خواند و افزود: 
دشــوارترین فعالیت نظام بانکی، امــور مرتبط با 
شعب است. برای مثل در روزهای تعطیل و در تمام 
حوادثی که رخ می دهد، کارکنان نظام بانکی و به 
ویژه شعب در محل کار خود حضور دارند و نسبت 

به خدمت رسانی به عموم مردم اقدام می کنند.
وی ادامه داد: از این منظر، شعب یکی ازموثرترین 
موسسات اقتصادی هســتند. هر فرد از لحظه ای 
که متولد می شــود تا لحظه مرگ بــا بانک و نظام 
بانکی ســروکار دارد. لذا شــعبه بانکها نمادی از 
وضعیــت اقتصادی کشــور و خدمت رســانی به 
فعالان اقتصادی اســت. بنابراین کارکنان شعب 
خط مقدم اقتصاد کشــور محســوب می شوند و 
مردم چهره و تصویر نظــام بانکی را در نوع خدمت 
رسانی و تعاملات کارکنان شعب می بینند. از این 
رو و به جهت آنکه کارکنان شعب با مردم در ارتباط 
هســتند، آگاهی از نظرات کارکنان شعب بسیار 

حائز اهمیت است.
عالی تریــن مقــام بانک مرکــزی ضمــن ارائه 
پیشــنهادی مبنی بر دریافت بازخوردها و نظرات 
مشتریان درخصوص روســای شعب تصریح کرد: 
در حال حاضر روسای برتر و موفق شعب براساس 
نظر ما انتخاب می شوند. اما مناسب است که نظر 

مشتریان بانک ها نیز درباره شعب اخذ شود.
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به قانون جدید 
بانک مرکزی عنوان کــرد: یکی از موضوعات حائز 
اهمیــت در قانون جدیــد بانک مرکــزی، توزیع 
مناسب درآمد در جامعه اســت و در این باره رفتار 
نظام بانکی و نظام مالی در توزیع درآمد تأثیرگذار 
اســت. البته با نگاهی به برخورداری استان های 
مختلف از تســهیلات، می توان تفاوت میان آنها 
را درک کرد.وی خاطرنشــان کرد: مطلوب است 

از ســوی همکاران شــبکه بانکی و بانک مرکزی، 
اختیارات بیشتری به اســتانها اعطا شود. در این 
زمینه انتقاداتی ها مبنی بر انتقال منابع اســتانها 
به شعب تهران عنوان می شود به ویژه درخصوص 
برخی بانک های خصوصی که در برخی اســتانها 
شعبه ندارند و اگر شــعب محدودی نیز در استانها 
دارند، بیشتر سپرده های آنها تبدیل به تسهیلات 
نمی شود و تســهیلاتی در آن اســتان اعطا نمی 

شود.
فرزین با بیــان اینکه دلایل بســیاری در این باره 
وجود دارد، گفت: یکــی از دلایل در این زمینه آن 
است که شعب استانها از اختیارات لازم برخوردار 
نیستند و شرکت های مستقر در استانها نیز برای 
دریافت تســهیلات به شــعب تهران مراجعه می 
کنند. به همین دلیل نیز باید تلاش شود اختیارات 
لازم به شــعب بانکها در اســتانها اعطا شود. برای 
مثال در صورتی که واحــد تولیدی بزرگی در یک 
اســتان وجود دارد، باید بتواند نیازهای خود را در 
شــعب آن اســتان تأمین کند و نیازی به دریافت 
تسهیلات و سپرده گذاری در شعب تهران نداشته 
باشــد.وی ادامه داد: در صورتی که اقتصاد استان 
به واحدهای تولیدی خاصی وابســته است، باید 
شرایطی فراهم شود که منابع در استان باقی بماند 
و آن واحدهای تولیدی نســبت به عملیات بانکی 
در اســتان خود اعم از ســپرده گذاری و دریافت 
تسهیلات اقدام کنند. البته در این باره درخواست 
کرده ام که معاونت سیاست گذاری پولی تصویری 
از این موضوع اســتخراج کند و راهکارهایی را در 
این باره ارائه شــود. لذا این امر باید هم در نظارت 
بانک مرکزی جدی تر دنبال شود و هم در توسعه 
شــعب نظام بانکی و اعظای اختیــارات و درجه 

بندی شعب لحاظ شود.
رئیس هیأت عالی با بیان اینکه تسهیلات خرد در 
ســالیان اخیر در نظام بانکی افزایش یافته است، 
گفت: در حال حاضر سهم این تسهیلات از حدود 
۱۳ درصد به حدود ۲۲ درصد افزایش یافته است. 
معتقدم تسهیلات خرد در افزایش رضایت مردمی 
تأثیرگذار اســت؛ چراکه علاوه بر بازرگانان، تجار 
و سرمایه داران که به واســطه دریافت تسهیلات 
کلان با شعب بانکها سروکار دارند، عامه مردم نیز 
با برای رفــع نیازهای روزمره و نیازهای اساســی 

خود به شعب بانکها مراجعه می کنند.
فرزین با بیان اینکه افزایش ســهم تسهیلات خرد 

در نظام بانکی منجر به افزایش شــمولیت مالی در 
شبکه بانکی شده است، اظهار کرد: افزایش درجه 
شــمولیت مالی نکته مثبتی است که محقق شده 
اســت. برای مثال در حال حاضر برای دریافت وام 
ازدواج در سراسر کشور، همه افراد بدون توجه به 
امتیاز خاصی می توانند به شــعب مراجعه کنند و 

نسبت به دریافت این وام اقدام کنند.
وی افزود: البته صف وام ازدواج افزایش یافته بود، 
دغدغه ما کاهش صف وام ازدواج بود، لذا ســقف 
اعتبار پیش بینی شده برای وام ازدواج با همکاری 
مجلس شورای اســلامی افزایش یافت. اما باید در 
نظر داشت که نفس اعطای وام ازدواج و تسهیلات 
خرد بســیار خــوب و مطلوب اســت و به کاهش 
محرومیت در جامعه بسیار موثر است و شمولیت 
مالی را افزایش می دهد و جز اهداف بانک مرکزی 

است.
رئیس کل بانــک مرکزی درخصــوص تضامین 
دریافتی از مراجعین تســهیلات خرد تأکید کرد: 
افرادی که به منظور دریافت تسهیلات خرد مانند 
وام ازدواج به شــعب مراجعه می کنند، بعضاً دو یا 
سه ضامن از سوی شــعب از متقاضی درخواست 
می شــود. لازمه برطــرف کردن بخشــی از این 
مشکل، اعطای اختیارات بیشــتر به شعب است. 
همانطور که در سلامت تســهیلات قابل مشاهده 
اســت، نرخ مطالبات غیرجاری تســهیلات خرد 

بسیار پایین تر از تسهیلات کلان است.
فرزین یادآور شــد: در بخشــنامه ای که از سوی 
بانک مرکزی ابلاغ شده اســت، تأکید شده است 
که تسهیلات خرد می تواند با یک ضامن پرداخت 
شــود. البته باید در نظر داشــت که همــواره در 
اعطای تسهیلات این امکان وجود دارد که فردی 
بدحساب باشد اما باید از اســتثناها عبور کرد. لذا 
نباید سخت گیری زیاد بر عموم مردم درخصوص 
دریافت تسهیلات خرد اعمال شــود و باید سعی 

کنیم سرعت اعطای تسهیلات افزایش یابد.
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه نوع برخورد 
روسای برتر و موفق شــعب می تواند الگوی سایر 
شعب در استانها باشد.خطاب به روسای منتخب 
سراسرکشور گفت: ضروری است که تسهیل گری 
در زمینه اعطای تســهیلات خرد به یک فرهنگ 
در استان تبدیل شود و آن شعبه در استان مذکور 
به گونه ای شــناخته شــود که نیازهای مشروع و 

قانونی عموم مردم را به سرعت پاسخ می دهد.

سیاست زدگی بر اقتصاد کشورمان حاکم شده است

کسریبودجهچگونهبهتورمدامنمیزند؟
حق شناس: گره تحریم را باید باز کنیم تا ببینیم چطور گشایشی بزرگ اما موقت به وجود می آید
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 فرمانده کل قوا در دیدار جمعی از فرماندهان نیروی هوایی
 و پدافند هوایی ارتش:

مذاکرهباآمریکاهیچمشکلیراحل
نخواهدکرد

طرح۴ماههجبرانیتولیدوزارتصمت
برایصنعتگران

یک کارشناس بازار سرمایه پاسخ داد
مزایایمعاملاتطلادربازارسرمایهچیست؟

رئیس کل بیمه مرکزی اعلام کرد
تقویتنظارتوپرداختبموقعخسارتبیمهشدگان
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FATFمعجزهنخواهدکرد!
 رامین عبدالله شــاهی  نهادی که از ابتدا در دامن غربی ها به عنوان سازمانی 
بین المللی و بین دولتی میان ۷ کشور صنعتی در پاریس خلق شد. در سال های 
۲۰۰۱ و ۲۰۱۲ به روند مبارزه با تأمین مالی تروریسم پیوست و موضوع تأمین 

مالی فعالیت های اشاعه نیز به مأموریت این مجموعه افزوده شد.

یادداشت

حواشیناتمامایرانخودرو
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روابط عمومی شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان

 فراخوان برگزاری مناقصه عمومی 
یک مرحله ای همزمان با ارزیابی کیفی 

شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان
شناسه آگهی: 1878799- نوبت دوم) استان های خوزستان وکهگیلویه و بویر احمد(

رجوع به صفحه آخر

روابط عمومي شركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسلیمان

فراخوان مناقصه عموميفراخوان مناقصه عمومي
) ارزیابي كیفي- فشرده () ارزیابي كیفي- فشرده (

شركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسليمان در نظر دارد مناقصه عمومي يك مرحله 
اي شماره 1403/0027 مربوط به انجام خدمات عمومي و تعميرگاهي اداره ترابري فراخوان 
نشاني به  دولت   الكترونيكي  تداركات  سامانه  طريق  از  را   شماره 2003093984000135 
 www.setadiran.ir  برگزار نمايد.كليه مراحل برگزاري فراخوان از دريافت و تحويل اسناد 

فراخوان تا بازگشايي پاكت ها از طريق سامانه مذكور انجام خواهد شد.
 الف- شرح مختصر خدمات

 انجام خدمات عمومي و تعميرگاهي اداره ترابري
ب- محل اجراي خدمات و مدت انجام كار

محل اجراي خدمات :شركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسليمان        
 مدت انجام كار : 12ماه

ج –برآورد كارفرما
برآورد كارفرما : 832ر310ر071ر208ريال

 د –الزامات و شرايط متقاضيان )مدارك ذيل بايد در پاكت استعلام ارزيابي كيفي بارگذاري 
وارسال شوند(:

 گواهينامهمعتبرتاييدصلاحيتايمنيپيمانكاريصادرهازوزارتتعاون،كارورفاهاجتماعي )دراستعلامارزي
ابيكيفيمحاسبهنميگرددليكنجهتعقدقراردادوشروعبكارپيمانكاروجودآنالزاميميباشد(

 گواهينامه معتبر تعيين صلاحيت انجام كار صادره از وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي با كد 
فعاليت خدمات عمومي

 اساسنامه شركت/آگهي تاسيس شركت / آخرين تغييرات شركت در روزنامه رسمي/ آگهي 
آخرين تغييرات ثبتي دارندگان امضا مجاز معتبر مناقصه گر

 سوابق كاري و ساير موارد مندرج در استعلام ارزيابي كيفي
ر- نوع و مبلغ تضمين شركت در مناقصه )فرايند ارجاع كار(:

 نوع تضمين: ضمانتنامه بانكيمبلغ تضمين : 000ر000ر404ر10ريال
ه  :محل و مهلت دريافت اسناد 

از كليه متقاضيان واجد شرايط دعوت ميگردد ظرف مهلت مقرر جهت اعلام آمادگي و دريافت 
اسناد مناقصه و استعلام ارزيابي كيفي بصورت همزمان،از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت 
به نشاني www.setadiran.ir اقدام نمايند. باتوجه به اينكه مناقصه بصورت فشرده انجام مي 
شودـ پس از بررسي هاي لازم و ارزيابي كيفي سوابق متقاضيان، پاكات پيشنهادي)الف،ب،ج( 
شركتهايي گشايش خواهد شد كه حداقل امتياز ارزيابي كيفي مندرج در استعلام ارزيابي را 

كسب نمايند.
08:00تاريخ  ساعت  از  )غيرحضوري(  الكترونيكي  بصورت   : آمادگي  اعلام  مهلت   -1

1403/11/15 لغايت ساعت 19:00 تاريخ 1403/11/23
2- مبلغ خريد اسناد: پرداختمبلغ 000ر840 ريال از طريق درگاه پرداخت الكترونيكي موجود 

www.setadiran.ir در سامانه به نشاني
ضمنا متقاضيان بايد حداكثر ظرف مدت ذيل مدارك ارزيابي كيفي مورد نياز را مطابق با اطلاعات 
و شرايط قيد شده در آگهي مناقصه و مفاد استعلام ارزيابي كيفي ، از طريق سامانه )ستاد( در 
پاكت پاسخ استعلام ارزيابي كيفي بارگذاري نمايند. بديهي است مناقصه گزار اين حق را براي 
خود محفوظ مي دارد به مداركي كه مطابق شرايط مندرج در متن آگهي و استعلام ارزيابي كيفي 

تنظيم يا ارائه نشده باشند ترتيب اثر نداده يا مردود اعلام نمايد . 
و : محل، زمان تحويل و گشايش پيشنهادها

الف ، ب و ج( خود را  ارزيابي كيفي، پاكات  متقاضيان مكلفند پيشنهادات )پاسخ استعلام 
حداكثر تا ساعت 12:00 روز سه شنبه مورخ1403/12/07 به صورت الكترونيكي و از طريق 
سامانه)ستاد( تسليم نمايند. ضمنا پاكات پاسخ استعلام ارزيابي كيفي ساعت 12:30روزسه شنبه 
مورخ1403/12/07گشايش ميگردد و زمان گشايش پاكات الف،ب و ج در صورتجلسه پرسش و 
پاسخ )پيش از تسليم نرخ(  در روز يكشنبه مورخ 1403/11/28ساعت11:00تعيين و ابلاغ خواهد 

شد. امور حقوقي و پيمانها
تاريخ انتشار نوبت اول :  1403/11/15                تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/11/20               

 www.mis.nisoc.ir          http://iets.mporg.ir             www.shana.ir
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روابط عمومی شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان

 فراخوان برگزاری مناقصه عمومی 
یک مرحله ای همزمان با ارزیابی کیفی 

شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان
شناسه آگهی: 1878799- نوبت دوم) استان های خوزستان وکهگیلویه و بویر احمد(

رجوع به صفحه آخر

روابط عمومي شركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسلیمان

فراخوان مناقصه عموميفراخوان مناقصه عمومي
) ارزیابي كیفي- فشرده () ارزیابي كیفي- فشرده (

شركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسليمان در نظر دارد مناقصه عمومي يك مرحله 
اي شماره 1403/0027 مربوط به انجام خدمات عمومي و تعميرگاهي اداره ترابري فراخوان 
نشاني به  دولت   الكترونيكي  تداركات  سامانه  طريق  از  را   شماره 2003093984000135 
 www.setadiran.ir  برگزار نمايد.كليه مراحل برگزاري فراخوان از دريافت و تحويل اسناد 

فراخوان تا بازگشايي پاكت ها از طريق سامانه مذكور انجام خواهد شد.
 الف- شرح مختصر خدمات

 انجام خدمات عمومي و تعميرگاهي اداره ترابري
ب- محل اجراي خدمات و مدت انجام كار

محل اجراي خدمات :شركت بهره برداري نفت و گاز مسجدسليمان        
 مدت انجام كار : 12ماه

ج –برآورد كارفرما
برآورد كارفرما : 832ر310ر071ر208ريال

 د –الزامات و شرايط متقاضيان )مدارك ذيل بايد در پاكت استعلام ارزيابي كيفي بارگذاري 
وارسال شوند(:

 گواهينامهمعتبرتاييدصلاحيتايمنيپيمانكاريصادرهازوزارتتعاون،كارورفاهاجتماعي )دراستعلامارزي
ابيكيفيمحاسبهنميگرددليكنجهتعقدقراردادوشروعبكارپيمانكاروجودآنالزاميميباشد(

 گواهينامه معتبر تعيين صلاحيت انجام كار صادره از وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي با كد 
فعاليت خدمات عمومي

 اساسنامه شركت/آگهي تاسيس شركت / آخرين تغييرات شركت در روزنامه رسمي/ آگهي 
آخرين تغييرات ثبتي دارندگان امضا مجاز معتبر مناقصه گر

 سوابق كاري و ساير موارد مندرج در استعلام ارزيابي كيفي
ر- نوع و مبلغ تضمين شركت در مناقصه )فرايند ارجاع كار(:

 نوع تضمين: ضمانتنامه بانكيمبلغ تضمين : 000ر000ر404ر10ريال
ه  :محل و مهلت دريافت اسناد 

از كليه متقاضيان واجد شرايط دعوت ميگردد ظرف مهلت مقرر جهت اعلام آمادگي و دريافت 
اسناد مناقصه و استعلام ارزيابي كيفي بصورت همزمان،از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت 
به نشاني www.setadiran.ir اقدام نمايند. باتوجه به اينكه مناقصه بصورت فشرده انجام مي 
شودـ پس از بررسي هاي لازم و ارزيابي كيفي سوابق متقاضيان، پاكات پيشنهادي)الف،ب،ج( 
شركتهايي گشايش خواهد شد كه حداقل امتياز ارزيابي كيفي مندرج در استعلام ارزيابي را 

كسب نمايند.
08:00تاريخ  ساعت  از  )غيرحضوري(  الكترونيكي  بصورت   : آمادگي  اعلام  مهلت   -1

1403/11/15 لغايت ساعت 19:00 تاريخ 1403/11/23
2- مبلغ خريد اسناد: پرداختمبلغ 000ر840 ريال از طريق درگاه پرداخت الكترونيكي موجود 

www.setadiran.ir در سامانه به نشاني
ضمنا متقاضيان بايد حداكثر ظرف مدت ذيل مدارك ارزيابي كيفي مورد نياز را مطابق با اطلاعات 
و شرايط قيد شده در آگهي مناقصه و مفاد استعلام ارزيابي كيفي ، از طريق سامانه )ستاد( در 
پاكت پاسخ استعلام ارزيابي كيفي بارگذاري نمايند. بديهي است مناقصه گزار اين حق را براي 
خود محفوظ مي دارد به مداركي كه مطابق شرايط مندرج در متن آگهي و استعلام ارزيابي كيفي 

تنظيم يا ارائه نشده باشند ترتيب اثر نداده يا مردود اعلام نمايد . 
و : محل، زمان تحويل و گشايش پيشنهادها

الف ، ب و ج( خود را  ارزيابي كيفي، پاكات  متقاضيان مكلفند پيشنهادات )پاسخ استعلام 
حداكثر تا ساعت 12:00 روز سه شنبه مورخ1403/12/07 به صورت الكترونيكي و از طريق 
سامانه)ستاد( تسليم نمايند. ضمنا پاكات پاسخ استعلام ارزيابي كيفي ساعت 12:30روزسه شنبه 
مورخ1403/12/07گشايش ميگردد و زمان گشايش پاكات الف،ب و ج در صورتجلسه پرسش و 
پاسخ )پيش از تسليم نرخ(  در روز يكشنبه مورخ 1403/11/28ساعت11:00تعيين و ابلاغ خواهد 
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آیت الله صدیقی در خطبه های نماز جمعه:

ترامپآرزویخودرادربارهایرانبهگورخواهدبرد

فرمانده کل قوا در دیدار جمعی از فرماندهان نیروی هوایی و پدافند هوایی ارتش:

مذاکرهباآمریکاهیچمشکلیراحلنخواهدکرد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r شنبه      20  بهمن 1403    شماره 1801

FATFمعجزهنخواهدکرد!
 رامین عبدالله شــاهی  نهادی که از ابتدا در دامن غربی ها به عنوان 
سازمانی بین المللی و بین دولتی میان ۷ کشور صنعتی در پاریس خلق 
شد. در سال های ۲۰۰۱ و ۲۰۱۲ به روند مبارزه با تأمین مالی تروریسم 
پیوست و موضوع تأمین مالی فعالیت های اشــاعه نیز به مأموریت این 
مجموعه افزوده شد. ۱۹۴ کشــور جهان تحت پوشش این کنوانسیون 

است.
کشــور ما علی رغم مبارزات تاریخی و ماندگارش با گروه های تکفیری 
و تروریســتی در منطقه راهبردی غرب آســیا و پرداخت هزینه های 
ســنگین، به خاطر چالش تعریف از تروریســم با قدرت های غربی، از 
معدود کشورهایی اســت که در لیست ســیاه FATF قرار دارد. ایران 
۳۸ بند از ۴۰ بند این معاهده را قبول داشــته و به آن عمل می کنیم اما 
در خصوص دو ماده و به دلیل تفســیر و تعریفی که از موضوع تروریسم 
نسبت به تعریف کشورهای غربی داریم، همچنان این کنوانسیون را به 

طور کامل نپذیرفته است و با آن چالش دارد.
با اجازه مقام معظم رهبری به دولت چهاردهم، امکان بررســی مجدد 
لوایح پالرمو و CFT در مجمع تشخیص مصلحت نظام داده شده است 
و این مجمع به طــور تخصصی و به دور از هرگونه حاشــیه ای به دنبال 
بررســی دوباره دو لایحه باقیمانــده از چهار لایحه دولــت دوازدهم و 
مجلس دهم است، تا شــاید این دو لایحه از بلاتکلیفی خارج شود. فارغ 
از اینکه مجمع در نهایت به پیوستن ایران به FATF رأی مثبت بدهد یا 
ندهد، آنچه که مهم است این است که بدانیم پروسه الحاق کشورمان به 
آن طولانی است و اینگونه نیست که در زمان کوتاهی این الحاق صورت 

بگیرد و از همه مهم تر اینکه FATF معجزه نخواهد کرد!
عضویت ۳۸ کشور از جمله ایالات متحده و رژیم صهیونیستی به عنوان 
اعضای قضائی در کنار دو سازمان کمیســیون اروپا و شورای همکاری 
خلیج فارس به عنوان ســازمان های منطقه ای، ضوابطی را ایجاد کرده 
اســت که عضویت هر کشــوری باید با اجماع کامل به تصویب برسد. 
موضوعی که با وجود حضور ایالات متحده و رژیم صهیونیســتی برای 
ایران چالش ساز خواهد بود. از سویی همانطور که بر سر ماجرای برجام 
شــاهد بودیم، علی رغم لغو تحریم های ســازمان ملل علیه کشورمان، 
وجود تحریم هــای یک جانبه آمریــکا در عمل اجازه نداده اســت که 
فشــار تحریم ها بر کشــورمان کاهش یابد، عضویت کامــل ایران در 
معاهده FATF بی تردید و طی همه مراحــل قانونی برای الحاق به این 
کنوانســیون، دوباره جهان را در تجارت با ایران بــه دلیل قلدری کاخ 

سفید با همان چالشی مواجه می کند که اکنون با آن روبرو است.
 FATF هرچند گروهی معتقد هستند که شاید در عمل با پیوستن به
مشکلات ما حل نشود، اما دست کم فشار بر کشورهای دوست و شرقی 
کمتر شــده و آنها می توانند با ریســک کمتری به تجارت با کشورمان 
بپردازند. ظرفیتی که در میان کشــورهای همسایه، پیمان شانگهای، 
اعضای بریکس و کشــوهای اوراســیا به خوبی وجود دارد ولی چون 
آنها FATF را عموماً پذیرفتند، شــرکت های خصوصی آنها علی رغم 
داشتن روابط گسترده با کشــورمان، با چالش های جدی در همکاری 
اقتصادی با طرف های ایرانی مواجه هســتند. ایــن موضوع مانند رفع 
تحریم های ســازمان ملل در موضوع برجام است، زیرا همانطور که اگر 
هم اکنون در کنار تحریم های یک جانبه آمریکا، تحریم های ســازمان 
ملل هم علیه اقتصاد کشورمان وجود داشت و لغو نشده بود، در نتیجه 
کشــورها و شــرکت های خواهان همکاری و تجارت با ایران با ریسک 
بیشتری در همکاری با کشورمان مواجه بودند، لذا آنان معتقدند علی 
رغم برخی تبعات هزینه های نپیوســتن به FATF از پیوستن به آن 

بیشتر است.
فارغ از خوب یا بد بودن تصویب FATF در مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام و با نگاهی راهبردی، کلان و دوراندیشــانه پذیرفتنی اســت که 
بسیاری از مشــکلات ما با بهبود مدیریت ها، اســتفاده از سرمایه ها و 
ظرفیت های داخلــی و بهبــود حکمرانی و رفع تحریم هــای داخلی، 
قابل اصلاح و برطرف شــدن اســت؛ در این خصوص باید توجه داشته 
باشیم موضوع عملیاتی ســازی و پیاده کردن FATF داخلی و مبارزه 
با پولشــویی در داخل کشــور و در نتیجه آن مبارزه با اقتصادهای زیر 
زمینی، افزایش شفافیت مالی در میان شــرکت های داخلی بخصوص 
برخی شرکت های شبه دولتی که به دلیل داشتن هویت دوگانه دولتی 
و خصوصی، از پرداخت شفاف و حداکثری قانونی مالیات خود گریزان 
هســتند؛ می توان با ایجاد اتاق شیشــه ای در اقتصاد کشور، بستر ساز 
 FATF رشد و توسعه پایدار برای نســل های آینده کشور شد. در واقع
چه خوب چه بد، چه تصویب بشود و یا نشود، برای ما معجزه ای نخواهد 
داشت و عصای موسی نخواهد شــد، زیرا بال پرواز ما اجرای اصلاحات 
ســاختاری در اقتصاد کشــور و جراحی های بزرگ با اخذ تصمیم های 
جســورانه اســت که در ذیل توانمندســازی علمی به واســطه رشد 
شرکت دانش بنیان کشــور، می تواند در عرصه های فناوری و اقتصادی 
و تجاری،ما را آنگونه قدرتمند شــویم و جهان را وابســته به فن آوری و 
کالاهای صنعتی و کشاورزی خود کنیم که حتی دشمن نتواند آن ها را 

از زنجیره تولید جهانی خارج کرده و یا تحریم کند.
واقعیت آن اســت اگر بتوانیم از همه ظرفیت های ســرمایه گذاری در 
کشور اســتفاده کنیم و با نگاهی علمی بهره وری شرکت های داخلی را 

در روند تولید خود ارتقا دهیم.
 اگر بتوانیم در آب های منطقه و جهان و در کنار رقبای خود شنا کنیم؛ 
اگر تولیدات با کیفیــت ایرانی را مانند محصولات برخی کشــورهای 
پیشــرو، ضرب  المثل خانواده های مصرف کننده از اقــوام و زبان های 
مختلف در نقــاط مختلف جهان کنیم؛ اگر بخــش اقتصادی و صنعتی 
ما همچون توانمندی های نظامی مان قللی مرتفع و با افتخار برای تکیه 
ایران و ایرانی به آن شــود، آن وقت به گونه ای جایگاه خود را در جهان 
پیدا می کنیم که به جــز نفت و برخی کالاهای خاص ســنتی، اقتصاد 
ایران دارای چنان وزنی می شــود که اگر نباشد دنیا سکته خواهد کرد. 
در چنین شرایطی آمریکا به هیچ عنوان نمی تواند کشور ما را از اقتصاد 
جهان حذف کرده، آن را نادیده بگیرد و یــا کوچک ترین گزندی را روا 

دارد.
قابل تأمل اســت که رفع فشــارهای خارجی باید در دستور کار دولت 
و مســئولین قرار بگیرد، چرا که می تواند بخشــی از فشــارها را از سر 
اقتصاد بیمار ایران برطرف کنــد، اما نگارنده معتقد اســت مهم ترین 
عامل پیشــرفت و توســعه کشــور نگاه بومی و میدانی به ظرفیت ها و 
توانمندی های داخلی کشــوری است که با داشــتن حدود یک درصد 
جمعیت جهان، دســتکم ۱۰ درصد ذخایر خدادادی و طبیعی جهان 

را در اختیار دارد.

برنامهریزیبرایتولید۳۰هزارمگاواتبرق
هستهایتاسال۱۴۲۰

 رییس سازمان انرژی اتمی از برنامه ریزی برای تولید ۳۰ هزار مگاوات 
برق هسته ای تا سال ۱۴۲۰ خبر داد.

 محمد اســلامی عصر پنجشــنبه در دیدار آیت الله حسینی بوشهری 
گفت: انرژی هســته ای از فناوری های نوینی اســت که نظام ســلطه 

علاقه ای ندارد تا کشورهای دیگر در این حوزه ها ورود کنند.
رئیس سازمان انرژی اتمی افزود: با وجود دشمنی های دنیای استکبار 
امروز انرژی هسته ای جمهوری اسلامی در رده کشورهای توسعه یافته 

قرار دارد.
وی عنوان کرد: قانون ســند جامع راهبردی ســازمان انرژی اتمی در 
سال ۱۴۰۱ به تصویب رسید که بر اساس این سند برنامه داریم تا سال 

۱۴۲۰، ۳۰ هزار مگاوات برق از طریق انرژی هسته ای تولید کنیم.

یادداشت

تریبون

رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: پاسداری شغل 
نیســت، یک فرهنگ و یک ســبک زندگی است و در 
فرهنگ پاســداری نباید اجازه دهیم هیچ کاری قضا 

شود و نباید ترک فعل داشته باشیم.
 محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اســلامی 
که به مناســبت میــلاد اباعبدالله الحســین، ابالفضل 
العباس، امام سجاد)علیهم الســلام( و روز پاسدار  در 
جمع پرســنل یگان حفاظت مجلس حضور پیدا کرده 
بود با تبریک اعیاد شعبانیه، ایام الله دهه فجر و پیروزی 
انقلاب اسلامی گفت: وقتی وارد سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی شــدیم، باید بدانیم اگر به سپاه به عنوان شغل 

نگاه کنیم اشتباه کرده ایم.

رئیس قوه مقننه بــا بیان اینکه ســپاه یک 
سازمان نیســت بلکه یک نهاد است، تأکید 
کــرد: مبنای این نهــاد باید بــه عنوان یک 
سازمان انسانی باشد نه یک انسان سازمانی. 
سپاه شغل نیست، ســپاه مجموعه ای است 
که کار در آن جوهره انســان و حیات بشری 

بوده و به ما هویت می دهد.
وی با بیان اینکــه ما در برابــر خداوند متعــال برای 
کارهایی که باید انجام می دادیم و ندادیم مورد ســوال 
قرار خواهیم گرفت، گفت: در فرهنگ پاســداری نباید 
اجازه دهیم هیچ کاری قضا شــود و نبایــد ترک فعل 
داشته باشیم چرا که در برابر خداوند متعال مسئولیم. 

پاســداری یک فرهنگ اســت و مشــتری 
فرهنگ پاسداری خداوند متعال است.

قالیباف با بیان اینکه شــهید سلیمانی عزیز 
از ســال ۱۳۵۷ تا سالی که شــهید شد یک 
روز مجاهدت را رها نکرد و ۴۱ سال بی وقفه 
مجاهدت داشــت، یادآور شــد: پاسدار باید 
تحول گرا باشد، رهبر معظم انقلاب اسلامی 
فرمودند که امــام ما امام تحول بود لــذا باید امروزمان 
با دیروز فرق کند و نباید احساس خستگی و دلسردی 
کنیم.رئیس مجلس با تأکید بر اینکه ما باید پاسداری 
را یک ســبک زندگی بدانیم، اظهار کرد: اگر همه توان 
خود را در ایــن راه بگذاریم خداوند بــه همه زندگی ما 

برکت می دهد لــذا تردید نکنید اگــر اینگونه زندگی 
کنید خداوند آســایش و آرامش را برای شما به ارمغان 
می آورد.وی در پایان صحبت هایش به پرســنل یگان 
حفاظت مجلس توصیه کرد: هر واجبی که هست همه 
را با حال معنوی و حضور قلب انجام دهید ولی پیش از 
هر مستحب دیگری که در نظر دارید، انجام کار مردم را 
در اولویت قرار دهید که هیچ مســتحبی جای خدمت 

به مردم را نمی گیرد.
رئیس مجلس شورای اسلامی و فرمانده یگان حفاظت 
در پایان این مراسم از جمعی از پاسداران یگان حفاظت 
مجلس با اهــدای لوح به پاس خدمات شایســته آنها، 

قدردانی کردند.

مجلس

خریدار  خطیب نماز جمعه تهران، گفت: 
ترامپ می ترســاند و تهدید می کند که باید 
قدرت هســته ای، قــدرت مشــکی و نفوذ 
منطقه ای ایران را محــدود کنیم؛ اما بداند 
همانطور که گذشــتگان کور خواندند و این 
آرزو را به گور بردند،آنها هــم این آرزو را به 
گور خواهند برد. »آیت الله کاظم صدیقی« 
در خطبه های نماز جمعه این هفته تهران، 
گفت: خداوند متعال در قرآن کریم مســاله 
تقوا را در فضایی وســیع مطــرح می کند و 
گویا همه چیز با تقوا مرتبط است و اگر تقوا 
نباشد، هیچ عمل خوبی در پیشگاه خداوند 

قابل قبول نیست.
وی با اشاره به ایام مبارک ماه شعبان، افزود: 
شعبان ماهی اســت که دالان ورودی شب 
قدر، به روی ما باز می شــود و آن شب طلوع 
خورشید عالم تاب عدالت جهانی و عشق و 
دادگســتر عالم، حضرت حجت بن الحسن 
المهدی )ع( اســت؛ نیمه شــعبان شــب 

احیاست و بر حسب روایاتی شب قدر است.
خطیب نماز جمعه تهرانتاکید کرد: عشــق 
به منجــی عالم بشــریت و مُصلــح عالم، با 
جان بشریت آمیخته اســت، فطرت است، 

هماهنگونه که خداجویی فطری است.
آیــت الله صدیقــی خاطــر نشــان کرد: 
کمال جویــی و امنیت دو خواســت فطری 
بشریت اســت؛ این دو فرامکانی و فرازمانی 
هستند. بشــر تشنه امنیت اســت و امنیت 

جهانی با حضور ســید و مولای ما، عینیت 
جهانــی پیدا خواهــد کرد. از ســوی دیگر 
مادیات بشــر را راضی نخواهد کرد، هر چه 
امکانات بیشــتر شده، مشــکلات روحی، 
جنگ ها و ناســازگاری ها نیز تعمیق شــده 
اســت و تنها ذکر خداست که بشــر را آرام 
می کنــد، امام زمان مــا نیز »ذکــر الله« و 

چشمه آرامش مطلوب بشر است.
وی در بخش دوم خطبه هــای نماز جمعه 
این هفته تهــران، تصریح کــرد: فرهنگ 
توحیدی قرآن کریم بــر این موضوع تاکید 
دارد که همه مشکلات را در فعل و انفعالات 
مادی نبینیم. اگر از دیوار ضخیم نفسانیات، 
مادیــات و گرایش های طبیعــی و حیوانی 
بالاتر رویــم، روزنه هایی از غیــب برایمان 
ملموس می شود و این دســتِ قدرت است 

که از ابتدا انقلاب ما را صیانت کرده است.
خطیب نماز جمعه تهران افزود: اگر احکام 
الهی را نسخه نجات زندگی بدانیم، خداوند 
به ما تشخیص می دهد و اینچنین است که 
در جنگ شــناختی، این حجم از تبلیغات 

دشمن در ما اثر نمی کند.
آیت الله صدیقی با اشاره به دهه مبارک فجر 
انقلاب اسلامی، تاکید کرد: انقلاب اسلامی 
ما فقط یک واقعیت تاریخی نیست، همچون 
عاشوراست، کلاس همیشگی ملت، چشمه 
جوشان و شــجره طیبه اســت. ملت ایران 
ســلطنت زده و شاه پرســت بودند، ملت ما 

»ملت ما نمی توانیم« بودند اما با آمدن امام، 
تحول و تجدید حیات به وجود آمد.

وی با اشــاره بــه اینکه تحــول مهمترین 
دستاورد انقلاب اسلامی ایران است، گفت: 
مبدا این تحول، نفََس امام خمینی )ره( بود 
و جنس انقلاب ما جنس بعثت انبیا و از نوع 

ماموریت الهی است.
خطیب نماز جمعه تهــران افزود: حکومت 
ولایی مهمترین شــاخصه انقلاب اسلامی 
اســت که جمهوریت و اســلامیت را تلفیق 
کرد و در راس آن امام زمــان )عج الله( قرار 
داشــته و دارد. همانگونه که این قدرت ملی 
و جمهــوری از روح امام زمان و بســتر ولی 
فقیه در جامعه قدرت می گیرد، قدرت ولی 
فقیه نیز مبتنی بر حضور مردم اســت. این 
قدرت متفاوت از حکومت های جمهوری و 
یا سلطنتی است و مبنا و وجود آن براساس 

قدرت عرشی و الهی است، مردم نیز در این 
حکومت به صورت فطری زیر پرچم ولایت 
فقیه قرار می گیرند.آیت الله صدیقی تاکید 
کرد: انقلاب اسلامی مبتکرانه راه نوین »نه 
شــرقی، نه غربی« را پیش روی ملت ایران 
قرار داد و نظامی نه بر قاعده نظام های غربی 
و شرقی بلکه نظامی مستقل اسلامی پدید 
آورد؛ این نظام قدرت را در روح و اراده مردم 
ایجاد کرد که بــدون اتکا به شــرق و غرب 

جمله »ما می توانیم« را محقق کنند.
وی اضافه کرد: ملــت ایــران از ابتدا اعلام 
کرد که با هیچ کشوری ســر جنگ نداریم 
و حتــی یک گلولــه هم شــلیک نخواهیم 
کرد، اما اگر کشوری به ما تجاوز کند تا پای 
جان می ایستیم و دشــمن را از کرده خود 

پشیمان خواهیم کرد.
خطیب نماز جمعه تهران اظهار کرد: انقلاب 
اســلامی هم در آغــاز خوش درخشــید و 
مثل نهضت نفت و تنباکــو نبود که خون را 
مومنین بدهند و انقلاب را پاک ترین عالمان 
دین پیــش ببرند اما حاصــل را دیگران در 
اختیار بگیرند؛ امام انقــلاب را با مردم آغاز 
کرد و اجازه نــداد مردم از صحنــه بیرون 
بروند و بار حفاظــت از انقلاب را نیز بر دوش 
مردم گذاشت و اینطور شــد که در این ۴۶ 
ســال مردم نه آرمان ها را فراموش کردند و 
نه ارتباط شان با راس هرم یعنی نائب برحق 

امام زمان )عج( کمرنگ شد.

آیت الله صدیقی خاطر نشان کرد: ۲۲ بهمن 
تجدید بیعت با امام زمان است و به حمدالله 
هر ســال باشــکوه تر از ســال قبل برگزار 
می شود، انقلاب ما نشــانه حیات، وفاداری، 
بصیرت، قــدرت فکری و صاحــب انقلاب 
بودن مردم اســت، مردمی که همه ســاله 
به میدان آمدند و مشــت محکمی بر دهان 

دشمنان این مرز و بوم زدند.
وی بــا اشــاره بــه رجزخوانی هــای اخیر 
رئیس جمهــور جدید آمریــکا، تاکید کرد: 
ترامــپ می ترســاند و تهدیــد می کند که 
باید قدرت هســته ای، قدرت مشکی و نفوذ 
منطقه ای ایران را محــدود کنیم؛ اما بداند 
همانطور که گذشــتگان کور خواندند و این 
آرزو را به گور بردند، آنها هــم این آرزو را به 
گور خواهند برد.خطیب نماز جمعه تهران، 
نیروی هوایی را نیروی قهرمان و ریشــه دار 
خواند و افــزود: آنها همان ها هســتند که با 
لباس نظامی در محضر امــام خمینی )ره( 
شــهادت طلبانه و مقتدرانه حضور یافتند، 
حضوری کــه تنها آمدن نبــودن بلکه خط 
و آدرســی و اعلان جریانی ماندگار بود؛ آن 
روز که اول کار بود این سلحشوران و امنیت 
آفرینان آسمان کشور جان به کف گرفتند و 
میدان را خالی نکردنــد و قطعا امروز که بعد 
از ۴۶ سال، هیچ کشــوری قدرت هجوم به 
ما را ندارد، مگر مردم عزیــزان ایران اجازه 

می دهند که این یاوه ها بی پاسخ بماند؟

قالیباف:پاسداریشغلنیست،یکفرهنگاست

خریدار  فرمانده کل قــوا در دیدار جمعی 
از فرماندهان نیروی هوایی و پدافند هوایی 
ارتش تاکید کردنــد: تجربه برجام می گوید 
مذاکره بــا آمریــکا هیچ مشــکلی را حل 

نخواهد کرد
 حضرت آیت الله خامنــه ای فرمانده معظم 
کل قوا در ســالروز بیعت تاریخی همافران 
و کارکنان نیــروی هوایی با امــام خمینی 
در ۱۹ بهمــن ۱۳۵۷، در دیــدار فرمانده و 
جمعی از کارکنان نیــروی هوایی و پدافند 
ارتــش جمهــوری اســلامی ایــران، این 
روز تاریخی را روز تولد ارتشــی ســرافراز، 
مســتقل و دارای هویت خواندند و با اشاره 
به تجربه بی حاصل حدود ۲ سال مذاکره با 
آمریکا در دهه نود و اقــدام آمریکا در زیر پا 
گذاشتن همه تعهدات خود، تأکید کردند: 
مذاکره با آمریــکا هیچ مشــکلی از جمله 
دشــواری های اقتصادی و معیشتی را حل 
نمی کند، همانطور کــه حل نکرد؛ بنابراین، 
راه حل مشــکلات »همت مسئولان متعهد 
و همراهی ملت متحد« اســت که ان شاءالله 
روز ۲۲ بهمن این اتحاد و همدلی را خواهیم 

دید.
رهبر انقلاب اسلامی با اشــاره به مطالب و 
بحث هایی درباره مذاکــره در روزنامه ها و 
فضای مجازی و سخنان برخی افراد، گفتند: 
محور این حرف ها، موضوع مذاکره با آمریکا 
است و از مذاکره به عنوان یک امر خوب یاد 
می کنند، انگار که کسی مخالف خوب بودن 

مذاکره است.
ایشان با اشاره به پرُ کاری وزارت امور خارجه 
کشــورمان در زمینه مذاکره و رفت و آمد و 
انعقاد قرارداد با همه کشورهای دنیا، تأکید 
کردند: تنها اســتثنایی کــه در این زمینه 
وجود دارد آمریکا اســت. البته اســم رژیم 
صهیونیســتی را به عنوان استثنا نمی بریم؛ 
چرا که این رژیم اساســاً دولت نیست بلکه 

یک باند جنایتکار و غاصب سرزمین است.
حضرت آیت الله خامنــه ای در تبیین علت 
اســتثناء بودن آمریکا از مذاکــره، گفتند: 
برخی وانمود می کنند اگر پشت میز مذاکره 
بنشــینیم فلان مشکل حل می شــود اما 
واقعیتی که باید درســت بفهمیم این است 
که مذاکره بــا آمریکا هیــچ تأثیری در رفع 

مشکلات کشور ندارد.
رهبر انقلاب، تجربه منفی دهه ۹۰ و حدود 
۲ ســال مذاکره با آمریکا و چند کشور دیگر 
را کــه منجر بــه انعقاد معاهده هســته ای 

شــد، دلیلی بر بی فایــده بــودن مذاکره 
با آمریکا خواندند و افزودنــد: دولت آن روز 
ما، با آنها نشست، رفت و آمد و مذاکره کرد، 
خندیدند، دســت دادند و رفاقت و همه کار 
کردنــد و معاهده ای تشــکیل شــد که در 
آن، طرف ایرانی با ســخاوت بســیار زیاد، 
امتیازهــای زیادی به طرف مقابــل داد اما 

آمریکایی ها به آن معاهده عمل نکردند.
ایشان با اشــاره به ســخنان رئیس جمهور 
کنونی آمریــکا درباره پاره کــردن برجام، 
خاطرنشــان کردنــد: قبــل از او هم دولت 
قبلی آمریکا که معاهــده را پذیرفته بود، به 
آن عمل نکرد و تحریم هــای آمریکا که قرار 
بود برداشته شود، برداشــته نشد و مسئله 
ســازمان ملل هم همچون استخوانی لای 
زخم باقی ماند که همیشــه مانند تهدیدی 

بر بالای سر ایران باقی بماند.
حضرت آیت الله خامنه ای استفاده از تجربه 
»دو ســال مذاکره و امتیــاز دادن و کوتاه 
آمدن اما بــه نتیجه نرســیدن« را ضروری 
برشمردند و افزودند: آمریکا همان معاهده 
را با وجود نقص هایی که داشت نقض کرد و 
از آن خارج شــد. بنابراین، مذاکره با چنین 
دولتــی غیرعاقلانــه، غیرهوشــمندانه و 
غیرشرافتمندانه است و با آن نباید مذاکره 

کرد.
ایشــان با اشــاره بــه مشــکلات داخلی و 
معیشــتی که اغلب مــردم بــا آن درگیر 

هســتند، گفتند: آنچه مشکلات را برطرف 
می کنــد عامــل داخلــی یعنــی »همّت 
مســئولان متعهد و همراهی ملت متحد« 
اســت که مظهر این اتحاد ملی، راهپیمایی 
۲۲ بهمن اســت که ان شــاءالله امسال نیز 

همه این وحدت را مشاهده خواهیم کرد.
رهبــر انقلاب، »ملــت بصیر و مســئولان 
خســتگی ناپذیر« را عامل رفع مشــکلات 
خواندنــد و افزودند: مســئولان بحمدالله 
مشغول کارند و بسیار امیدواریم که همین 
دولت محترم بتواند مشــکلات معیشــتی 

مردم را کمتر و سختی ها را برطرف کند.
ایشان با اشــاره به تقلای آمریکایی ها برای 
تغییر نقشــه جهــان گفتند: ایــن کار آنها 
هیچ گونه واقعیتی ندارد و فقط بر روی کاغذ 
است؛ البته آنها درباره ما هم نظر می دهند، 

حرف می زنند و تهدید می کنند.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: اگر ما را 
تهدید کنند ما هم آنهــا را تهدید می کنیم، 
اگــر تهدید خــود را عملــی کنند مــا نیز 
تهدیدمان را عملی می کنیم و اگر به امنیت 
ملت ما تعرض کنند ما هــم بدون تردید به 

امنیت آنها تعرض می کنیم.
حضرت آیت الله خامنه ای این رفتار متقابل 
را برگرفته از قرآن و دســتور اسلام خواندند 
و گفتند: امیدواریم خداونــد متعال ما را در 

انجام وظایف خود موفق بدارد.
ایشــان در بخش اول سخنانشان ۱۹ بهمن 

۵۷ را خاطره ای مبارک و پرشکوه دانستند 
و گفتنــد: اقدام حماســی آن جوانان، خط 
ســیر ارتش جدید را تعیین کرد و باعث شد 
عوامل و کادرهای مختلــف ارتش با الهام از 

آن بیعت، به صفوف ملت بپیوندند.
رهبر انقلاب با تجلیل از شــهیدان نام آوری 
همچون صیاد شیرازی، ســتاری، بابایی، 
کلاهدوز و فلاحی افزودنــد: عامل مبنایی 
بروز و ظهور این قهرمانــان، همان حرکت 
شــجاعانه ای بود که جمعــی از همافران 
و کارکنــان نیــروی هوایــی ۳ روز قبل از 
پیروزی انقلاب و در بحبوحــه خطر انجام 

دادند.
ایشــان ویژگی های مهم حرکت ۱۹ بهمن 
۵۷ را نیاز امروز کشــور و ملت برشمردند و 
گفتند: »شــجاعت« و »به هنگام بودن« دو 

خصوصیت برجسته اقدام همافران بود.
حضرت آیــت الله خامنه ای »بــه موقع« و 
»در لحظه لازم تصمیم گرفتن« را بســیار 
مهم دانســتند و افزودند: توابین در عاشورا 
به کمک امام حســین)ع( نیامدند اما بعداً 
قیام کردند و همه کشــته شــدند، ولی کار 

بی نتیجه بود چون به موقع نبود.
ایشــان، عقلانی بــودن و اقدام براســاس 
محاســبه را ویژگــی دیگــر ۱۹ بهمن ۵۷ 
دانســتند و گفتند: برخی تصــور می کنند 
که حرکت انقلابی مقابل عقلانیت است اما 
حرکت انقلابی بیش از هــر حرکت دیگر به 

محاسبه و عقلانیت نیاز دارد.
رهبر انقلاب اســتفاده از غفلت دشــمن را 
دیگر خصوصیــت ممتاز اقــدام همافران 
دســتگاه های  افزودنــد:  و  خواندنــد 
ضداطلاعات و فرماندهان ارتش نتوانستند 
این حرکت را آن هم در نیروی هوایی کشف 
کنند یا حدس بزنند و در حقیقت از جاییکه 

فکر نمی کردند ضربه خوردند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به اقدام 
رژیم پهلوی در تعریف ارتش ذیل دســتگاه 
نظامی آمریکا، گفتند: ســازمان و سلاح و 
آموزش ارتش، آمریکایی بــود و انتصابات 
مهم و حتی چگونگی استفاده از تسلیحات 
نیز براساس اجازه آمریکایی ها انجام می شد 
و شدت وابســتگی به حدی بود که ایرانی ها 
اجــازه بازکــردن و تعمیر قطعــات را هم 

نداشتند.
ایشــان، ســخنرانی امام خمینی در آبان 
۱۳۴۳ در مخالفت شدید با کاپیتولاسیون 
را اعتــراض به ســلطه ذلت بــار آمریکا بر 
ارتش و کشــور خواندند و افزودند: براساس 
کاپیتولاســیون که از صدر تا ذیل مقامات 
پهلوی آن را پذیرفته بودند، هیچ آمریکایی 
با هر جرمــی نباید در ایــران تحت تعقیب 

قضایی قرار می گرفت.
ایشــان، دفــاع مقــدس را صحنــه بروز 
تحول یافتــه  ارتــشِ  شایســتگی های 
برشمردند و افزودند: هزاران شهید ارتشی 
همچون ســتاره های درخشــان در تاریخ 

ایران می درخشند. 
حضرت آیت الله خامنه ای دفــاع از ایران را 
ســرلوحه کارها و تقویت ارتش را مهمترین 
وظیفه خواندنــد و افزودند: ارتــش باید از 
لحاظ نیروی انســانی، تسلیحات، آموزش، 
آمادگی های رزمــی و دفاعــی، رفع نقاط 
ضعف و آسیب های احتمالی، استمرار ابتکار 
و تولیدات نوآورانه روزبروز تقویت شــود و 
ثابت کند که کارهای بســیار بزرگتری هم 

را می تواند انجام دهد.
در ابتــدای این دیدار امیر ســرتیپ حمید 
واحــدی فرمانده نیــروی هوایــی ارتش 
جمهوری اســلامی ایران به بیان گزارشی 
از اقدامات یکســاله این نیــرو از جمله در 
زمینه ارتقاء قدرت پهپادی، تشکیل مراکز 
عملیات پدافند ســایبری، فرماندهی اتاق  
جنگ هوشــمند، انجام مانورها و مسابقات 
نظامی و همچنین اهتمام بــه تربیت کادر 

»توانمند، با انگیزه و انقلابی« پرداخت.
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۲۰سالفرارمالیاتیباگردشمالی۲۰هزار
میلیاردریالی

 پرونده فرار مالیاتی فردی که با ۲۰ هزار میلیارد ریال گردش مالی طی 
۲۰ ســال مالیاتی پرداخت نکرده بود با قرار جلب دادرســی به دادگاه 

ارسال شد.
به گزارش مرکز ملــی اطلاعات مالی، به دنبال بررســی های این مرکز 
درباره معاملات و عملیات مشــکوک به پولشــویی فردی در اســتان 
فارس، مشــخص شــد که وی از ســال ۱۳۸۱ تا ۱۴۰۱ هیچ مالیاتی 

پرداخت نکرده است.
با توجه به گردش مالی بالغ بر ۲۰ هزار میلیاردی ریالی با ۳۲ حســاب 
فعال بانکی و فعالیت بدون مجوز متهــم در خریدوفروش ارز همچنین 
واریز و برداشــت یکســان و فوری و مراودات مالی با صرافی ها و اتباع 
خارجی، پرونده وی به دادسرای رســیدگی به جرایم اقتصادی ارسال 

شد.
در نهایت، دادسرای عمومی و انقلاب شیراز بر اساس گزارش مرکز ملی 
اطلاعات مالــی، اوراق و محتویات پرونده، پاســخ اداره کل مالیاتی و... 

علیه متهم قرار جلب به دادرسی به اتهام فرار مالیاتی صادر کرد.
با پیگیری های به عمل آمده متهــم کلیه بدهی مالیاتی خود را پرداخت 

می کند.
 

تفاهمنامهتوسعهروابطوهمکاریهای
هوانوردیایرانوقطربهامضارسید

 یادداشت تفاهم نامه همکاری میان سازمان هواپیمایی کشوری ایران 
و سازمان هواپیمایی کشــوری قطرروز )پنجشنبه( به امضا رسید که بر 

اساس آن حمل و نقل هوایی بین دو کشور افزایش می یابد.
این تفاهم میان حســین پورفرزانه رییس سازمان هواپیمایی کشوری 
ایران و محمد فالح الهاجری، رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری قطر 

به امضا رسید.
این مراســم که با پیگیری و اهتمــام جناب علی صالح آبادی ســفیر 
جمهوری اســلامی در قطر و در راســتای برنامه ســازمان هواپیمایی 
کشــوری  ایران جهت توســعه روابــط و همکاری هــای هوانوردی و 
گسترش شــبکه پروازهای بین المللی کشــور تدارک دیده شده بود 

امضاء شد.

همچنیــن طرفین پــس از امضــای یادداشــت تفاهم نامــه، درباره 
مکانیسم های رفع موانع عملیاتی شــرکت های هواپیمایی دو کشور و 
راه های تقویت همکاری در زمینه حمل ونقل هوایی بحث و تبادل نظر 
کردند و دیدگاه های خــود را در مورد تعــدادی از موضوعات مرتبط با 

حوزه هوانوردی کشوری به اشتراک گذاشتند.

تحققرشد۸درصدیاقتصادباجذب
سرمایهگذاریخارجی

یک نماینده مجلس شــورای اســلامی گفت: یکــی از موضوعاتی که 
می تواند رشــد ۸ درصدی اقتصاد ما را تقویت کند، در کنار بحث بهره 
وری داخلی و حذف پروژه های زائد، جذب ســرمایه گذاری خارجی در 

ابعاد مختلف است.
مهرداد گودرزوند نماینده مجلس شــورای اسلامی در رابطه با اقدامات 
لازم جهت پیشرفت اقتصادی کشور اظهار کرد: یکی از کارهایی که در 
شرایط تحریم برای تقویت اقتصاد کشور و جذب سرمایه خارجی کرد 
این اســت که علاوه بر تعامل با کشــورهایی مانند چین و روسیه که به 
نظر همراهی بیشــتری با ما دارند، با کشــورهای همسایه و کشورهای 

مستقل دنیا به دنبال تعامل باشیم.
وی خاطرنشــان کرد: ما باید در حوزه مبادلات تجاری کشورهایی که 
امکان و تمایل تعامل اقتصادی با ما را دارند پای کار بیاوریم؛ برای نمونه 

باید روی بریکس و شانگهای سرمایه گذاری بیشتری صورت گیرد.
این نماینده مجلس شورای اســلامی ضمن تأیید اثرگذاری قابل توجه 
برقراری مبادلات اقتصادی با کشــورهای عضو باشگاه تحریمی، روی 
اقتصاد گفت: این کشورها به دلیل اینکه شــرایط ما را دارند بیشتر ما را 
درک می کنند و ما می توانیم از این ظرفیت اســتفاده کنیم و استقلال 

کشور خود را تقویت کنیم.
گودرزوند بیان کــرد: یکی از موضوعاتی که می تواند رشــد ۸ درصدی 
اقتصــاد ما را تقویت کنــد، در کنار بحــث بهــره وری داخلی و حذف 
پروژه های زائد، بحث جذب ســرمایه گذاری خارجی در ابعاد مختلف 

است.
وی در پایان افزود: حتماً این کشــورها می توانند نقش مؤثری داشــته 

باشند و تعامل با این کشورها می تواند رشد ۸ درصدی را رقم بزند.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:
صنعتدامیباگردشمالی۴۰هزارهمترتبه

دوماقتصادکشوررادارد
معاون وزیر جهاد کشــاورزی و رئیس سازمان دامپزشکی کشور با بیان 
اینکه صنعت دامی رتبه دوم اقتصاد کشور بعد از نفت را داراست ، گفت: 
ســرمایه ثابت و گردش مالی صنعت دام ، طیور، آبزیان و زنبور عسل در 

کشور ۴۰ هزار همت است.
علیرضا رفیعی پور افزود: این عدد کمی نیســت و مــی تواند جایگزین 
مناسبی برای درآمد نفتی باشــد.وی آمار دام کشور را ۷۰ میلیون راس 
بیان و اظهار کرد: ســالانه یک میلیارد و ۸۰۰ قطعــه جوجه ریزی و ۲ 

میلیون و ۶۰۰ هزار تن گوشت مرغ در کشور تولید می شود.
رئیس سازمان دامپزشکی کشور از فعالیت ۲۴ هزار مرغدارای در کشور 
خبر داد و گفت: سرمایه دامی کشور مولد، دایمی و پایدار است اما نفت 
تمام شدنی اســت پس این ســرمایه می تواند نقش موثری در تولید و 
اشتغال پایدار داشته باشــد، زیرا بعد از صنعت نفت، بزرگترین گردش 

مالی را در کشور دارد.
رفیعی پور در ادامه افزود: با اقدامات پیشــگیرانه و نظارت های صورت 
گرفته از ســوی این ســازمان ، ســالانه ۱۲ میلیارد دز واکســن دام ، 
طیور و آبزیان در کشــور مصرف می شــود که باعث شده طی یک دهه 
گذشته اپیدمی بیماری دامی نداشته باشــیم ، البته بیماری به صورت 
کانون های انفرادی وجود داشــته اســت.وی در خصوص بیماری های 
مشترک بین انسان و دام نیز گفت: تب مالت ، هاری و تب کریمه کنگو از 
جمله بیماری مشترک بین انسان و دام است که با اقدمات دامپزشکی 
تلاش بر این است تا صد درصد دام کشور علیه این بیماری ها ایمن شود 
و تحت کنترل قرار گیرند.معاون وزیر جهاد کشاورزی اضافه کرد: تلاش 
این است تا در حوزه تولیدات صنعت دامی که شامل پرورش دام، طیور 
و آبزیان اســت شــاهد کاهش تلفات و بیماری در این حوزه باشــیم تا 

افزایش بهره وری در این صنعت را رقم بزنیم.

بازار

طرح های تعرفه ای رئیس جمهــور آمریکا، هزینه های 
ســاخت خانه در آمریکا را افزایش می دهــد و تأمین 
مسکن را برای آمریکایی هایی که در حال حاضر با بازار 

مسکن منقبض مواجه هستند، دشوارتر می کند.
 به گفته فعالان حوزه مســکن در آمریــکا تعرفه های 
۲۵ درصدی پیشــنهادی ترامپ بر کالاهــای کانادا و 
مکزیک، که حداقل تا ماه مارس به تعویق افتاده است، 
همراه با مالیات ۱۰ درصدی کــه اکنون بر محصولات 
چین اعمــال می شــود، می تواند ســاخت یک خانه 

معمولی را تا ۲۹ هزار دلار گران تر کند.
دیویــد بلمن، فعــال حوزه ســاخت خانــه می گوید 
که ۸۰ درصــد الــوار موردنیاز برای ســاخت خانه در 
آمریکا از کانادا تأمین می شــود ازاین رو بخش بزرگی 

از این افزایش، برابر ۱۴۰۰۰ دلار ناشــی از 
تعرفه های اعمال شــده بر کانادا خواهد بود. 
کانادا کــه بزرگ تریــن تأمین کننده چوب 
خارجــی آمریکا اســت، در حــال حاضر با 
تعرفه های بالاتر بــر روی محموله های خود 
که تابســتان گذشــته آغاز شــده، سروکار 

داشته است.
بلمن گفت: اعمــال تعرفه ها بر مکزیک ممکن اســت 
هزینه های ســایر مواد ماننــد گچ مورد اســتفاده در 
دیوارهای خشــک را افزایش دهد و اعمال تعرفه ها بر 
چین قیمت لوازمــی مانند لوازم خانگــی و مبلمان را 

افزایش خواهد داد.
به گفته بلمن ایــن وضعیت بیش از هر چیــز به خانه 

اولی ها آسیب خواهد زد زیرا مقرون به صرفه 
بودن مسکن را کاهش می دهد.

تــورم ماه به ماه مســکن در بحبوحه کمبود 
ملی به طور سرســختانه ای بــالا باقی مانده 
اســت و در انتخابات اخیر بــه چالش اصلی 
رأی دهندگان تبدیل شده اســت. نرخ بهره 
بالاتر برساخت وســاز فشار بیشــتری وارد 
کرده است. درحالی که افزایش قیمت مسکن به تازگی 
نشانه هایی از سرد شدن را نشــان داده است، برخی از 
پیشــنهادهای ترامپ ازجمله اعمال تعرفه ها می تواند 

قیمت های اقتصادی را بیشتر تهدید کند.
به گفته انجمن ملی ســازندگان خانه، ریسک تورمی 
در تضاد بافرمان اجرایی ترامپ اســت که در اولین روز 

ریاســت جمهوری خود برای کاهش قیمت مســکن 
صادر کرد. به ادعای این گروه مســتقر در واشــنگتن، 
بیش از ۷۰ درصــد واردات چوب نرم و گــچ آمریکا به 

ترتیب از کانادا و مکزیک وارد می شود.
کارل هریس، رئیس انجمن ملی ســازندگان خانه نیز 
در بیانیه ای اعلام کرد: تعرفه های چوب و سایر مصالح 
ساختمانی هزینه ساخت وســاز را افزایش می دهد و از 
توســعه جدید جلوگیری می کند و مصرف کنندگان 
درنهایت بهای اعمال تعرفه ها را به شــکل قیمت های 

بالاتر خانه پرداخت خواهند کرد.
ترامپ که از تهدیدات تعرفــه ای به عنوان ابزار مذاکره 
اســتفاده کرده است، روز دوشــنبه با تعویق یک ماهه 

تعرفه ها علیه مکزیک و کانادا موافقت کرد.

مسکن

امیرعبــاس آذرم وند  یــک اقتصاددان 
معتقــد اســت کســری بودجــه و ادامه 
تحریم ها، دو چالش اساســی اقتصاد کشور 

در ۱۴۰۴ هستند.
 اقتصاد ایران در شرایط دشواری قرار دارد؛  
لااقل از ســال ۹۷ به این سو شرایط سخت  
و سخت تر شده است. اگر مشــکل در ابتدا 
به عهدشــکنی ترامــپ و دولــت اولش بر 
می گشــت که از برجام خارج شدند اما پس 
از آن با شــیوع کرونا و اتفاقات سیاســی و 
اقتصادی بین المللی، شــرایطی رقم خورد 
که پیــش از آن حتی قابــل پیش بینی هم 
نبود. این شــوک ها همزمان شــد با اجرای 
سیاســت هایی در داخل کشور که بر شدت 

مشکلات افزود.
در این شــرایط بــه عقیده کارشناســانی 
از طیف هــای مختلــف، رفــع تحریم هــا 
گرچه چون یک مســکن آنی برای یکی دو 
ســال زمینه گشــایش اقتصادی را فراهم 
می کند اما همین مــدت کوتاه نیز می تواند 
فرصت و سرمایه کافی برای آغاز یک سری 
اصلاحات اساسی را فراهم کند. ضمن اینکه 
گفته می شــود با توجه به توان حکمرانی و 
سیاســت گذاری در کشــور، بــدون رفع 
تحریم ها امکان گشــایش به مراتب کمتر از 

زمانی خواهد بود که تحریم ها ادامه دارد.
هــادی حق شــناس، اســتاندار گیلان و 
اقتصــاددان درباره چالش هــای مدیریت 
اقتصاد کشــور در ۱۴۰۴ گفت: »به باور من 
مساله اصلی در سال آینده، انضباط بخشی 
به بودجه از طریق ایجــاد توازن میان منابع 
و مصارف است؛ چراکه مشکل اصلی کشور 
تورم اســت و یکی از عوامل مهم ایجاد آن، 
کسری بودجه است. به این ترتیب برای سال 
آینده هم اگر نتوانند منابع پیش بینی شده 
را محقق کنند، با رشــد نقدینگی و متعاقب 

آن نرخ تورم بالا و تضعیــف ارزش پول ملی 
مواجه خواهیم بود.«

او با تاکیــد بر ضــرورت ارتقــای انضباط 
بودجــه ای افزود: »به دلیــل اهمیت بالای 
این موضوع، باید دولت در ســال آینده تمام 
تلاش خود را ایــن بگذارد کــه همه منابع 
پیش بینی شــده در بودجه را وصول کند تا 
از این طریق بخشی از چالش ها چون تورم، 
نرخ رشــد نقدینگی و ارزش پول ملی هم به 

ثبات برسند.«
چند سال پیش، مرکز پژوهش های مجلس 
در مطالعه ای به این نتیجه رســیده بود که 
به ازای هر ۱۰ هزار میلیارد تومان کســری 
بودجه که از طریق پولی شدن )تامین منابع 
با فشار بر شبکه بانکی( تامین می شود، ۱.۵ 
تا ۲ درصد در ســال بعد از آن تورم به وجود 

خواهد آمد. پیش بینی می شــود کســری 
بودجه ســال بعد حدود ۹۰۰ هزار میلیارد 
تومان باشد، که بخشی از آن از راه های دیگر 

تامین خواهد شد.
نماینده دوره هفتم مجلس با اشاره به نقش 
تحریم ها در بحران فعلــی اقتصاد ادامه داد: 
»تحریم های ظالمانه به معنی دقیق کلمه ما 
را در فشار گذاشته است. با ادامه تحریم ها به 
تدریج ما با عمق یافتن مشکلات و چالش ها 
در داخل هم مواجه شده ایم. هدف از اعمال 
تحریم های ظالمانه، فشار بر بخش تجاری 
جهت تعمیق ناترازی تجاری است. وضعیت 
فعلی تجارت متناسب با ظرفیت های واقعی 
و حتی بالفعل شده پیش از تحریم ها نیست. 
حداقل انتظار از اقتصاد ما این است که تراز 
تجاری بــدون نفت منفی نباشــد که چند 

سالی است چنین شده است.«
این استاد دانشگاه تداوم تراز منفی تجارت 
غیرنفتی را از عوامل موثر بــر بازار و نرخ ارز 
دانست و هشــدار داد که هر نوسانی در بازار 
ارز به ســرعت تمام اقتصاد کشــور را در بر 

می گیرد.
حق شــناس علاوه بــر دو مورد یاد شــده، 
بر مســاله بهره وری و ضــرورت افزایش آن 
تاکید کرد و توضیــح داد:  »هم از نظر درک 
ضرورت ها و هــم از زاویه تکالیــف قانونی 
باید توجه بیشــتری به موضوع بهره وری و 
افزایش آن داشت. در قوانین توسعه همواره 
بر رشــد ۸ درصدی ســالانه تاکید شده که 
بخش مهمی از آن )حدود ۲.۵ واحد درصد( 

باید از راه ارتقای بهره وری حاصل می شد.«
وی دربــاره پیش نیازهــای دســت یافتن 

به رشــد ۸ درصدی ســالانه گفت: »ما در 
سال های تحریم هم می توانستیم عملکرد 
بهتری داشــته باشــیم. ضعف های داخلی 
حتما در عدم دســتیابی به تکالیف قانونی 
موثر بودند امــا این نباید مــا را به کمرنگ 
جلوه دادن موانــع بزرگی چون تحریم های 
ظالمانه برســاند و این دو چالش دســت به 
دست هم دادند تا اقتصاد ایران در دستیابی 

به اهدافش ناکام بماند.«
اســتاندار پیشــین گلســتان با اشــاره به 
چالش های سیاسی و جناحی شکل گرفته 
دربــاره FATF  هشــدار داد:  »ایــن یکی 
از مصادیــق بــارز خودتحریمــی داخلی 
بود. متاســفانه سیاســت زدگی بر اقتصاد 
کشورمان حاکم شده اســت. خوشبختانه 
دوباره بررســی این مساله در دستور مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام اســت و احتمال 

دارد که به تصویب برسد.
 در جهان امــروز به جز ایران، کره شــمالی 
 FATF و میانمــار، همــه کشــورها بــه
پیوســته اند. من فکر می کنم باید یک چاره 
اساســی برای این دست خود تحریمی های 

داخلی یافت.«
استاندار گیلان تاکید کرد:  » نباید این تصور 
به وجود بیاید که اقتصاد بــه تنهایی راهی 
برای رهایــی خودش خواهــد یافت. برای 
اینکه بتوانیم از ظرفیت های واقعی اقتصاد 
اســتفاده کنیم، ناچاریم که تحریم ها را یا 
رفع کنیــم یا به نحــوی آن را تلطیف کنیم 
که زمینه لازم فراهم شــود. بــرای همین 
باید دوباره بر این امر انگشــت گذاشت که 
اقتصاد کشــورمان برای حرکــت دوباره به 
ســمت پیشــرفت نیازمند کمک سیاسی 
است. کافی است دستگاه دیپلماسی کشور 
بتواند گره تحریم را باز کند تا ببینیم چطور 
گشایشی بزرگ اما موقت به وجود می آید.«

گرانیخانهدرآمریکابهدنبالاعمالتعرفههایترامپ

خوابشومترکیهوافغانستان؛سرنوشتاستانهایغربیوشرقیایرانچهمیشود؟
فاطمــه امیراحمــدی  عضــو انجمن 
آبخیزداری گفت: امروز ترکیه سدسازی را 
قوی تر ادامه می دهد و حتی در ســد سازی 

افغانستان هم سرمایه گذاری می کند.
 فرســایش خــاک، کانون هــای بحرانی، 
ریزگردهــا، آلودگی هــوا و.... بخشــی از 
معضلاتی اســت که به دلیل عــدم مراقبت 
از محیط زیســت به وجود آمده اند. کاهش 
بارش، استفاده از آب سفره های زیرزمینی 
و حفر چاه های غیر مجاز موضوعی اســت 
که تبدیل به بحران بــرای حیات طبیعت و 

جامعه کشور شده است.
یکی از راهکارهای رفع و حداقل کردن این 
چالش ها آبخیزداری و کاشت درخت به طور 
مهندسی شده است. در کشــور مطالعاتی 
درباره حفاظت از خــاک از دید آبخیزداری 
انجام شده اســت؛ مجموعه پروژه هایی که 
در حوزه منابع طبیعــی و آبخیزداری بوده 
و در راســتای پایش و اثربخشی اقدامات در 

موضوع فرسایش خاک است.
عباس گلی، عضو انجمن آبخیزداری کشور 
و پژوهشــگر آب و خاک در پاســخ به این 
پرســش که ذخیره آب به وسیله جنگل ها و 
آبخیزداری چقدر می توانــد به بحث تغییر 
اقلیم کمــک کند، گفت: پاســخ بــه این 
ســوال را با یک مصداق شروع کنم، بحرانی 
که امروز در منطقه سیســتان با آن مواجه 
هســتیم که از آن به عنوان بحران فرسایش 
خاک یاد می شــود، در زمینه گــرد و غبار، 
تأمین آب شــرب و تخریب سرزمین مطرح 
است؛ اینکه زمین های کشــاورزی دیگر از 

حیز انتفاع خارج شدند.
وی افزود: تیم مطالعاتی مــا در بحث گرد و 
غبار در ســال های حدود ۱۳۸۷ و ۱۳۸۸ به 
شکل داده محور، نه مشکل محور تحقیقاتی 

را در این منطقه شروع کرد.
وی ادامــه داد: در دولت نهــم، رئیس وقت 
سازمان ملی حفاظت از محیط زیست فرض 
بر این گذاشت که ریزگردها که سمت غرب 
ایــران را تحت تأثیر خودش قــرار می دهد 
مربوط به عراق اســت. تیــم مطالعاتی ما با 

تصاویر ماهواره ای ثابــت کرد که ریزگردها 
که از سمت غرب در حال ورود به ایران است 
و منشــأ مختلفی دارد که یکی از آنها عراق 
اســت.وی تصریح کرد: همچنین در همان 
زمان در ادبیات رسانه و دولت وقتی صحبت 
از ریزگرد می شــد، منظــور ریزگردهایی 
بود که وارد تهران شــده بود و منشــأ این 
ریزگردها ســوریه بــود نه عــراق. در واقع 
مشکل به تصمیماتی برمی گردد که دولت 

ترکیه برای رودخانه های خود گرفته است.

سدسازی ترکیه بلای جان طبیعت 
کشورهای همسایه

این محقق در حوزه آبخیــزداری و آبخوان 
داری با اشاره به دستگاه دیپلماسی، عنوان 
کرد: اگر می دانســتیم منشــأ ریزگردهای 
سوریه و شــمال عراق تحت تأثیر اقدامات 
سدسازی ترکیه اســت در این سمپوزیوم 
چانه زنی های سیاســی انجام می شــد که 
حداقل آب مورد نیاز باز و وارد ســرزمین ها 
شــود.گلی اظهار کرد: وقتی در این مسئله 
مهم مفروضات به سمت عراق می رود حتی 
فراموش می کنیم که منشــأ این گرد و غبار 
تحت تأثیر چه سیاســت گذاری در کشور 

دیگر است.
وی با بیان اینکه دقت در منشــأ مشــکل 
می توانســت به دســتگاه دیپلماســی ما 
کمک کند تــا موضوع، درســت پیگیری 
شــود، تصریح کرد: پس ۱۰ تا ۱۵ ســال به 
دلیل عدم تشخیص منشأ اصلی در واقع به 
دولت ترکیه کمک شــد که به قول معروف 
از آن فضا در آید. اگر در دستگاه دیپلماسی 
سیاسی، بدانیم چه امتیازی را می خواهیم از 
چه کشوری بگیریم، در تصمیمات ما بسیار 

کمک کننده است.
عضو انجمــن آبخیــزداری کشــور ادامه 
داد: متأســفانه اطلاعات ما به موقع دست 
سیاست مداران نمی رسد یا اشتباه می رسد، 
بنابراین اگر ریزگردها کــه از عراق می آید 
بررســی شــود تیم مطالعاتی ما داده های 

بسیاری در اختیار دارد.

وی گفــت: اما موضــوع ریزگردهــا که در 
سیستان وجود دارد، مشکل دیگر است.

نقشه سدسازی همسایه شرق و 
سرنوشت استان های ایران

این پژوهشــگر آب و خاک در پاسخ به این 
پرســش که آیا موضوع ریزگردهای عراق 
حل شد، گفت: خیر. مشکل عراق حل شود 
مســئله را از طریق همســایگان آن یعنی 

ترکیه و سوریه هم باید پیگیری کرد.
گلی یــادآور شــد: امــروز ترکیــه بحث 
سدسازی خود را قوی تر در حال ادامه دادن 
اســت یا در معادلات غرب آســیا، سرمایه 
گذاری و ســرپوش علمی و حمایت علمی 
از افغانســتان را ترکیه در حال انجام است. 
ما نقشه هایی از ســایت USGS درآوردیم 
که یک ســدی هم بالای افغانستان در حال 
احداث بوده که بالای زابل به نام بخش آباد 
است. این نقشه ها به ســال ۱۹۶۲ میلادی 
برمی گردد که یکی از دانشــگاه های هلند 

طراحی کرده است.
عضــو انجمن آبخیــزداری کشــور اظهار 
کرد: تمام اتفاقاتی کــه در حال رخ دادن در 
هیرمند و هامون اســت یک سرمایه گذاری 
بسیار کلان و بزرگی است که ما اصلًا تصویر 
درســتی از آن نداریم. ۱۰ سال پیش ۶۰۰ 
میلیون دلار از ذخایر صندوق کشــور برای 
شــبکه آبیاری زابل رفت با این امید که آبی 

از هیرمند می آید که داخل لوله ها می رود.
وی تصریح کــرد: به محض اینکــه لوله ها 
کاشته شــد هنگام افتتاح این پروژه بزرگ 
آب رسانی کشــور، افغانستان همزمان سد 
کمال خود را بســت. به این ترتیب این همه 
لوله زیرزمین مدفون است اما آب نیست که 

داخل لوله ها شود.
این پژوهشــگر آب و خاک در ادامه سخنان 
خود عنوان کرد: در دو دهه گذشــته تمام 
دانشــگاه ها، مراکز تحقیقاتی، وزارت نیرو، 
سازمان محیط زیست، منابع طبیعی پروژه 
تعریف کردنــد که بحران زابــل را در قالب 
علاج بخشــی سیســتان و روئین تن سازی 

سیستان حل کنند؛ اما همه نگاه ها این بوده 
که با افغانســتان وارد گفتگو شــویم تا آب 

مورد نیاز تأمین شود.

منطقه خشکی که آب مازاد هم دارد
عضو انجمن آبخیزداری کشــور با تشریح 
مطالعه گسترده در حوزه بی آبی استان های 
شرقی کشور، بیان کرد: در یک سال گذشته 
تیم تحقیقاتی ما گفــت، در قلب هامون در 
کوه هایی که مشترک بین زاهدان و خراسان 
جنوبی اســت، آنقدر آب وجود دارد که هم 
آب شــرب مردم زابل را تأمین می کند و هم 
می توان کشت هیدروپونیک انجام داد؛ هم 

آنقدر آب است که ریزگردها تثبیت شوند.
وی با اشــاره به ضرورت تعریف پروژه های 
آبخیــزداری، گفــت: طرح سیســتان جز 
معدود پروژه هــای آبخیزداری اســت که 
تمام خدمات آبخیــزداری در این حوزه را 
شامل ممی شــود.عضو انجمن آبخیزداری 
کشور با اشاره به شــیوه ای خلاقانه در این 
پروژه، تصریح کرد: ایــن نوآوری و خلاقیت 
و نگاه یکپارچه ســرزمینی اســت، یعنی 
مطالعه ۳ میلیون هکتــار زمین با هم دیده 
شــده و جزیره ای کار نشده است.وی گفت: 
پیش تر پروژه های آبخیــزداری با مطالعه 

۳۰ تــا ۴۰ هزار هکتــار تعریف می شــد و 
عملکرد جزیره ای بود. اگر بخواهیم چنین 
بحران هایی مانند آنچه در سیســتان است 
را مدیریت کنیم ناچار هستیم عرصه بسیار 
گســترده ای را مطالعه کنیم.این پژوهشگر 
آب و خاک در پاســخ به این موضوع که آیا 
مسئله بحران خشکســالی و کمبود منابع 
آبی کشــور منطقه ای نبوده و کل کشور را 
تهدید می کند، گفت: مســئله منطقه زابل 
حداقل، محلی است. در برنامه ششم توسعه 
قرار بود در ۵ ســال برای آبخیــزداری ۱۰ 
میلیون هکتار از کل اراضی کشــور مطالعه 
شــود؛ اما فقط ۶ میلیون آن محقق شد.وی 
افزود: در برنامه هفتم توســعه این عدد دو 
برابر شــده و به ۲۰ میلیون هکتار رســیده 
اســت. در برنامه قبل به دلیل شاید کمبود 
منابع مالــی حدود ۵۰ درصــد برنامه های 
پیش بینی شــده محقق شد و حال پرسش 
این اســت، چه چیزی تغییر کــرده که این 
مطالعه دو برابر شده است؟گلی در پاسخ به 
این پرســش که آیا تأمین نبودن پول مورد 
نیاز منجر به عدم تحقق این برنامه ها شــده 
اســت، گفت: عواملی که باعث شــد تا این 
برنامه عملیاتی نشــود متعدد است که یکی 

از آنها منابع مالی محسوب می شود.
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افزایش۱۵درصدیصادراتمحصولاتلبنی
در ۱۰ ماهه امســال ۵۱۵ هزار و ۸۷۵ تن محصــولات لبنی به ارزش 
۸۴۲.۷ میلیون دلار به ۳۷ کشــور دنیا صادر شــده که نسبت به مدت 
مشابه پارســال ۱۵ درصد رشــد در حجم و ۴۰ درصد رشد در ارزش 

صادرات را تجربه کرده است.
 بر اساس اطلاعات ارائه شــده، در ۱۰ ماهه امسال در میان محصولات 
لبنی صادراتی، صادرات پنیر ۹۷.۱۵۳ تن به ارزش ۱۳۱.۴ میلیون دلار 
انجام شــده که در مقایســه با میزان صادرات ۱۰ ماهه ۱۴۰۲ به لحاظ 
حجم صادرات رشــد ۱۲ درصدی و به لحاظ ارزش رشــد ۱۵ درصدی 

داشته است.
همچنین میــزان صادرات خامــه و شــیر در ۱۰ ماهه ســال جاری 
۱۰۳.۰۴۴ تن به ارزش ۱۱۳.۶ میلیون دلار بوده که نســبت به همین 
بازه زمانی در ســال گذشــته کاهش چهار درصدی حجم و رشــد سه 

درصدی ارزش را تجربه کرده است.
در دوغ و کفیر نیز در بازه زمانی ذکر شده ســال جاری میزان صادرات 
۸۰.۳۵۶ تن به ارزش ۴۴.۱ میلیون دلار  بوده که نسبت به مدت مشابه 
پارسال نشان دهنده کاهش هشــت درصدی حجم صادرات و رشد سه 

درصدی ارزش صادرات این محصول است.

میزان صادرات ماست در ۱۰ ماهه ســال جاری ۱۹.۳۳۲ تن به ارزش 
۹.۴ میلیون دلار بوده است که نشان دهنده کاهش ۲۵ درصدی حجم 

و ارزش صادرات این محصول است. 
آمار کلی صــادرات محصولات لبنی در ۱۰ ماهه امســال و پارســال 
نشان دهنده رشــد ۱۵ درصدی حجم صادرات و رشــد ۴۰ درصدی 

ارزش صادرات است.

طرح۴ماههجبرانیتولیدوزارتصمت
برایصنعتگران

 وزارت صنعت، معدن و تجارت در راســتای ناترازی انرژی و مشکلات 
ایجاد شــده برای صنعتگران و تولیدکنندگان طرح چهار ماهه جبرانی 

تولید را ارائه کرده است.
 ناترازی انرژی در چند سال اخیر که نشات گرفته از بی توجهی به توسعه 
زیرساخت های انرژی، وجود زیرســاخت های فرسوده،  سیاست های 
ناکارآمد یارانه    ای و مدیریت نامناسب منابع انرژی در چندسال گذشته 
بوده است، امروز خسارت های جبران ناپذیری را به تولید در حوزه های 
مختلفی صنعتی از جمله پتروشیمی، فولادی، مس، آلومینیوم، مس و 

سایر صنایع وارد کرده است.
قطعی برق و گاز هر سال نسبت به سال قبل شــدت می گیرد و در این 
میان تولیدکنندگان بیشــترین ضررکنندگان در این بین هستند این 
ناترازی نه تنها باعث تعطیلی تعدادی از کارخانه های خرد و نیمه فعال 
شدن کارگران شده اســت بلکه در کاهش صادرات و ارزآوری نیز تاثیر 

گذاشته است.
در همین راســتا طرح ۴ ماهه جبرانی تولید از ســوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت برای تولیدکنندگان تهیه شــده اســت؛ ابراهیم شیخ 
معــاون صنایع عمومــی وزارت صمت دربــاره جزئیات ایــن طرح به 
خبرنگار ایرنا می  گوید: این بسته در راستای جبران کاهش تولید است.

وی ادامه می دهد: طبق این بســته تامین مداوم گاز و بــرق از ابتدای 
اســفندماه تا پایان خردادماه صورت می گیــرد و تولیدکنندگان می 

توانند اقدام به جبران در تولید کنند.
معاون صنایع عمومــی وزارت صنعت، معــدن و تجارت با اشــاره به 
حمایت ها و سیاست های تشــویقی از تولیدکنندگان و صنعتگران می 
گوید: بر اســاس این طرح، تنفس حداقل ۶ ماهه تعهــدات مالی نظیر 
پرداخت چک های ســر رسید شــده برای واحد های تولید به سازمان 

های مالیاتی، برق و بیمه و سایر نهادها میسر شده است.

وی بیان می کند: ایجاد مسیر ســبز گمرکی با حداقل تشریفات جهت 
ترخیص اجزا و قطعات واحدهای تولیدی توســط گمرک، لزوم تحقق 
تامین ارز ثبت ســفارش های مــواد اولیه و اجزا و قطعــات واحدهای 

تولیدی از جمله این موارد است.

اختصاص سهمیه بیشتر از سامانه سدف
شیخ به بازنگری و افزایش ســهیمه بندی گازوئیل واحدهای تولیدی 
مطابق با برنامه تولید ۱۴۰۴ پرداخته و می گوید: ســهمیه بیشتری از 
طریق سامانه سدف برای درخواســت کنندگان در استان های مختلف 

در نظر گرفته شده است.
به گفته وی، تامین نیاز ارزی و ریالی واحدهــای متقاضی خرید دیزل 
ژنوراتور، تولیــد حداکثری مواد اولیه در زنجیره تولید توســط صنایع 
مادر) پتروشــیمی، فولادی، مس، آلومینیوم و ...( از جمله موارد مهم 

حمایتی در بسته جبران تولید است.
معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، معــدن و تجارت از پرداخت های 
متناســب دســتمزد به کارگران خبر داده و می گوید: کارفرمایان در 
کارگاه ها و بنگاه های تولید جهت فعالیت مســتمر واحدها در روزهای 
تعطیل و عادی دستمزدهای خوبی به نیروی انسانی پرداخت می کنند 

که انگیزه تولید داشته باشند.
وی عنوان می کند: تولید مســتمر و فعال کردن حداکثر ظرفیت تولید 
تا سه شیفت کاری توســط واحدهای تولیدی در چهار ماه فراهم شده 
است و از تولیدکنندگان حمایت می شود.در کنار بسته های حمایتی، 
راهکارهایی از سوی کارشناسان برای ناترازی انرژی در نظر گرفته شده 
اســت ضمن اینکه صنعتگران ملزم به ایجاد نیروگاه های خورشیدی و 

تامین بخشی از برق و گاز مورد نیاز خود شده اند.
در همیــن راســتا اســتفاده از فناوری هــای نویــن در صنعــت، 
ســرمایه گذاری های گســترده برای نوســازی صنایع، تولید انرژی از 
نیروگاه های خورشــیدی و بادی می تواند به کاهش ناترازی انرژی در 

کوتاه مدت کمک شایانی کند.

توسعه

رئیس هیئت تجدیدنظر شــورای رقابت بــا انتقاد از 
اینکه رای هیئت به طور غیرقانونــی و غیراخلاقی در 
فضای مجازی منتشر شــد، گفت: این کار درست نبود 

که رای محرمانه هیئت نظارت منتشر شود.
 مهدی صادقی در برنامه گفتگــوی ویژه خبری که به 
بررســی واگذاری ایران خودرو به شــرکت قطعه ساز 
برگزار شده بود، گفت: روز دوشــنبه ۱۵ بهمن جلسه 
هیئت تجدید نظر تشــکیل شــد اما بنا بر مستندات 
قانونی برای ابلاغ ایــن رأی ۱۰ روز فرصت وجود دارد 
تا از طریق مراجع قانونی رأی به دو طرف به طور رسمی 
اعلام شــود.رئیس هیئت تجدیدنظر شــورای رقابت 
تصریح کرد: بنده تا این لحظه رأی هیئت تجدیدنظر را 

به طور رسمی اعلام نکرده ام.
صادقی شــاهدانی بــا بیان اینکــه مجمع 
عمومی و شــورای رقابت دو وظیفه جداگانه 
بر عهــده دارند، افزود: رأی وقتی رســمیت 

دارد که به طرق قانونی ابلاغ شود.
رئیس هیئــت تجدیدنظر شــورای رقابت با 
انتقاد از اینکه رأی هیئت به طور غیرقانونی 

و غیراخلاقی در فضای مجازی منتشــر شد، افزود: این 
کار درست نبود که رأی محرمانه هیئت نظارت منتشر 
شــود. بنده به عنــوان رئیس هیئت نظارت شــکایت 
خود را ثبت خواهم کرد که چرا فرد یــا افرادی به طور 
غیرقانونــی آن را در فضای مجازی منتشــر کرده اند.

صادقی شــاهدانی تاکید کرد: رأی همچنان 
تا الان در فرایند بررســی اســت و باید انشا 
شود و تطبیق پیدا کند تا پس از طی مراحل، 
طبق آئین نامه دادرســی مدنی ابلاغ کنیم.

وی در پاســخ به اینکه گفته شــده که این 
رأی به دادستانی ارسال شــده است، گفت: 
ما این رأی را به هیچ کس ارســال نکرده ایم 
و نمی دانیم چه کســی بــه اطلاع معاون دادســتانی 
رسانده است. آنچه در فضای مجازی منتشر شده، فاقد 

وجاهت قانونی است.
صادقی شــاهدانی تاکید کرد: اینکه فــردی از داخل 
جلسه یا بیرون جلسه، آرا را شنود کند و چنین مطلبی 

را بیان کند، غیرقانونی و غیرقابل قبول است.
وی ادامه داد: برخی گفته اند صادقی در دسترس نبوده 
است؛ تلفن من از زمان صدور رأی تاکنون در دسترس 
بوده. تلفن من ۵۰۰ بار زنگ خــورد.وی با بیان اینکه 
پرونده های زیادی در شورای رقابت در دست رسیدگی 
اســت، گفت: همواره سعی می شــود که آرای هیئت 
تحت شــعاع قرار گیرد اما ما تحت تأثیر این اقدامات و 
فشــارها قرار نمی گیریم.صادقی شاهدانی در پاسخ به 
اینکه آیا رأی تجدیدنظر که در فضای مجاری منتشــر 
شده اســت را تأیید می کنید، گفت: من درباره ماهیت 
رأی هیچ صبحتی نمی کنم. پــس از ابلاغ قانونی رأی 

درباره آن و پیرامون آن اعلام نظر خواهم کرد.

رقابت

سمیه رسولی  پــس از اینکه ایران خودرو 
در نامه ای به بورس خواســتار لغو مصوبات 
مجمع شــد، بورس تاکید کرد که آنچه در 
مجمع رخ داده مطابق مقــررات بوده؛ حالا 
کمیســیون اصل ۹۰ اعلام کرده که به این 

ماجرا ورود می کند.
روز چهارشــنبه مجمع ایــران خودرو پس 
از کــش و قوس های فراوان برگزار شــد که 
با حواشــی مختلفی هم همراه بود. در این 
جلســه که ۹ ســاعت به طول انجامید در 
نهایت صبا انرژی )سهامی خاص(، شرکت 
ســرمایه گذاری گنجینه ایرانیان )سهامی 
عام(، شــرکت بهینه ســاز بهمن )سهامی 
خاص(، شرکت اعتبار آفرین )سهامی عام(، 
شرکت ســرمایه گذاری ملی ایران )سهامی 
خاص( به عنوان اعضای اصلی هیئت مدیره 
جدید معرفی شــدند. بنابراین سه کرسی 
از پنج کرســی هیئت مدیره ایران خودرو با 
نام های دیگری به شرکت قطعه سازی کروز 

رسید.
پس از ایــن اتفــاق، علیمــردان عظیمی 
مدیرعامــل ایران خــودرو تخلفات صورت 
گرفتــه در ایــن مجمــع را در نامه هــای 
جداگانه ای به ســازمان اطلاعات ســپاه، 
معاون دادستانی کل، رئیس سازمان بورس 

و سازمان بازرسی کل کشور گزارش کرد. 
عظیمــی در ایــن نامه ها ضمن تشــریح 
جزئیات مجمع مذکور و بیان این مطلب که 
»طبق بند ۱ ماده ۶ و ماده ۲۷ دستورالعمل 
حاکمیت شــرکتی، احراز مالکیــت و دارا 
بودن حق رأی ســهامداران جــز تکالیف 
هیئت مدیره اســت و از طرفی در خصوص 
سهامداران مشمول رأی هیئت تجدیدنظر 
شــورای رقابت )ســهامداران وابســته به 
گروه کــروز( و همچنین حق رأی ســهام 
برخی از شــرکت های زیرمجموعه شرکت 
ایران خــودرو، بین اعضــای هیئت مدیره 
اختلاف نظــر وجود داشــت. لــذا هیئت 

مدیره در مورد دارندگان حق رأی و نتیجتاً 
درصد حاضرین در مجمع )با توجه به چهار 
عضو بــودن هیئت مدیره شــرکت در حال 
حاضر( به جمع بندی نرســید« از سازمان 
بورس درخواســت کرد کــه از تأیید مفاد 
صورت جلســه مربوطه خودداری به عمل 

آید.
ســازمان بورس نیز در پاســخ به این نامه 
عظیمی اعلام کرده اســت که »ناظر بورس 
در مجمع عمومی عــادی به طور فوق العاده 
شرکت ایران خودرو )سهامی عام( در تاریخ 
۱۷ بهمن ماه ۱۴۰۳ که بــا حضور ۵۰.۱۱ 
درصــد از صاحبان ســهام بــرای انتخاب 
اعضای هیئت مدیره تشکیل شد، از ابتدا تا 
انتها حضور داشته اســت. با توجه به این که 
حضور نماینده بورس، برای احراز اطمینان 
از رعایت مقررات و صیانــت از حقوق تمام 
ســهام داران اســت، فارغ از آن چه قبل از 

برگزاری مجمع رخ داده و حواشــی مربوط 
به آن، که خارج از حیطه نظارت است، نظر 
نماینده بورس به موردی حاکی از اشــکال، 
خدشــه یا نقض قوانین و مقررات، نسبت به 
آن چه در مجمع مطرح و نتیجه گیری شده، 
جلب نشــده و آن چه در مجمع اتفاق افتاده 

مطابق مقررات بوده است.«

ورود کمیسیون اصل ۹0 مجلس به 
واگذاری ایران خودرو

پــس از این اطلاعیه، کمیســیون اصل ۹۰ 
مجلس شورای اســلامی تاکید کرد که به 
موضوع واگذاری ایران خودرو به گروه کروز 

ورود خواهد کرد.
در این رابطه حســینعلی حاجی دلیگانی، 
نایب رئیس کمیســیون اصــل ۹۰ مجلس 
شورای اســلامی در گفتگوی ویژه خبری با 
اشاره به برگزاری مجمع ایران خودرو اعلام 

کرد: این نشست برخلاف دســتور قضائی 
برگزار شده و باید با آن برخورد شود.

وی با تأکید بر اینکــه مجمع مذکور نه برای 
اجرای دســتور اولیه بلکه به استناد دستور 
دوم قضائی برگزار شده است، اظهار داشت: 
رأی تجدیدنظر بــه صراحت اعلام کرده که 
باید به رأی بدوی بازگردیم، و بر اساس رأی 
بدوی، شرکت کروز صلاحیت کسب کرسی 
سوم را ندارد. بنابراین، برگزاری این مجمع 

کاملًا غیرقانونی بوده است.
حاجی دلیگانی با انتقاد از روند برگزاری این 
مجمع، از معاونت محترم قضائی دادستان 
کل کشــور خواســت تا اولاً مانع ثبت این 
جلسه غیرقانونی در سامانه ثبت شرکت ها 
شــود و ثانیاً با مقامات دولتی که علی رغم 
دســتور قضائــی در ایــن جلســه حضور 

داشته اند، برخورد قانونی صورت گیرد.
او تأکید کــرد: نماینده ســازمان بورس در 

حالی در این جلســه حاضر شده که دستور 
اولیه قضائی به او ابلاغ شــده بود، اما دستور 
دوم هنوز به دســتش نرسیده بود. بنابراین، 
حق نداشــته در این مجمع شــرکت کند، 
نظارت داشــته باشــد یا آن را به رسمیت 

بشناسد.
نایب رئیس کمیســیون اصل ۹۰ با اشاره به 
انحصاری که در صنعت خودرو شکل گرفته، 
عنوان کرد: نمی توان اجازه داد که یک مافیا 
با ایجاد انحصار، ده ها هزار میلیارد تومان از 
اموال بیت المال را به نفع خود تصاحب کند. 
چرا بایــد ایران خودرو ۱۸۰ هــزار میلیارد 

تومان زیان انباشته داشته باشد؟
وی با اشــاره به مدیرانی که تحت حمایت 
گروه کروز بوده اند، گفت: مدیرانی که از این 
گروه حمایت شــده اند، امروز در سوئیس، 
کانــادا و دیگر کشــورها صاحــب ملک و 
حســاب بانکی خارجی هستند. قوه قضائیه 
باید بررســی کند که دو نفر صاحب شرکت 
کروز، این ســرمایه های هنگفــت را از کجا 

آورده اند؟
حاجی دلیگانی، ورود قــوه قضائیه را در این 
پرونده ضروری دانســت و تأکیــد کرد: با 
بررســی دقیق تخلفات، حقایق برای مردم 

روشن خواهد شد.
وی تصریح کرد: اگر قــوه قضائیه ورود کند، 
مشخص می شــود که در این پنج سال که 
گروه کروز شــرکت بهمن را تصاحب کرده، 
چه اقداماتی انجــام داده و این مجموعه چه 

منافعی برای مدیرانش داشته است.
بر این اســاس با توجه به اینکه ســازمان 
بــورس و اوراق بهادار تاکیــد کرده آن چه 
در مجمع ایران خودرو اتفاق افتاده مطابق 
مقــررات بوده امــا کمیســیون اصل نود 
مجلس اعلام کرده که به ماجرا ورود کرده 
اســت، باید منتظر ماند و دید در روزهای 
آتــی سرنوشــت کلاف ســردرگم ایران 

خودرو چه می شود.

 باران شــاکری  دبیر کارگروه اندیشکده 
صمت شــریف بیان کرد: حــدود ۱۲ هزار 
معدن کوچک و متوســط فعال است که بار 
اصلی اشــتغال در بخش معدن نیز بر عهده 
این معادن اســت؛ به طوری کــه ۸۵ درصد 
از اشــتغال معدن مربوط به معادن کوچک 
و متوسط است. در ســال های اخیر، معادن 
کوچک و متوســط کشــور با چالش های 
متعددی مواجه شــده اند که بســیاری از 
آن ها را به مرز تعطیلی رســانده است. یکی 
از مهم ترین مشکلات این معادن، فشارهای 
مالی و اقتصادی ناشی از سیاست های دولت 
است که بر روی فعالیت آن ها تاثیرات منفی 
گذاشته است. از یک ســو، افزایش حقوق 
دولتی و از ســوی دیگــر، محدودیت های 
مختلفی که در زمینه تأمین ماشین آلات و 
تجهیزات ایجاد شــده، باعث شده بسیاری 

از این معادن قادر به ادامه فعالیت نباشند.
در این میان، دولت به جــای حمایت از این 
معادن، به دلیل کســری بودجــه، از آن ها 
بهره بــرداری می کند، که نتیجه آن فشــار 
مضاعف بر این معادن و کاهش اشــتغال در 
بخش معدن اســت و نهایتا این مشــکلات 
باعث شــده که معادن کوچک و متوســط 
نتوانند به درســتی در مسیر توسعه حرکت 
کنند و بخش عمده ای از اشــتغال و تولید 

این بخش تهدید شود.
ســجاد رفیع، دبیر گروه صمت اندیشکده 
کسب و کار شــریف، در خصوص مشکلات 
موجــود در بخــش معــدن ایــران بــه 
اقتصادآنلاین گفت: یکی از مسائلی که الان 
وجود دارد، این اســت که ما نظارت فنی و 
تخصصی کافی نداریم. به طــور مثال، یک 
محدوده معدنی را به فردی واگذار می کنیم 
بدون اینکه صلاحیت مالی و تخصصی او را 
به درستی بررســی کرده باشیم در حالیکه 
این فرد ممکن اســت فعالیت موثر معدنی 
در آن محدوده انجام ندهد و صرفا به دنبال 

تمدید چندبــاره پروانه خود و اســتفاده از 
مزایای آن پروانه باشد.

وی در ادامه گفت: درست است که در حال 
حاضر برخی محدوده ها بلوکه شده اند و باید 
برای آزادســازی آن گام برداریم، اما همان 
معادنی که در حال فعالیت هســتند را نیز با 

چالش های جدی مواجه کرده ایم.
وی ادامه داد: کمبود و فرســودگی ناوگان 
ماشــین آلات معدنــی یکــی از مهمترین 
چالش ها در بخش معدن کشــور است. در 
حال حاضــر باید حدود ۲۵ هزار دســتگاه 
ماشــین آلات معدنــی جدیــد )۱۵ هزار 
دســتگاه به منظور جایگزینی ماشین آلات 
فرســوده موجود و ۱۰ هزار دستگاه جدید( 
به ناوگان اضافه کنیم و این در حالیست که 
تــوان تولیدکنندگان داخلــی به هیچ وجه 
پاســخگوی این میــزان نیاز نیســت. در 
شــرایط کنونی، به دلیــل محدودیت های 
موجود بــر ســر راه واردات و انحصاری که 
برای تولیدکنندگان داخلی ایجاد کرده ایم، 
قیمت ماشــین آلات داخلــی چندین برابر 
مدل های مشــابه خارجی شــده است. در 
همین زمینه، برخــی از فعالان معدن کاری 
به دلیل عدم دسترســی به ماشــین آلات 

مناسب، قادر به فعالیت بهینه نیستند.

افزایش حقوق دولتی؛ عامل تعطیلی و 
کاهش فعالیت معادن

دبیر گروه صمت اندیشــکده کســب و کار 
شــریف ادامه داد: مســئله دیگری که در 
حال حاضر مشکل ساز شده، افزایش شدید 
حقوق دولتی معادن بعد از ســال ۱۳۹۹ )از 
کمتر از ۳ همت در سال ۱۳۹۹ به ۵۵ همت 
در ســال جاری( است. بســیاری از معادن 
بخش خصوصی به دلیل فشــار مالی ناشی 
از این افزایش، یا تعطیل شــده اند یا فعالیت 
خود را کاهش داده انــد. در واقع، تعطیلی و 
یا تعدیل فعالیت این معــادن به دلیل نبود 

تخصص یا انگیــزه برای ســرمایه گذاری 
نبوده، بلکه به دلیل فشــارهای مالی است 
که دولت به واسطه افزایش حقوق دولتی بر 

فعالان معدنی وارد کرده است.
وی اضافه کرد: در موضــوع حقوق دولتی، 
معادن کوچک و متوسط کشور با مشکلات 
زیادی روبه رو هســتند که بســیاری از این 
معادن یا تعطیل شــده اند یــا نیمه تعطیل 
هستند و تحت فشــار اقتصادی شدید قرار 
دارند. این معــادن نقش قابــل توجهی در 
اشــتغال دارند و به دلیل مشــکلات مالی، 
سطح اشــتغال در آن ها کاهش یافته است 
بنابراین، باید توجه داشــته باشــیم که اگر 
معادن کوچک و متوســط تعطیل شــوند، 
بیش از ۸۰ درصد از اشتغال در بخش معدن 
کشور تحت تأثیر قرار خواهد گرفت، که این 
امر به تبعات اجتماعــی و اقتصادی جدی 
منجر می شود.به گفته رفیع، معادن بزرگ 
کمتر تحــت تاثیر افزایش حقــوق دولتی 
قرار دارند و مشــکلات مالی آن ها عمدتا به 
ســوء مدیریت و عدم وجود نگاه بلندمدت و 

توسعه ای در آن ها بازمی گردد.

معادن کوچک و متوسط؛ عامل اصلی 
اشتغال در بخش معدن

دبیر گروه صمت اندیشــکده کســب و کار 
شــریف بیان کرد: حــدود ۷ هــزار معدن 
کوچک و متوســط فعال در کشور ما وجود 
دارد که بار اصلی اشــتغال در بخش معدن 
نیز بر عهده این معادن اســت؛ به طوری که 
۸۵ درصد از اشتغال معدن مربوط به معادن 
کوچک و متوسط اســت. با این حال، قدرت 
مالی طبیعتا در معادن بزرگ قرار دارد. برای 
مثال، ۸۰ درصد از استخراج کل سنگ آهن 
کشور توسط سه معدن بزرگ چادرملو، گل 

گهر و گهرزمین محقق می شود.
رفیع اظهار داشت: در مقابل، معادن بزرگ 
تنها حــدود ۱۵ درصد از اشــتغال معدنی 

کشــور را به خــود اختصــاص داده اند اما 
قوانین و مقررات عمدتاً حــول این معادن 
بزرگ تدوین می شــود. در حالیکه صدای 
معادن کوچک و متوسط به ندرت در محافل 
تصمیم گیری شنیده می شــود و این گروه 
از معادن اغلب در تصمیم گیری های کلان 
نادیده گرفته می شوند.سجاد رفیع با اشاره 
به مشکلات معادن کوچک و متوسط گفت: 
یکی از مشکلات این است که دولت به طور 
یکســان از معادن بــزرگ و کوچک حقوق 
دولتــی دریافت می کند که ایــن نگاه غلط 
است! یعنی  با همان مکانیزمی که از معادن 
بزرگ حقــوق دولتی می گیریــم از معادن 
کوچک و متوسط نیز حقوق دولتی دریافت 
می کنیم، درحالیکه شرایط معادن بزرگ و 

کوچک کاملًا متفاوت است.
وی افزود: معــادن بزرگ به دلیــل روابط 
نزدیک خود با دولت و دسترســی به منابع 
مالی و ماشــین آلات، مشــکلات کمتری 
دارنــد امــا معــادن کوچک و متوســط با 
محدودیت های جــدی در ایــن زمینه ها 
روبه رو هســتند و در مجمــوع، دولت باید 
نگاه خود را در خصوص معــادن کوچک و 

متوسط، به ویژه در مســاله حقوق دولتی، 
تغییر دهد. ایــن معادن نقــش حیاتی در 
اشتغال و توســعه اقتصادی دارند و اگراین 
معــادن تعطیل شــوند قطعا آســیب های 
زیادی بــه اقتصــاد و بازار کار کشــور وارد 
خواهد شد.وی توضیح داد: حدود ۱۵ درصد 
از کل حقــوق دولتی را معــادن کوچک و 
متوسط بپردازند، ولی باز هم این مبلغ برای 
آن ها قابل توجه اســت؛ نگاه ما این است که 
دولــت از دریافت حقوق دولتــی از معادن 

کوچک و متوسط چشم پوشی کند.
وی افــزود: و ی وی افــزود: طبــق قانون، 
حقــوق دولتــی کــه از معــادن دریافت 
می شود باید صرف توســعه بخش معدن و 
صنایع معدنی شــود، اما در عمل این اتفاق 
نمی افتد. اگر این درآمد طبق قانون مجدداً 
صرف توسعه بخش معدن و صنایع معدنی 
می شــد، می توانست بخشــی از مشکلات 
را حل کند امــا از آنجا که دولت با کســری 
بودجــه مواجه اســت، طی ســالیان اخیر 
به درآمــد حاصل از حقــوق دولتی معادن 
بیشــتر به عنوان ابزاری برای تامین بخشی 

از هزینه های جاری خود نگاه کرده است. 

شورایرقابت:رأیهیئتتجدیدنظرمحرمانهبود،نبایدمنتشرمیشد
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قیمتطلایجهانیبدونتغییرباقیماند
قیمت طلای جهانی روز پنجشــنبه همچنان در بالاترین قیمت یعنی 
۲ هزار و ۸۵۹ دلار در هر اونس باقی ماند و هیچ تغییری نســبت به روز 
)چهارشنبه( را شــاهد نبود در عین حال قیمت طلا در بازار تهران نیز با 
نوســاناتی همراه بود.در بازار طلای تهران روز - پنج شنبه ۱۸ بهمن - 
هر قطعه سکه طرح جدید )امامی( ۶۹ میلیون تومان و سکه طرح قدیم 
)بهار آزادی( ۶۵ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان فروخته شــد که به ترتیب 
نســبت به روز )چهارشــنبه( دو میلیون و ۲۷۹ هزار و ۳۷۵تومان و دو 

میلیون و ۳۷۱ هزار و ۳۸۹ تومان افزایش داشت.
نیم سکه ۳۷ میلیون و ۲۰۰ تومان، ربع ســکه ۱۹ میلیون و ۶۰۰ هزار 
تومان و ســکه گرمی ۹ میلیون و ۹۹۰ هزار تومــان در بازار طلا قیمت 
خورد که هرکدام به ترتیب ۹۳۷ هــزار و ۲۲۲ تومان، ۴۳۱ هزار و ۲۱۵ 

تومان و ۱۱۱ هزار و ۸۸۱ تومان افزایش داشتند.
از ســوی دیگر هر گرم طلای ۱۸ عیار به قیمت پنج میلیون و ۹۷۶ هزار 
و ۸۰۰ تومان فروخته شد که نســبت به دیروز ۱۳۰ هزار و ۸۴۳ تومان 

افزایش داشت.
همچنین هر گرم طلای ۲۴ عیار با افزایــش ۱۷۴ هزار و ۵۵۴ تومان به 
هفت میلیون و ۹۶۸ هزار تومان رسید و هر مثقال طلا نیز با ۵۶۶ هزار و 
۶۰۳ تومان افزایش قیمت به ۲۵ میلیون و ۸۹۰ هزار تومان معامله شد.

به نظر می رســد ثبات در بازار طلا بیشــتر به دلیل اعــلام آمادگی دو 
کشور همسایه آمریکا برای تامین امنیت مرزهای مشترک میان خود و 
آمریکا بوده و همین اقدام دو کشور دلیل معلق نگه داشتن اعمال تعرفه 
های ۲۵ درصدی کالا میان آمریکا با کانادا و مکزیک شده است، قیمت 

طلا را در بازارهای جهانی ثابت نگه داشت.
از ســوی دیگر چین نیز در واکنش به جنگ تعرفه ای ترامپ اعلام کرد 
که تعرفه های مهمی را بر کالاهای آمریکایی از جمله ذغال سنگ و نفت 
این کشور اعمال خواهد و به سازمان تجارت جهانی نیز شکایت خواهد 

برد و آن را عملیاتی کرد.
به گزارش رویتــرز، ترامپ روز سه شــنبه گفت که بــرای گفت وگو با 
رئیس جمهور چین بــرای کاهش جنگ تجاری فزاینــده که با اعمال 
تعرفه های ۱۰ درصدی بر همه کالاهای چینی آغاز شــده است، هیچ 

ضرورتی نمی بیند.
مقامات فــدرال رزرو نیــز به عدم قطعیت سیاســت بــزرگ در مورد 
تعرفه ها و مســائل مرتبط با روزهای اولیه دولت ترامپ به عنوان یکی از 
چالش های اصلی در تعیین اینکه چگونه سیاست پولی ایالات متحده را 
در ماه های آینده دنبال کنیم، اشاره کردند. طلا در زمان آشفتگی های 
اقتصادی و ژئوپلیتیکی، سرمایه گذاری مطمئن در نظر گرفته می شود، 
اما نرخ بهره بالاتر، جذابیت دارایی های بدون بازده مانند طلا را کاهش 
می دهد.گزارش مشــاغل غیرکشــاورزی بخش خصوصی در ایالات 
متحده، نشــان داد که اقتصاد ایالات متحده در ماه گذشته، ۱۸۳ هزار 
شغل در بخش خصوصی ایجاد کرده اســت، در حالی که اقتصاددانان 
پیش بینی کردند که رشــد ۱۵۰ هزار شغلی داشــته باشد. پیش بینی 
می شود که انتشــار گزارش اشــتغال ایالات متحده در روز جمعه، دید 
بیشــتری در مورد قدرت کلی اقتصاد ارایه دهد. سرمایه گذاران منتظر 
داده های حقوق و دستمزد برای ســرنخ هایی درباره سلامت بزرگترین 

اقتصاد جهان هستند.
در این میان، قیمت طلا تحت فشار افزایش ارزش دلار آمریکا قرار دارد، 
اما همچنان عملکرد بهتری نســبت به شــاخص اس اندپی۵۰۰ ثبت 
کرده است. اس اندپی S&P( ۵۰۰( فهرستی از ۵۰۰ سهام برتر در بازار 

بورس سهام نیویورک و نزدک آمریکا است.
در عین حال در بازار سایر فلزات ارزشــمند، بهای هر اونس نقره با ۰.۱ 

درصد افزایش، به ۳۲.۳۵ دلار در هر اونس رسید.

ویترین

 رئیس ســازمان بــورس در همایش فصلــی کانون 
کارگزاران اعلام کرد: شرکت ملی نفت، پارس جنوبی 
و نظایر آن ها می توانند در کوتاه ترین زمان ممکن وارد 

بازار سرمایه شوند.
 به نقل از سازمان بورس، حجت اله صیدی در همایش 
فصلی کانــون کارگزاران بــورس و اوراق بهادار با بیان 
اینکه نهادهای کارگــزاری، قدیمی تریــن نهاد مالی 
کشــور هســتند و زحمات زیادی برای تشکیل آن ها 
کشــیده شــده اســت و باید این نهاد قدیمی، قوی تر 
شــود، تاکید کرد: کارگزاری ها برای اینکه توسعه پیدا 
کنند، به درآمد مســتمر و مکفی نیاز دارند. مســئله 
چالش برانگیز در همه بنگاه ها قیمت گذاری است. باید 
در تعیین نرخ به طوری عمل شــود که هم مشتری را 

فراری ندهد و هم برای ســود بنگاه مشــکل 
ایجاد نکند. کارمــزد کارگزاری ها هم از این 
قاعده مستثنی نیست. رئیس سازمان بورس 
در ادامه کمیته ای را مسئول بررسی موضوع 

درآمد و کارمزد کارگزاری ها کرد.

توکنایز کردن دارایی ها
رئیس ســازمان بورس در ادامه این نشست، در بخش 
دیگری از صحبت هایش اعلام کــرد: با توکنایز کردن 
دارایی ها موافقم. بخش های مرتبط سازمان بورس در 

حال بررسی این موضوع هستند.
صیدی تأکید کرد: باید تاریخی را بــرای عرضه اولین 
صندوق مبتنی بــر رمز دارایی تعریف کنیم. مشــکل 

خاصی در این زمینه نیست و هر چقدر زودتر 
عملیاتی شود، بهتر است.

رئیس سازمان بورس تأکید کرد: باید هدف 
بورس ۴۰۰ – ۳۰۰ میلیارد دلاری را محقق 
کنیم. این امر با افزایش تعداد شــرکت ها و 
ابزارها شدنی است.او اضافه کرد: شرکت های 
زیادی در اقتصــاد ایران داریــم که دولت و 
ســهامداران بزرگ آن ها مایلند آن هــا را وارد بورس 
کنند و بایــد درباره آن ها تصمیم گیری شــود. اگر هم 
دارایی های بخش خصوصی و هــم دارایی های بزرگ 
دولت به بورس بیایند و تعداد شــرکت ها بیشتر شود، 
ابزارها هم بیشــتر شــود، معاملات افزایش می یابد و 
ریسک ها هم کاهش پیدا می کند. در واقع باید با ورود 

شرکت های بزرگ به بورس، بهبود عملکرد شرکت ها، 
احصاء ارزش واقعی شــرکت ها و توسعه ابزارها، ارزش 
بازار را به رقم تولیــد ناخالص داخلی کشــور نزدیک 
کنیم.او توضیح داد: مســؤولان کشــور بر حل مسائل 
بین المللی به نتایجی رســیده اند. بحــث حل و فصل 
موضوع اف. ای. تی. اف و انجام مذاکرات رفع تحریم ها 
جدی تر شده است. بنابراین فکر می کنم رستگاری ما 

در گرو بزرگ شدن بازار سرمایه است.
 این موضوع را باید جدی بگیریم. بــازار ۱۰۰ میلیارد 
دلاری در شــأن اقتصاد ایران نیست. ما شرکت بزرگی 
مثل شــرکت ملی نفت ایران، پــارس جنوبی و نظایر 
آن داریم کــه از منابع بــزرگ ثروت ایران هســتند و 

می توانند وارد بازار سرمایه شوند.

بورس

خریدار  یک کارشــناس بازار ســرمایه 
گفت: عملیاتی شدن معاملات طلا در بازار 
ســرمایه مانع از ورود نقدینگی به بازارهای 

غیررسمی طلا و ارز شد.
فرزانه صالحی - کارشــناس بازار سرمایه - 
گفت: پیش از راه انــدازی معاملات گواهی 
طلا و صندوق هــای طلا در بازار ســرمایه 
به دلیل عــدم وجود تنــوع ابزارهای امن و 
شــفاف، بخش خیلی بزرگــی از نقدینگی 
وارد بازار ســکه نقــدی و ارز می شــد اما 
معاملات طلای بورســی از ایجاد التهاب در 

بازار غیررسمی طلا و ارز جلوگیری کرد.
وی افزود: ســرمایه گذاری در طلا همواره 
یکی از گزینه های مطمئن در سبد سرمایه 
گذاری بوده و این روند اکنــون با ابزارهای 
نوین بورس کالا شــفاف تر و در دسترس تر 
شده است. ورود گواهی سپرده شمش طلا 
و صندوق هــای ســرمایه گذاری مبتنی بر 
طلا، علاوه بر کاهش حباب قیمتی، امنیت، 
نقدشــوندگی بالا و معافیت مالیاتی را برای 

سرمایه گذاران به همراه داشته است.  

روانه شدن نقدینگی به سمت بازار 
سنتی سکه باعث افزایش حباب 

می شد
این کارشــناس بازار ســرمایه با اشــاره به 
اهمیت ســرمایه گذاری در حوزه طلا بیان 
کرد: سرمایه گذاری در حوزه طلا در کشور 
ما همواره از جذابیت خیلی بالایی برخوردار 
بوده و شــرایط اقتصادی  طی ســال های 
اخیر به این مسئله بیشــتر دامن زده است. 
پیش از راه اندازی معامــلات گواهی طلا و 
صندوق های طلا به دلیــل عدم وجود تنوع 

ابزارهای امن و شفاف، بخش خیلی بزرگی 
از نقدینگــی وارد بازار ســکه نقــدی و ارز 
می شد و به تبع آن حباب ســکه به طور بی 

سابقه افزایش می یافت.

فراهم کردن بستر مناسب خرید طلا 
توسط بورس کالا

صالحــی ادامــه داد: بــورس کالای ایران 
با فراهم ســاختن بســتری مناسب برای 
خرید و فروش طلا، این امــکان را به مردم 
داد تا با خیال آســوده تری طــلای خود را 
بصــورت مســتقیم و غیر مســتقیم یعنی 
به واســطه صندوق های کالایــی مبتنی بر 

طلا خریداری کننــد. همچنین خریداری 
طلا از بــورس کالای ایــران ویژگی هایی 
ماننــد معافیت مالیاتی، امنیت، شــفافیت 
و بازارگردانــی را داراســت کــه به جذب 

سرمایه گذاران بیشتر کمک می کند.

شمش طلا در برابر نوسانات بازار 
مقاوم تر است

وی تشــریح کرد: صندوق های طلا در ابتدا 
فقط می توانستند سکه خرید و فروش کنند 
ولی از زمانی که امکان خرید شمش طلا در 
بورس کالای فراهم شد، صندوق ها قسمتی 
از دارایی خود را به شــمش طلا تغییر دادند 

تا از نوسانات قیمتی بیشتر در امان بمانند. 
زیرا شــمش طلا در مقایســه با سکه طلا از 
حباب کمتری برخوردار بود و در نوســانات 
بازار کمتر دســتخوش تغییرات می شــد.  
راه اندازی معاملات گواهی ســپرده شمش 
طــلا در بــورس کالای ایران باعــث ایجاد 
تحولی در حوزه ابزارهای ســرمایه گذاری 
در حوزه طلا شد. به واسطه ابزارهای نوینی 
که بورس کالا ایجاد کرد، مدیران صندوق ها 
قدرت مانور بیشتری برای بالا بردن بازدهی 
صندوق های تحت نظارت خود داشتند لذا 

به خوبی از ابزارهای جدید استقبال شد.
صالحــی تصریــح کــرد: گواهی ســپرده 

شــمش طلا مزایای خیلی زیادی نســبت 
به خرید طلای آب شــده و یا شــمش طلا 
در بازار ســنتی دارد و همیــن مزایا باعث 
شد که به ســرعت این ابزار مورد استقبال 
ســرمایه گذاران قرار بگیــرد. در معاملات 
گواهی سپرده شمش طلا اصالت شمش ها 
در همان بدو ورود به خزانه مورد ارزیابی قرار 
می گیرد و به همین دلیل ســرمایه گذاران 
هیچگونه دغدغــه ای در خصوص اصالت و 
عیار شــمش ها و حتی هیچگونه دغدغه ای 
در خصــوص نگهــداری و یا ســرقت آن را 

ندارند.

جذب سرمایه های خرد مردم با ابتکار 
بورس کالا

وی در پایان افــزود: به دلیل اینکه معاملات 
شمش طلا در بورس کالای ایران به صورت 
گواهی های سپرده ۱۰۰ صوتی یا یک دهم 
گرمی هم قابل خریداری هســتند این امر 
باعث شــده ســرمایه های خرد به سهولت 
جذب ایــن بازار شــود تا یک مــکان امنی 
برای افراد حقیقی و ســرمایه خــرد ایجاد 
شــود. همچنین  این ابزار از هرگونه مالیات 
معــاف هســتند و همین باعــث جذابیت 
بیشتر این ابزار شــده است. سرمایه گذاران 
می توانند  به صــورت آنلاین خرید و فروش 
خود را انجام دهنــد و کارمزد معاملات هم 
نسبت به بازار سنتی طلا خیلی کمتر است. 
از ســوی دیگر تســویه معاملات در بورس 
کالای ایران در مدت زمــان کوتاهی انجام 
می شود تا عرضه کنندگان به منابع حاصل 
از فروش خودشان در مدت زمان کوتاه تری 

دسترسی دارند.

خریدار  مدیرعامل فرابــورس گفت: وفاق مالی به 
معنای ایجاد هم افزایی بین سرمایه گذاران و محیط 
اقتصادی کلان اســت که با تامین مالی پروژه های 
سود اور به توسعه اقتصادی کشــور و تامین منافع 

سرمایه گذاران کمک می کند.
محمدعلــی شــیرازی، مدیرعامل فرابــورس در 
خصــوص مفهــوم شــعار هفدهمین نمایشــگاه 
صنعت مالی ایــران با محور »وفاق مالی، ســرمایه 
ملی« اظهار داشــت: وفاق مالی به معنــای ایجاد 
گزینه های متنوع سرمایه گذاری برای عموم مردم 
است که منجر به رشد اقتصادی کشور شده و منافع 
ســرمایه گذاران را تأمین می کند؛ در واقع این وفاق 

بین سرمایه گذاران و زیست بوم اقتصاد کلان ایجاد 
می شود.

به گفته وی در این مســیر، پروژه هــا و طرح هایی 
تأمین مالی می شوند که هم به اقتصاد کشور کمک 
کرده و هم سودآوری مناسبی برای سرمایه گذاران 

در بر دارند.
این مقــام مســئول افــزود: اســتقبال مــردم از 
ســرمایه گذاری، عامــل افزایش ســرمایه گذاری 
و توســعه اقتصادی اســت. ســه رکن بورس، بازار 
سرمایه، بازار پول که شامل بانک و بیمه ها می شود 
در همه جای دنیــا عملًا محرک ســرمایه گذاری 
در صنعت مالــی هستند.شــیرازی تأکیــد کرد: 

توسعه سرمایه گذاری بســیاری از مشکلات کشور 
را حل خواهــد کرد. بســیاری از ناترازی های امروز 
نشــان دهنده این اســت که ســرمایه ها به سمت 
مناســبی هدایت نشــده اند. رفع این ناترازی ها از 
بســتر ســرمایه گذاری هدفمند اتفاق خواهد افتاد 
و رشد اقتصادی کشــور نیز به همین ترتیب محقق 
می شود.گفتنی است هفدهمین رویداد بین المللی 
صنعت مالی ایران)بورس،بانک و بیمه( قرار اســت 
از ۱۸ خرداد سال آینده با محور وفاق مالی، سرمایه 
ملی میزبان ســرمایه گذاران داخلــی و خارجی و 
سهامداران و نهادهای مالی مختلف بخش خصوصی 

در نمایشگاه بین المللی تهران باشد.

صیدی:بورس۱۰۰میلیارددلاریدرشأناقتصادایراننیست

خریدار   عضو هیات رئیســه اتحادیه کســب 
وکارهــای اینترنتی از بررســی و بازبینی ضوابط 
فعالان این عرصــه در آینده نزدیــک با دریافت 
پیشنهادات ذینفعان خبر داد و گفت: باید نظارت 
دقیق تری بر طلافروشــان در سکوهای اینترنتی 

از سوی اتحادیه صورت گیرد.
رضا الفت نســب، درباره فــروش آنلاین طلا در 
فضای مجازی که این روزها درباره آن گمانه زنی 
می شود، اظهار داشــت: با توجه به اینکه اتحادیه 
کســب وکارهای اینترنتی چندســالی است که 
بدون متولی بوده و بــه تازگی انتخابات آن برگزار 
شده است، هیات رئیســه جدید در صدد است تا 
هرچه سریعتر به موضوع فروش آنلاین طلا ورود 
کند.وی با بیان اینکه در سال های اخیر تحولات 
بسیاری در حوزه کسب و کارهای فضای مجازی 
رخ داده اســت، افــزود: آخرین ضوابط کســب 
و کارهای اینترنتی در ســال ۱۳۹۹ نگاشته و به 
اتاق اصناف داده شد و پس از تایید در اتاق توسط 
هیات عالی نظارت ابلاغ شــد.الفت نســب ادامه 
داد: با گذشت چندســال که تغییرات بسیاری در 
عرصه فناوری های نوین در کســب وکارها ایجاد 

شده، نیاز است که این ضوابط مورد بازنگری قرار 
گیرد و ضوابط جدیدی نگاشته شود.

عضو هیــات رئیســه اتحادیه کســب و کارهای 
اینترنتی با اشــاره به به خــلاء انتخاباتی اتحادیه 
و تاثیر آن بر گســترش بی ضابطه فروش طلای 
در ســکوهای اینترنتی بخصوص طلای آب شده 
و خالی فروشی اظهار داشــت: اولین و مهمترین 
موضــوع در دســتور کار هیات رییســه اتحادیه 
جدید کســب وکارهای اینترنتی باید ساماندهی 

به خرید وفروش طلا در سکوهای اینترنتی باشد.
وی با بیان اینکه باید بازنگری در ضوابط کســب 
وکارهای اینترنتی بخصــوص در طلا اتفاق افتد، 
خاطر نشــان کرد: باید نظــارت دقیقی در حوزه 
اقدامات این صنف داشته باشیم، بخصوص اینکه 
موضوعات مهمی همچون خالی فروشــی و عدم 
ثبت فاکتورها در ســامانه جامــع تجارت مطرح 
اســت.این عضو هیات مدیریه اتحادیه کســب 
وکارهــای اینترنتی تصریح کرد: مــا منتظریم تا 
بعد از صدور اعتبارنامه های اعضای هیات مدیره 
اتحادیه، دوباره به بررســی و تجدیــد نظر درباره 

ضوابط کسب وکارهای اینترنتی بپردازیم.

صنف طلا باید متفاوت از سایر صنوف باشد
وی دربــاره ایجــاد محدودیــت بــرای اصناف 
بخصوص صنف طلا در کسب وکارهای اینترنتی 
گفت: به نظــرم باید درباره صنف طلا نســبت به 
دیگر صنوف تفاوتی وجود داشــته باشد، آن هم 
بخاطر ارزشــی اســت که این کالا دارد و مبالغی 
است که مردم هزینه می کنند و به عنوان سرمایه 

آن را تهیه می کنند.
الفت نســب خاطر نشــان کرد: با طلا در فضای 
مجازی باید مانند فضای حقیقی رفتار کرد، یعنی 
وقتی می خواهید از یک طلا فروشی خرید کنید، 
اول ویتریــن آن را می بینید و بعــد طلا انتخاب، 
ســپس فاکتور کرده و کالای خریداری شــده را 
تحویل می گیرید که این کار دقیقا باید در فضای 
مجازی نیز رخ دهد؛ بنابراین باید سرمایه اولیه ای 
وجود داشــته باشــد که بتوان طلا که فروخته و 

فاکتوری که صادر را در جایی به تایید رساند.
وی اظهار داشــت: بنابراین اگر این شروط رعایت 
شــود و واقعا طلایی وجود داشــته باشد و خالی 
فروشی نشــود، حتما اتفاق خوبی است، اما باید 
شفاف سازی شــود که مردم به راحتی بخواهند 
خرید کنند و دچار مشــکل نشــوند.عضو هیات 
مدیره اتحادیه کسب وکارهای اینترنتی تصریح 
کرد: باید هرچه ســریعتر ضوابط کسب وکارهای 
اینترنتی اجرایی شــود و این کار تنها با همکاری 
خود ذینفعان از جمله بخــش خصوصی، دولتی 
و نهاد نظارتی امکان پذیر اســت و برای بازبینی و 
اصلاح ضوابط باید هرچه ســریعتر این سه بخش 
نظرات خــود را ارایه دهند تا بتواننــد در بازبینی 
به بهترین تصمیم دســت پیدا کنند.وی درباره 
صرافی های رمز ارز نیز خاطر نشان کرد: متاسفانه 
چون این رســته دارای صنف نیســت، نمی توان 
نظارت دقیقی بر آنها داشــت اما اتفاقات بدی نیز 
در این حــوزه رخ داده که البتــه اتحادیه صنفی، 
قانونی برای ورود به این موضوع ندارد و باید بانک 

مرکزی مشکلات این افراد را حل کند.

آگهی فقدان سند مالکیت 
تاريخ  برابر درخواست وارده بشماره ١٠٠٤٧٥٦٧  نوروزی  برات  اينکه آقای  به  نظر 
١٤٠٣/١١/١١ اعلام داشته که سند مالکيت شش دانگ يکباب خانه بشماره 20 فرعی 
از ٤٨٣٦ اصلی واقع در بخش دو اردبيل که بشرح دفتر 155 صفحه 529 بنام نامبرده 
ثبت و صادر شده است بعلت نامعلومی مفقود و پس از جستجوی کامل پيدا نشده و 
تقاضای سند مالکيت المثنی نموده است لذا مراتب به کليه دفاتر طبق بخشنامه شماره 
14038000318٤٠٠٠٤٠١ تاريخ 1403/11/15 ابلاغ سپس در اجرای تبصره يک 
ماده 120 اصلاحی قانون ثبت موضوع يک بار در روزنامه پس از تاريخ انتشار اين اگهی 
دلايل قانونی و يا اصل سند يا اسناد مالکيت را با اخذ رسيد تسليم اين اداره نمايد بديهی 
است پس از انقضای مدت مقرره و طی تشريفات قانونی سند المثنی بنام نامبرده صادر 

و تسليم خواهد شد و سند اوليه از درجه اعتبار ساقط خواهد شد. 
تاريخ انتشار: 1403/11/20

فرصتعلی عابدی  رئيس اداره ثبت اسناو املاک منطقه دو اردبيل

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 

های فاقد سند رسمی
شناسه آگهی:   1878610

نظر به اينکه برابر رای شماره 8513 مورخ 1403/10/08 صادره از هيات موضوع قانون تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ناحيه يک اهواز تصرفات 
مالکانه و بلامعارض متقاضی در قسمتی از پلاک 111 باقيمانده واقع در بخش 8 اهواز که حکايت از 
احراز مالکيت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی )باغات شاه سهام شماره 
2208 سيد اسفنديار هاشمی اصفهانی( به متقاضی جابر بيت عبيد فرزند حمادی شماره شناسنامه 
449 صادره دشت آزادگان کدملی 1989811485 نسبت به ششدانگ يک باب ساختمان به مساحت 
110 مترمربع در قسمتی از پلاک فوق خريداری شده طبق شرح صدر آگهی و انتقال ملک از مالک 
رسمی بنام وی محرز گرديده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز 
در روزنامه های محلی و کثيرالانتشار سراسری آگهی می گردد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض، 
دادخواست خود را به مرجع قضائی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکيت صادر خواهد شد. ضمنا صدور سند مالکيت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/11/20

تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/12/06
بهزاد مردانی – رئيس اداره ثبت اسناد و املاک ناحيه يک اهواز

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی 
شناسه آگهی: 1878521 م الف: 129

هيات   1403/08/23 مورخ   140360331012011859 شماره  رای  برابر 
موضوع قانون تعيين و تكليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی ساوجبلاغ تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی راحله 
نيک دهقان فرزند مصطفی به شماره شناسنامه 395 کد ملی 4898233708 
نسبت به ششدانگ يک قطعه باغ محصور به مساحت 6821.87 متر مربع 
از پلاک 184 اصلی از مالکيت مصطفی نيک دهقان برابر سند 5097 مورخ 
1349/06/09 ذيل صفحه 520 دفتر 48 واقع در لشکر آباد حوزه ثبت ملک 
نوع کاربری ملک  تاييد و رای هيئت صادر گرديده  البرز  ساوجبلاغ استان 
کشاورزی باغ - مزروعی می باشد. لذا به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی ميشود در صورتيکه اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکيت متقاضی اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف يک 
ماه از تاريخ تسليم اعتراض مبادرت به تقديم دادخواست به دادگاه  عمومی محل 
نمايد و گواهی تقديم دادخواست را به اداره ثبت محل تحويل نمايند. بديهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات و پس 

از طی تشريفات قانونی سند مالکيت صادر خواهد شد .
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/11/20
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/12/05

بشير نعيم زاده رئيس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ 
از طرف سعيد صبر عليلو

 آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند  رسمی 
شناسه آگهی: 1877780 م الف: 122

برابر رای شماره 140360331012015793 مورخ 17 / 10 / 1403 هيات 
موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی ساوجبلاغ تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای حسين برادران ابراهيمی فرزند فريدون به شماره ملی ٠٠61208825 
نسبت به ششدانگ يک قطعه زمين مزروعی به مساحت 50 / 713 متر مربع 
پلاک 18167 فرعی از 137 اصلی و از مالکيت عزيز آتشيار برابر سند ٧٦٣ 
مورخ ٥ / ٢ / ٤٠ دفترخانه اسناد رسمی 19 کرج از باقيمانده پلاک 137 
اصلی واقع در کردان حوزه ثبت ساوجبلاغ استان البرز تائيد و رای هيئت 
صادر گرديده است که حسب رای صادره پلاک ملک موصوف به شرحفوق 
الذکر ميباشد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روزآگهی ميشود در صورتيکه اشخاص نسبت به صدورسند مالکيت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند ميتوانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دوماه 
اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذرسيد ظرف يکماه از تاريخ 
تسليم اعتراض مبادرت به تقديم دادخواست به دادگاه عمومی محل نمايد و 
گواهی تقديم دادخواست را به اداره ثبت محل تحويل نمايند. بديهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات و پس از 

طی تشريفات قانونی سند مالکيت صادر خواهد شد .
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/11/20
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/12/05

ضوابط کسب وکارهای اینترنتی بازبینی می شود

تشدیدنظارتبرفروشطلایآنلاین

وفاقمالیراهکاریبرایرشداقتصادی



 کرمانشاه-حسنا فخارزاده  بهره برداری 
از پروژه های آبرســانی به ۱۲۲ روستای استان 
کرمانشاه بیش از شش هزار خانوار را از آب شرب 

سالم بهره مند کرد. 
منوچهر حبیبی، اســتاندار کرمانشــاه در آیین 

افتتاح پروژه هــای آبرســانی به هــزار و ۵۴۶ 
روستای کشور برگزار شــد، اظهار کرد: بیش از 
۸۰۰ روســتای دچار تنش آبی در استان وجود 
داشــته که با همکاری قرارگاه محرومیت زدایی 
امام حســن مجتبی )ع( و شرکت آب و فاضلاب، 

تاکنون تنش آبی حدود ۴۰۰ روستا مرتفع شده 
و تلاش می کنیم طی یک سال و نیم آینده بقیه 

روستا هم از تنش آبی خارج شوند.
اســتاندار کرمانشاه گفت: براســاس تفاهم نامه 
منعقد شــده با قرارگاه امام حســن مجتبی )ع( 
تا یک سال و نیم آینده آبرســانی پایدار به ۸۰۰ 

روستای استان کرمانشاه انجام می شود.
وی با بیــان اینکه یکــی از اولویت های مدیریت 
اســتان تأمیــن آب شــرب پایــدار در مناطق 
روستایی اســت، اظهار کرد: براساس تفاهم نامه 
منعقد شــده با قرارگاه امام حسین مجتبی )ع( 
تمامی روستاهای استان کرمانشاه تا سال ۱۴۰۵ 

از نعمت آب شرب پایدار برخوردار خواهند شد. 
 حبیبی با اشــاره به کاهش بارندگی ها براساس 
گزارش های سازمان هواشناســی، خاطرنشان 
کرد: با توجه به کاهش میزان بارندگی در استان 
باید منابع آبی را مدیریت کرد و برنامه ریزی لازم 
جهت استفاده بهینه از منابع آبی، رعایت الگوی 
کشت و مدیریت دقیق میزان مصرف برای فصل 

تابستان انجام شود. 
استاندار کرمانشــاه تأکید کرد: از رئیس جمهور 
محترم و وزیر نیرو درخواســت داریم دســتور 
تخصیص اعتبارات عمرانی اســتان با محوریت 
پروژه های آبــی را صادر کند تــا در فرصت باقی 
مانده تا پایان سال این پروژه ها را به بهره برداری 
برسانیم.  وی سامانه سردسیری و گرمسیری را 
دو طرح تحول آفرین برای کشــاورزی و اقتصاد 
اســتان دانســت و بیان کرد: از رئیــس جمهور 
و وزیر نیرو تقاضــا داریم در مــورد بهره مندی 
۳۰هزار هکتــار از اراضی جامانــده از منابع آبی 
سامانه گرمســیری و اجرای سامانه سردسیری 
با ظرفیت زیر کشــت آبی بردن ۵۰هزار هکتار 
مساعدت های لازم را انجام دهند.   حبیبی گفت: 
تکمیل مدول دوم و ســوم تصفیه خانه فاضلاب 
شــهر کرمانشــاه هم نیازمند مســاعدت ویژه 
وزیر نیرو اســت تا این پروژه بســیار مهم هر چه 
سریعتر به بهره برداری برسد.  استاندار کرمانشاه 
بیان کرد: با توجه به تأکیــد ویژه رئیس جمهور 

در زمینه اســتفاده از انرژی هــای تجدیدپذیر 
خورشــیدی، در استان کرمانشــاه یک کمیته 
ویژه برای شناســایی اراضی مورد نیاز تشــکیل 
شــده و تاکنون پنج هزار هکتار زمین شناسایی 
شده است.  حبیبی افزود: در این راستا با سرمایه 
گذار هم وارد مذاکره شده ایم و امیدوارم به زودی 

شاهد خبرهای خوبی در این حوزه باشیم.
رضــا داودی مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب 
استان کرمانشاه نیز  اظهار کرد: با آبرسانی به این 
۱۲۲ روستا، شش هزار و ۳۰۵ خانوار روستایی با 
جمعیت بالغ بر ۲۴ هزار نفر از آب شــرب سالم و 

آشامیدنی بهره مند شدند.
به گفته مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشــاه، این روســتاها در شهرســتان های 
کرمانشــاه،  جملــه  از  اســتان  مختلــف 
اســلام آبادغرب، هرسین، ســرپل ذهاب، ثلاث 
باباجانی، پاوه، روانسر و ... هســتند که در قالب 
مجتمع هــای آبرســانی از نعمــت آب شــرب 

برخوردار شدند.

با حضور استاندار انجام شد؛

وستای کرمانشاه    افتتاح آبرسانی به ۱۲۲ ر

  صدور قبوض ۱۰ میلیون تومانی گاز برای 
بدمصرف ها در گلستان

 

 گرگان-مهناز محمدزمانی  مدیرعامل شــرکت گاز گلستان گفت: حدود 
۷۰ درصد از مشــترکان اســتان کم مصرف بوده یا طبق الگو مصرف می کنند 
و ۴۷ هزار مشــترک بدمصرف داریم که این ها قبض های بیــن ۵ تا ۱۰ میلیون 
تومان و بالاتر برای آنها صادر شده است. علی طالبی  اظهار کرد: براساس تکالیفی 
که داشــتیم همه روستاهای بالای ۲۰ خانوار شــامل 9۵۲ روستا در کل استان 
گازرسانی شده است. در دهه فجر امسال ۴ روستا در شهرستان های مراوه تپه و 

کلاله گازرسانی شده است و گلستان استفاده از انرژی تبدیل به استان سبز شد.
مدیرعامل شرکت گاز گلستان با اشــاره به گازرســانی به یکهزار و ۳۱۰ واحد 
صنعتی در استان گفت: در این ایام ۱۰9 واحد صنعتی و پروژه های زیرساختی 
از جمله خط مرزی رینگ شمالی اســتان که بزرگترین پروژه بوده از مراوه تپه تا 
گنبدکاووس و آق قلا اجرایی شد. همچنین زیرســاخت گازرسانی در مناطق 

مرزی استان فراهم شده و روستاییان و هم صنایع هم برخوردار می شوند.
وی افزود: پروژه های منطقه آزاد هنوز روی کاغذ است و در صورت اجرایی شدن 
همپا با سایر دستگاه ها جلو خواهیم رفت. شــهرک هزار هکتاری از سال ۱۳9۱ 
گازدار شــده و به رغم اینکه ۸۰ هزار مترمکعب ظرفیــت ایجاد کردیم اما کمتر 
از یک هزار مترمکعب آن در حال مصرف اســت. برای پتروشــیمی هم تا زمانی 
که بالای ۵۰ درصد پیشرفت نداشته باشــند نمی توانیم خط انتقال گاز را ایجاد 

کنیم.
طالبی بیان کرد: هرچند امســال برف و باران نداشــتیم اما برودت هوا را شاهد 
بودیم و در یکی از روزها ۱۷ میلیون مترمکعب گاز در استان مصرف شد. اکنون 
نیز بدون مصرف نیروگاه برق، روزانه ۱۴ تا ۱۵ میلیون مترمکعب گاز در اســتان 

مصرف می شود.
وی با بیان اینکه حفظ پایداری تأسیســات گاز خطر قرمز ما است، افزود: برای 
این امر ما با مردم و صنایع تعامل می کنیم و در همین راســتا یکی از اقدامات ما 
بهینه سازی مصرف اســت. در اغلب روزها بین ۳ تا ۴ درصد صرفه جویی داریم 
که در برخی مواقع تا ۶ درصد هم می رسد و از محل صرفه جویی به نیروگاه ها گاز 

می دهیم.
مدیرعامل شرکت گاز استان در خصوص گازرسانی به جزیره آشوراده هم گفت: 
جزیره آشــوراده در حال حاضر مصرف کننده خاصی برای گاز ندارد و باید برای 
سایت پشتیبان شــامل هتل ها و اقامتگاه ها در ســاحل بندرترکمن باید تأمین 

انرژی داشته باشیم.

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان خبرداد:

وژه توزیع برق مازندران  بهره برداری از ١١٢ پر
 در دهه فجر

ســاری-فریبا عزیزپور   مدیرعامل شــرکت توزیع برق مازندران از بهره 
برداری از ۱۱۲ پروژه توزیع برق مازندران با اعتبــاری بالغ بر ۷۱۲ میلیارد ریال 

در ایام الله دهه فجر خبرداد
مدیر عامل شــرکت توزیع برق مازندران گفت : همزمان با ایام شکوهمند چهل 
و ششمین سالگرد پیروزی انقلاب اســلامی ایران ، ۱۱۲ پروژه با اعتباری بالغ بر 

۷۱۲ میلیارد ریال در حوزه توزیع برق مازندران به بهره برداري مي رسد.
مهندس ســید کاظم حســینی کارنامی افزود: مهمترین این پروژه ها شــامل 
احداث و توسعه و اصلاح و بهینه سازی خطوط شــبکه برق شهری و روستایی 
، عملیات جایگزینی ســیم به کابل ، توســعه و رینگ فیدر و مقاوم سازی و رفع 

ضعف ولتاژ شبکه مي باشد .
وي افزود : در این ایام ، در امور برق شهرستان های بابلسر ۲۵پروژه ، آمل ۸پروژه 
، ساری ۱۴ پروژه ، ســیمرغ ۱۰پروژه ، ســوادکوه ۵پروژه ، نکا ۴پروژه ، بهشهر 
۱۲پروژه و جویبار ۱ پروژه و فریدونکنار ۶ پروژه ، قائمشــهر ۸ پروژه ، گلوگاه ۴ 

پروژه و میاندرود ۶پروژه و بابل 9پروژه به بهره برداری مي رسد .
رییس هیات مدیره شــرکت توزیع نیروی برق مازندران با اشاره به اینکه تعداد 
مشترکین برق در مازندران قبل از انقلاب اســلامی ۲۶۶ هزار خانوار بوده است 
گفت : در حال حاضــر و در حوزه جغرافیایی خدمات رســانی این شــرکت )از 
شهرستان گلوگاه تا آمل( بیش از ۱ میلیون و ۶۴۲ هزار مشترک می باشد که از 
این تعداد ۷۵ درصد آنان جزء مشترکین خانگی می باشند و بیش از ۲ هزار و ۷۲ 
روستای مازندران برقدار می باشــند درحالی که این آمار تا پیش از انقلاب ۷۳۸ 

روستا بوده است .

با حضوررییس حوزه هنری استان کردستان؛

ونمایی شد نماهنگ کردی" قوودسی شه ریف"   ر

سنندج-فاطمه ملایی نماهنگ قدس شریف به زبان کردی و با زیر نویس 
فارسی تولید شده در حوزه هنری کردستان رونمایی شد.

شعر این نماهنگ از سوی شاعر کرد زبان  کردستانی آقای علی یونسی  وآهنگ 
ســازی و تنظیم و اجرای آن توســط گروه موســیقی کر حوزه هنری  اســتان 

کردستان  صورت گرفته است.
رییس حوزه هنری اســتان کردســتان در آیین رونمایی از این اثر هنری که با 
حضور مسوولین استانی و خانواده معظم شهدا و خانواده های محترم پاسداران 
شهر سنندج درجشن روز پاســدار و جانباز و چهارمین روز از دهه مبارک فجر 
گفت: زبان هنر بهترین امکان برای انتقال پیام به نسل امروز و آینده کشور است و 

باید به بهترین نحو ممکن از آن بهره بگیریم.
اسعد فرهادی با اشــاره به جایگاه ویژه بیت المقدس  و فلسطین در جهان اسلام 
و در عصر حاضر گفــت : مطالعه تاریخی موضوع بیت المقدســبعنوان قبله اول 
مســلمانان در جهان اســلام و موضوع امروز  جبهه مقاومت را باید  به زبان هنر 
روایت کنیم و اجازه ندهیم رسانه های غرب به نفع خودشان  و با هدف تفرقه در 

جهان اسلام  بابهره گیری از تکنیک های  رسانه ای به اهداف خود برسند.
وی تلاش های رسانه ای  صهیونیســم برای تفرقه اندازی بین مسلمانان جهان 
اســلام که در نهایت موجب تنهایی فلسطین  شود را  نقشــه ی  همیشگی آنها 
دانسته ،که با همت رزمنده گان جبهه مقاومت در بعد از پیروزی انقلاب اسلامی 

ایران، همواره  دسیسه های آنها نقش بر آب شده  و به اهداف خود نمی رسند
وی تولید آثار هنری برای تقویت مکتب مقاومت را بســیار حائز اهمیت خواند و 
برآن تاکید کرد و افزود : تولید  این آثار هنری در خنثی سازی برنامه های رسانه 
ای آنها موثر بوده و اســت. وی بیان کرد : همه ی هنرمندان جهان اسلام باید در 
عرصه بیان  مظلومیت مردم فلســطین از تجهیزات و امکانــات مادی و  روایت 

قدرت ایمان و مقاومت والای آنها آثار هنری در سطح جهان ،نقش آفرینی کنند.
 وی اظهار داشــت ؛همه ی ما مردم ایران اسلامی  برای ســربلندی کشورمان و 
تحقق آرمان های آن نهایت تلاش و کوشش را داشــته ایم و هر گروه  و طیفی با 
برنامه و ابزاری همت کرده و کشور را به این نقطه رســانده ایم با تمام مشکلات 

کنونی  و برای ادامه را ه باید کوشش بیشتری بکنیم.
 وی  گفت:این نماهنگ را بر اســاس ایده  و باوری که داشتیم در مورد  فلسطین 
قهرمان  طی جلسات مختلفی با نویسنده و شاعر متن ،نت گذاری آهنگ ساز ی 
و اجرای گروه کر حوزه هنری داشــتیم . به گفته وی دفاع از مظلومیت مردم این 
قطعه از جهان اسلام  درطول تاریخ روایت های مختلفی بوده و هست  که امروزه 
جبهه مقاومت ادامه دهنده آن است  و ما هم باید خودمان را متعهد به ادامه این 
راه بدانیم و نه فقط در فلســطین بلکه در هرکجای دنیا نیــازی به حضور ما در 
حمایت از مظلومین باشد،  باشیم . وی اظهار داشت:صلاح الدین ایوبی به عنوان 
قهرمان کرد  ســربلند در طول تاریخ همواره مورد احترام  بوده که در آزادسازی 
قدس شریف رشادت هایی به جای گذاشته و این راه همچنان ادامه داشته تا این 

روزگار خودمان که جبهه مقاومت ادامه دهنده آن است.

خبر

با تلاش تیم های تخصصی عملیاتی   اهواز -محمد مجدم
و کاربست دقیق ضوابط ایمنی دستگاه حفاری سنگین خشکی 
۶9 فتح پس از ۱۰ ســال اســتقرار در موقعیت بخش خشکی 

میدان گازی جزیره کیش پیاده سازی و جابجا می شود.
 یونس یوسفی رئیس اداره کل ترابری شرکت ملی حفاری ایران 
در این باره گفت: با توجه به زمان طولانی برپایی دستگاه حفاری 
۶9 فتح روی پانی بیس)Pony Base( در محیطی با شــرایط 
آب و هوایی رطوبت بسیار بالا ، مراحل جدا سازی و تفکیک این 
دکل، متفاوت بــا روش های متداول جداســازی دکل حفاری 

ناوگان شرکت می باشد.
وی افزود: مجرب ترین متخصصان عملیــات جابه جایی اداره 
کل ترابری که مسئولیت جداسازی ،حمل و نقل، نصب و پیاده 
سازی دستگاه های حفاری را برعهده دارند به همراه کارشناسان 
مدیریت عملیات حفاری و مدیریــت HSE، تلاش دارند تا جدا 
سازی دکل در شــرایط ایمن صورت پذیرد. یوسفی اظهار کرد: 
این دستگاه حفاری روی پانی بیس نصب شده و به همین دلیل 
ارتفاع آن شش متر بیشتر از سایر دکل های مشابه مستقر بر روی 
لوکیشن در سطح است و رطوبت شــدید هوا سبب خوردگی و 

پوســیدگی آن گردیده و این موضوع موجب شــده جداسازی 
پین ها و اتصالات به سختی اجرا شود ضمن اینکه جداسازی در 

ارتفاع بالاتر از معمول صورت می پذیرد.
رئیس اداره کل ترابری شــرکت ملی حفاری ایران گفت: حجم 
برشکاری، جوشــکاری و روانکاری قطعات و تجهیزات زیاد و به 
دلیل احتمال پوسیدگی عمیق می بایســت کار با دقت و ایمن 
انجام شود که رعایت موارد مطرح شده سبب خواهد شد عملیات 
جابه جایی نسبت به شرایط عادی جابه جایی سایر دکل ها زمان 

بیشتری را به خود اختصاص دهد.

خوزستان
با تلاش تیم های تخصصی عملیاتی و کاربست دقیق ضوابط ایمنی؛

دکل حفاری ۶۹ فتح پس از ۱۰ سال از موقعیت میدان گازی کیش جابجا می شود

کرج-ترنم مظفری شــهردار کرج، به همــراه جمعی از 
مسئولین شــهری، به محله قلمســتان رفتند تا از نزدیک در 
جریان مشکلات و مطالبات ساکنان این منطقه محروم شوند؛ 
این دیدار مردمی که در مســجد ولی عصر)عج( برگزار شــد، 
فرصت های طلایی برای شنیدن دغدغه های مردمی بود که 

از امکانات رنج می برند.
در این دیدار صمیمی، شــهروندان به بیان مشــکلات خود 
در حوزه های مختلف از جمله وضعیت نامناســب آســفالت 
کوچه ها، فضای سبز، ضعف زیرساخت های شهری و مسائل 

اجتماعی پرداختند. مسئولین نیز ضمن گوش سپردن به این 
دغدغه ها، رفع این مشکلات را در دستور کار خود قرار دادند.

مهرداد کیانی شهردار کرج در این دیدار بر اهمیت مشارکت 
مردم در حل مشــکلات شــهری تاکید کرد و از شهروندان 
خواست با ارائه پیشــنهادات و انتقادات خود، شهرداری را در 

این مسیر یاری کنند.
وی همچنین از تلاش های بی وقفه مدیر منطقه ۲ کرج و سایر 
همکارانش در جهت ارائه خدمات به شهروندان قدردانی کرد.

گامی به سوی محرومیت زدایی

این دیدار مردمی نشــان داد که شــهرداری کرج عزم جدی 
برای رفع محرومیت هــا و بهبود کیفیــت زندگی در مناطق 
کم برخوردار دارد. برنامه ریزی برای پیگیری تصمیمات این 
دیدار و بهتر در حل مشکلات مطرح شده، از سوی مسئولین 
مربوطه اعلام شــد.اینگونه دیــدار ها نشــان از کار و تلاش 
مسئولین شــهری در جهت ارتباط مســتقیم با مردم و حل 
مشکلات اســت و امید می رود که این اقدامات زمینه ای برای 
توســعه و پیشــرفت روزافزون مناطق محروم و ارتقاء سطح 

کیفیت زندگی شهروندان باشد.

البرز
شهردار کرج در جمع شهروندان قلمستان:

 مشارکت مردم کلید حل مشکلات شهری است

گرگان-مهنازمحمدزمانی مدیر کل زندانهای اســتان 
گلســتان از پرداخت ماهیانه دو هــزار و ۲۰۰ میلیارد تومان 
به یک هزار زندانی شــاغل در کارگاه هــای مخصوص زندان 
ها خبرداد.غلامرضا ســرلک  اظهار کرد: یک فرد متهم دارای 
ارتکاب جرم و خطــا، با حکم قاضی وارد زندان می شــود و به 
مدت ده روز قرنطینه و تمام موارد از قبیل جســمی، روحی، 
سلامت در پرونده وی ثبت می شــود و بنا به جرم خود به بند 
مربوط انتقال می یابد.مدیر کل زندانهای اســتان گلســتان 
افزود: متهمین و محکومین پس از وارد شــدن به بند خاص 
خــود در صورت نداشــتن ســواد و مهــارت در کلاس های 
ســوادآموزی و مهارت آموزی ثبت نام می شــوند و مدرک و 
گواهینامه دریافت می کنند تا هنگام خــروج از زندان حرفه 
و شغلی داشته باشــند.وی گفت: اکثر افرادی که وارد زندان 
می شوند شــغل و منبع درآمد ندارند، لذا در زندان دوره های 

آموزشــی و فنی را می گذرانند و بعد از آزادی تسهیلات لازم 
برای ایجاد شــغل را دریافت می کنند.ســرلک ادامه داد: در 
زندانها اقدامات و خدماتی از قبیل پابند الکترونیک، دادرسی 
الکترونیکی، دو دفتــر قضایی در زندان، قاضــی روزانه ناظر 
بر زندان، دفتــر وکلا، کلینیک مثلثی، کلاس نهضت ســواد 
آموزی، کلاس فنی و حرفه ای و کلینیک روانشناســی انجام 
می شــود.وی در خصوص تعداد زندانی های دارای پابند در 
گلســتان گفت: تعداد ۴۰۰ تا ۵۰۰ نفر افراد دارای جرم های 
ســبک به جای زندان در خانه و محل کار با پابند الکترونیک 
نگهداری می شــوند و نباید از حد شــعاع مشخص شده عبور 
کنند وگرنه به زندان بازگشت می خورند.مدیر کل زندانهای 
استان گلستان با اشاره به فعالیت ســتاد دیه در استان، بیان 
کرد: این ســتاد با هدف کمک به زندانی های جرائم غیر عمد 
و مالی تشــکیل شده اســت که این زندانی ها را شناسایی و با 

شــاکیان آنها جلســات متعدد می گذارند امســال کارنامه 
درخشانی داشــتند.وی در خصوص کلاس های فنی و حرفه 
ای دایر شــده در زندان، تصریح کرد: کارنامه فنی و حرفه ای 
بدون مهر و اســتناد زندان، صادر می شــود.وی بیان کرد: با 
هدف جلوگیری از شلوغ شدن دادگاه ها دادرسی الکترونیکی 
در داخل زندان ها و همچنین دفتر قضایــی در زندان ها دایر 
اســت و علاوه بر آن قاضی روزانه در زندان ها وجود دارد.مدیر 
کل زندانهای استان گلســتان اضافه کرد: انجمن حمایت از 
زندانیان و یا حمایت از خانواده زندانیان یکی دیگر از اقدامات 
زندان ها است که به زندانیانی که توان پرداخت هزینه زندگی 
و خانواده خود را ندارند، کمک هایی از قبیل جهزیه، وســایل 
منزل و تعمیــرات خانه و غیــره اعطا میشــود.وی گفت: در 
زندان ها بنیاد تعاون زندانیان راه اندازی شده است که وظیفه 
مسئولیت اشــتغال زندانیان را بر عهده دارند و تاکنون حدود 

۴۴ کارگاه کوچک و بزرگ ایجاد شــده و همه افراد شاغل در 
این کارگاه ها، حقوق و دستمزد ماهیانه دریافت می کنند.

گلستان
مدیر کل زندانهای استان اعلام کرد :  

 پرداخت ماهیانه ٢هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان به زندانیان شاغل در کارگاه های گلستان

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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همزمان با دهه فجر امسال ؛

وستایی پارس آباد در دهه فجر افتتاح می شود  ۲۵۰ واحد مسکن ر

اردبیل-افسون جبارزاده مدیر بنیاد مسکن شهرستان 
های پارس آباد و اصلانــدوز گفت: امســال از محل طرح ویژه 
مقاوم سازی تعداد ۴۰۶ فقره تســهیلات به مبلغ ۶۲ میلیارد 

تومان به مسکن روســتایی اختصاص یافته و از این تعداد ۲۵۰ 
واحد مسکونی به بهره برداری رسیده است.

  بیت اله ابولی اظهار کرد: طرح هادی پنج روســتای شهرستان 
پارس آباد نیز با اعتبار ۵/۱ میلیارد تومان تهیه و بازنگری شده 
است. وی افزود: طرح نهضت ملی مسکن این شهرستان در ۱۶ 
بلوک و به تعداد ۶۳۲ واحد در حال اجرا بــوده که از این تعداد 
۱۲۰ واحد اتمام و در مرحله تحویل و بهــره برداری قرار دارد و 
برای این ۱۲۰ واحد مبلغ ۱۲۰ میلیارد تومان هزینه شده است 
و مابقی واحدهای احداثی در مراحل مختلف اجرایی شــامل 

نازک کاری و اسکلت قرار دارد.
ابولی بیان کرد: اجرای طــرح هادی در 9 روســتای آق قباق 
سفلی، محمودآباد طالقانی، تکچی، گوشلو، ایران آباد، آغدام، 
محمدکندی، دوست کندی و ملاکندی نیز با عملیات اجرایی 
شامل ۳۷ هزار مترمربع زیرســازی و ۲۵ هزار و ۷۰۰ مترمربع 

آسفالت ریزی معابر و ۴۰۰ متر طول جدول گذاری انجام شده  
است. وی افزود: برای اجرای طرح هادی این روستاها نیز مبلغ 
۱۸ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان از محل اعتبارات استانی و قیر 
یارانه ای و ملی و منابع داخلی بنیاد مســکن انقلاب اســلامی 
هزینه شده اســت. وی عنوان کرد: تعداد ۳۱۴ فقره تسهیلات 
متمم طرح ویژه مســکن روســتایی نیز به مبلــغ ۴۷ میلیارد 
و ۱۰۰ میلیون تومان در شهرســتان پارس آبــاد به واجدین 
شــرایط پرداخت شــده اســت. ابولی درخصوص صدور سند 
مالکیت روســتایی نیز گفت: تعداد یک هزار و ۵۰ جلد سند با 
همکاری اداره ثبت اســناد و املاک در شهرستان پارس آباد و 
اصلاندوز صادر شده است. وی افزود: تسهیلات قرض الحسنه 
برای ۶۲ واحد مسکونی روســتایی و به مبلغ دو میلیارد و ۸۰۰ 
تومان در این شهرستان محقق شده اســت. ابولی اضافه کرد: 
برای احداث چهار واحد مســکونی افراد تحت پوشش کمیته 

امداد و بهزیســتی در سطح شهرســتان پارس آباد و اصلاندوز 
نیز مبلغ ۶۰۰ میلیون تومان تسهیلات بلاعوض پرداخت شده 
اســت. وی عنوان کرد: در ســامانه راهبر برای یک هزار و ۱۳۵ 
فقره درخواست ثبت شده کارشناسی، نقشه برداری، تطبیق با 
نقشه طرح هادی مصوب روستا، ثبت نظریه کارشناسی انجام 
و جواب لازم تهیه و به متقاضیان ابلاغ شــده است که میانگین 
زمان پاســخ دهی از زمان ثبت درخواســت توســط متقاضی 
ســه روز بوده اســت. وی با بیان اینکه دو شهرستان پارس آباد 
و اصلاندوز شــامل پنج شــهر و پنج بخش و ۲۴۱ آبادی است، 
یادآور شــد: یکی از مهمترین کارهای انجام شده صدور سند 
مالکیت برای روســتاهای محدوده شــرکت کشت و صنعت 
مغان بوده که بعد از ۴۷ سال، مشــکل مالکیتی آنان حل و این 
روســتاها در حال تفکیک اسناد عرصه روســتایی و انتقال به 

متصرفین و روستاییان این منطقه است.

سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر: 

    کارفرمایان موظف به حذف عوامل زیان آور محیط کار و ایمن سازی آن هستند
بوشــهر- رضا حیدری  مرتضی پروانه سرپرســت اداره 
کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان بوشــهر عنوان کرد: از 
فروردین تا پایان دی ماه ســال۱۴۰۳، ۶۷ جلسه بدوی و ۱۵ 
جلسه تجدید نظر برگزار شــده است. در کمیته بدوی، ۱۸۴۵ 
درخواســت فردی با ۴۱۵۵ عنوان شــغلی مورد بررسی قرار 

گرفته است.
وی با اشاره به عملکرد ده ماهه کمیته های بدوی و تجدیدنظر 
اســتان بوشــهر افزود: برخی از فعالیت های شــغلی در زمره 
مشــاغل ســخت و زیان آور قرار می گیرند یا به عبارت دیگر 
از بازنشســتگی پیش از موعد موضوع مــاده ۷۶ قانون تامین 
اجتماعی بهره مند می شوند، که بررسی این موضوع در کمیته 
بازنشســتگی پیش از موعد در مشاغل ســخت و زیان آور هر 

استان انجام میگیرد.
مرتضی پروانه تصریح کرد: مشاغل سخت و زیان آور مشاغلی 
اســت که در آنها عوامــل فیزیکــی، شــیمیایی، مکانیکی، 
بیولوژیکی، روانی و ارگونومی محیط کار غیر استاندارد بوده و 
در اثر این مشاغل بر فرد بیمه شده تنش بالاتری نسبت به سایر 
مشاغل عادی از نظر روحی و جسمی وارد می شود و به دو گروه 

الف و ب تقسیم می شوند.
وی افزود: کارفرمایان مکلف هستند که پس از پایان مهلت دو 
ساله شاغلان در مشــاغل گروه »الف«، نسبت به ایمن سازی 

محیط کار و حذف سخت و زیان آور اقدام کنند.
مرتضــی پروانه تصریح کرد: بــه موجب مــاده )۱(آیین نامه 
اجرایی بند )۵( جز “ب” ماده واحــده قانون اصلاح تبصره )۲( 

الحاقی ماده )۷۶( قانــون اصلاح مــواد)۷۲(و)۷۷( و تبصره 
ماده )۷۶( قانون تامین اجتماعی مصــوب ۱۳۵۴ و الحاق دو 
تبصره به ماده )۷۶( مصوب ۱۳۷۱-مصــوب۱۳۸۰ موضوع 
تصویب نامــه شــماره ۱۵۳۶۵/ ت ۳۶۰۰۵ ه مــورخ پنجم 
اردیبهشــت ماه ۱۳۸۶، مشــاغل به دو گروه الف و ب تقسیم 

بندی می شوند.
سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهراز 
راه اندازی ســامانه مشاغل ســخت و زیان آور در ذیل سامانه 
جامع روابط کار در سالجاری خبر داد و بیان داشت: متقاضیان 
https://srk.mcls.gov. با مراجعه به سامانه فوق به آدرس

ir/ و استفاده از راهنمای ســامانه درخواست خود را ثبت می 
نمایند.

 شنبه      20  بهمن 1403    شماره 1801



رئیس کل بیمه مرکزی اعلام کرد

تقویتنظارتوپرداختبموقعخسارتبیمهشدگان،رویکرداصلیبیمهمرکزی

بانکوبیمه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه7
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r شنبه      20  بهمن 1403    شماره 1801

فاصلهحدود۱۶۶همتیحقتولیدیتاپرداخت
خسارتدرصنعتبیمه

حق بیمه تولیدی و خســارت پرداختی صنعت بیمه کشور در ۱۰ ماهه 
امســال به ترتیب حدود ۳۵۸.۳ همت و ۱۹۲.۵ همــت )هزار میلیارد 
تومان( اعلام شــده است که نشان از ســود ۱۶۵.۸ همتی شرکت های 
بیمه دارد. بر اســاس جدیدترین آمار بیمه مرکزی به عنوان نهاد ناظر 
صنعت بیمه، مبالغ حق بیمه تولیدی و خسارت پرداختی صنعت بیمه 
نسبت به ۱۰ ماهه اول ســال گذشــته به ترتیب ۵۸.۲ درصد و ۵۶.۸ 
درصد رشد دارد؛ حق بیمه تولیدی رشته های بیمه درمان و زندگی به 
ترتیب با ۳۷.۷ درصد و ۱۴.۲ درصد ســهم از حق بیمه و رشد حق بیمه 
معادل ۸۳.۶ درصد و ۵۹.۸ درصد، موجبات رشــد ۵۸.۲ درصدی حق 

بیمه تولیدی بازار در این مدت را فراهم آورده اند.
این گزارش می افزاید: رشــد ۵۸.۲ درصدی حق بیمــه تولیدی بازار 
بیشتر متأثر از عملکرد شرکت های بیمه آسیا، دی، کوثر، ملت، معلم و 
سامان به ترتیب با ۱۰.۴ درصد، ۸.۳ درصد، ۶.۱ درصد، ۵.۱ درصد، ۳.۴ 
درصد و ۲.۹ درصد ســهم از حق بیمه )در مجموع ۳۶.۲ درصد سهم( و 

رشد حق بیمه آنها بین ۶۱.۵ تا ۳۶۴.۲ درصد بوده است.
در این گزارش که در راســتای شفاف ســازی عملکرد بازار بیمه کشور 
به صورت منظم توســط نهاد ناظر صنعت بیمه منتشــر می شــود، بر 
رشد بالای ۵۶.۸ درصدی خســارت پرداختی، ناشی از عملکرد رشته  
درمان و زندگی به ترتیب با سهم ۴۲.۵ درصد و ۱۱.۲ درصد از خسارت 
پرداختی و رشــد بالای خســارت پرداختی مربوط به این دو رشته به 

ترتیب معادل ۶۳ و ۱۰۴ درصد اشاره شده است.
بر اساس این گزارش، شــرکت های بیمه دی، کوثر، سینا، معلم، ملت، 
سامان و ما با سهم عمده از خســارت پرداختی بازار بیمه )از ۸.۴ تا ۲.۲ 
درصد و در مجموع با ۲۸.۱ درصد ســهم( و برخورداری از رشــد بالای 
خســارت پرداختی )بین ۶۶.۲ تا ۱۷۳.۴ درصد(، رشد ۵۶.۸ درصدی 
خســارت پرداختی در بازار بیمه را رقم زده اند.در بخش دیگری از این 
گزارش، نسبت خسارت بازار با ۰.۵ واحد کاهش در مقایسه با ۱۰ ماهه 
اول سال قبل به ۵۳.۷ درصد اعلام شده که البته در محاسبه این نسبت 
)حاصل تقسیم خسارت پرداختی به حق بیمه تولیدی ضرب در ۱۰۰(، 
مبالغ خســارت های معوق، ذخایر حق بیمه، کارمزد شــبکه فروش و 

هزینه های اداری- عمومی شرکت های بیمه در نظر گرفته نمی شود.
در ده مــاه اخیر، رشــته  اعتبار )بــا ۱۱۲.۲درصد(، بدنــه اتومبیل )با 
۷۸.۴درصد(، شــخص ثالث و مــازاد )بــا ۶۰.۶درصــد( و درمان )با 
۶۰.۵درصد( نســبت خســارتی بالاتر از بازار بیمه )با ۵۳.۷ درصد( را 
نشان می دهند.به طور ویژه، نسبت خســارت ۱۰ شرکت زندگی باران 
)۸۷.۶درصــد(، زندگی کاریزمــا )۷۳.۸درصد(، بیمــه نوین )۷۳.۳ 
درصد(، سینا )۷۱ درصد(، پارسیان )۷۰.۶ درصد(، حکمت صبا )۷۰.۲ 
درصد(، دانا )۶۷.۵ درصد(، آســماری )۶۰.۲ درصــد(، رازی )۵۹.۵ 
درصد( و ایران )۵۹.۱ درصد( به مراتب بالاتر از ســطح بــازار بیمه )با 

۵۳.۷درصد( است.
در این گزارش همچنین آمده است: سهم بخش غیردولتی از حق بیمه 
تولیدی و خســارت پرداختی صنعت بیمه، به ترتیب ۷۸.۲ درصد و ۷۶ 
درصد است هرچند سهم شــرکت ها اعم از بخش دولتی و غیردولتی و 
رشته  های بیمه در دوره های زمانی کمتر از یک سال معمولاً با تغییرات 
زیادی همراه است و بنابراین در تحلیل سهم از پورتفوی بازار بیمه باید 

این موضوع مورد توجه قرار گیرد.
در بررسی ســهم شــرکت های بیمه در بازار، ۱۱ شــرکت بیمه ایران 
)با ۲۱.۸درصد(، آســیا )بــا ۱۰.۴درصــد(، دانا )بــا ۹.۶درصد(، دی 
)با ۸.۳درصــد(، البرز )با ۶.۹درصــد(، کوثر )با ۶.۱درصــد(، ملت )با 
۵.۱درصد(، پاسارگاد )با ۴.۱درصد(، پارســیان )با ۳.۸درصد(، معلم 
)با ۳.۴درصد( و ســینا )با ۳درصد( در مجموع ۸۲.۴ درصد از حق بیمه 
تولیدی بازار را به خــود اختصاص داده و ۱۷.۶ درصــد باقیمانده حق 

بیمه، توسط ۲۰ شرکت بیمه دیگر تولید شده است.
این گزارش تاکید می کند که ســهم شــرکت های بیمه از خســارت 
پرداختی بازار به طور عمده به ۱۰شــرکت  بیمه ایــران )با ۲۴درصد(، 
دانا )با ۱۲.۱درصد(، آســیا )با ۱۰.۱درصد(، دی )با ۸.۴درصد(، البرز 
)با ۵.۳درصد(، کوثر )با ۵.۲درصد(، پارســیان )با ۵درصد(، ســینا )با 
۴درصد(، معلم و پاســارگاد )هر کدام با ۳.۱درصد( تعلق دارد و ۱۹.۹ 

درصد خسارت ها نیز توسط ۲۱ شرکت بیمه دیگر پرداخت شده است.
گزارش یادشده بر سهم ۵ رشــته بیمه درمان، شــخص ثالث-مازاد، 
زندگی، بدنــه اتومبیل و مســئولیت به ترتیب بــا ۳۷.۷ درصد، ۲۴.۶ 
درصد، ۱۴.۲درصد، ۵.۸ درصد و ۴.۲ درصد )در مجموع ۸۶.۶درصد( 
از پرتفوی حق بیمه تولیدی در بازار دلالت دارد و طبیعی است که ۱۳.۴ 

درصد مابقی حق بیمه به ۱۱ رشته دیگر اختصاص دارد.
برهمین اســاس بیشترین ســهم از خســارت پرداختی در بازار بیمه 
همچنان به ۴ رشته درمان، شخص ثالث-مازاد، زندگی و بدنه اتومبیل 
به ترتیب بــا ۴۲.۵، ۲۷.۸، ۱۱.۲ و ۸.۵ درصد اختصــاص دارد که ۱۰ 

درصد مابقی خسارت در ۱۲ رشته دیگر پرداخت شده است.
همچنیــن پوشــش ریســک های مرتبط با وســایل نقلیه بــا صدور 
بیمه نامه های شــخص ثالث-مــازاد، بدنه اتومبیل و حــوادث راننده، 
موجبات اختصــاص ۳۴.۲ درصد از حق بیمه تولیــدی و ۳۹.۹ درصد 
از خســارت پرداختی بازار را فراهم آورده است.در بخش دیگری از این 
گزارش به آمار بیمه نامه صــادره و تعداد )موارد( خســارت پرداختی 
پرداخته شده که جزییات آن به شرح زیر است:- در ۱۰ ماهه اول سال، 
بیش از ۶۷.۹ میلیــون بیمه نامه صادر و ۷۳.۷ میلیون فقره خســارت 
پرداخت شــده اســت.- تعداد بیمه نامه هــای صادره و تعــداد موارد 
خسارت پرداختی نســبت به ۱۰ ماهه اول ســال قبل، به ترتیب ۸.۲ و 

۲۲.۳ درصد رشد داشته است.
- علت اصلی رشــد ۸.۲ درصدی تعداد بیمه نامه هــای صادره در بازار، 
متأثر از رشد این تعداد در رشته درمان، حوادث و مسئولیت در مجموع 
با ۱۲.۸ درصد سهم )هر یک به ترتیب با ســهم ۵.۴، ۴.۵ و ۲.۸ درصد( 
از کل بیمه نامه ها و نرخ رشــد ۱۱۵.۹ درصدی در رشته درمان، ۳۷.۴ 
درصدی در رشته حوادث و ۹.۹ درصدی در رشته مسئولیت بوده است.

- رشــد ۲۲.۳ درصدی تعداد خســارت های پرداختی بازار، در اصل به 
دلیل افزایش ۲۲.۳ درصدی این تعداد در رشــته درمان با ســهم ۹۲.۹ 
درصد و رشد ۴۸.۸ درصدی رشــته بیمه زندگی با سهم ۳.۷ درصدی از 
کل تعداد خســارات پرداختی بازار است.شایان ذکر است در رشته های 
بیمه اشخاص )شامل حوادث، درمان و زندگی(، بیمه نامه هم به صورت 
گروهی و هم به صورت انفرادی صادر می شــود ولی تعداد بیمه شدگان 
تحت پوشش این گونه بیمه نامه ها در محاسبات دخالت داده نمی شوند 
و فقط تعداد بیمه نامه های صــادره ملاک عمل قرار مــی گیرد.بر این 
اســاس، تعداد بیمه نامه صادره در مقایسه با حق بیمه تولیدی به مراتب 
کمتر است و این شــاخص برای سه رشته مذکور، شــاخص معناداری 
نیست. با این وجود، از آنجا که در تمام رشته های بیمه )به جز سه رشته 
یادشده(، از تعداد بیمه نامه صادره استفاده می شــود.با در نظر گرفتن 
این عوامل و شرایط در ۱۰ ماهه اول سال ۱۴۰۳، با وجود آنکه حق بیمه 
تولیدی رشته های بیمه درمان، زندگی و حوادث به ترتیب ۸۳.۶، ۵۹.۸ 
و ۲۲.۳ درصد رشد داشته اند، تعداد بیمه نامه صادره درمان و حوادث با 
۱۱۵.۹ و ۳۷.۴ درصد رشد و در رشته زندگی با ۴.۲ درصد کاهش مواجه 
بوده اســت که البته عامل تورم نیز می تواند نقش اساســی در افزایش 
حق بیمه ایفا نماید.گفتنی اســت با توجه به رشد ۶۳ درصدی خسارت 
پرداختی درمان نسبت به مدت مشابه ســال قبل، تعداد موارد خسارت 
این رشته، ۲۲.۳ درصد افزایش داشــته است که علت عمده رشد کم در 
تعداد موارد خسارت درمان نسبت به مبلغ خسارت پرداختی، برداشت 
نادرست شرکت های بیمه در ثبت تعداد پرونده های خسارت درمان به 

جای تعداد حواله های پرداختی در این رشته است.

شعبه

خریدار   رئیــس کل بیمه مرکزی رویکرد 
اصلی بیمــه مرکزی در دولــت چهاردهم 
را تقویت نظــارت با تأکید بــر نظارت مالی 
و همچنیــن پرداخــت بموقع خســارت 

بیمه شدگان عنوان کرد.
پرویز خوشــکلام خسروشــاهی با اشاره به 
مشــکلاتی که در صنعت بیمــه در ابتدای 
دولت چهاردهم وجود داشت، اظهار داشت: 
از جمله این مشــکلات فضای کســب وکار 
نظــام بیمه ای کشــور بود که فعــالان این 

صنعت نسبت به آن شکایت داشتند.
وی افــزود: ایــن مشــکل دو مؤلفــه مهم 
داشت؛ نخســت اینکه موجب شــده بود، 
بســیاری از شــرکت های بیمــه، درگیر 
اعتراض ســهام داران خود شــوند، چرا که 
نمی توانستند، نماینده های واقعی خودشان 
را برای عضویت در هیأت مدیره شرکت های 
بیمه متبــوع معرفی کنند، دلیــل آن هم 
وجود موانع قانونی بود که یک سقف سنی را 
تعیین کرده بود که هیچ فرد بالای ۶۵ سال، 

نمی توانست عضو هیأت مدیره بشو.
خسروشــاهی ادامه داد: ایــن در حالی بود 
که در یک شرکت بیمه، کسانی شایستگی 
عضویت در هیأت مدیره را دارند که سال ها 
تجربه اندوخته باشــند و در کنار نیروهای 
جوان تــر تجربه و دانش روز بــا هم تلفیق و 

موجب بالندگی شرکت بیمه شود.
وی افزود: ممکن اســت نیاز داشته باشیم، 
مدیرعامل شــرکت بیمه، فردی جوان و پر 
تحرک باشــد، ولی اعضای هیأت مدیره ها، 
معمولاً در تمام دنیا، افــراد باتجربه و پخته 
هســتند، هر چند کــه افراد جــوان هم در 
ترکیب آنها وجــود دارد و منافاتی با حضور 
باتجربه ها ندارد اما محدودکردن و شــرط 
سنی گذاشــتن برای این موضوع، خیلی از 
سهام داران شرکت های بیمه را مستأصل و 

دچار سردرگمی کرده بود.

کاهش 80 درصدی مصاحبه های 
شغلی بیمه

خسروشــاهی مانــع دیگری کــه موجب 
برهم زدن فضای کسب وکار در شرکت های 
بیمه ای می شــد را انجــام »مصاحبه های 
متعدد« با متقاضیان عضویت در هیأت های 
مدیره عنوان کرد و گفت: وقتی فردی پس 
از انجام مصاحبه، بــرای عضویت در هیأت 
مدیره یک شــرکت، پذیرفته می شد و بعد 
از مدتی می خواست به هیأت مدیره شرکت 
دیگــری بپیونــدد، مجــدداً از او مصاحبه 
گرفته می شــد که این موضوع سهام داران 
و کاندیداهــای عضویت در هیــأت مدیره 

شرکت های بیمه را به شدت آزار می داد.
وی گفت: ما پس از شــروع به کار و تشکیل 
نخستین جلســه شــورای عالی بیمه، دو 
اصلاح انجام دادیم و ســقف سنی را محدود 
بــه مدیرعامــل شــرکت بیمــه کردیم و 
مصاحبه های تکراری و زائد را برداشــتیم و 
مصوب شد، اگر کســی یکبار برای تصدی 
سمتی در مصاحبه تخصصی پذیرفته شد، 

نتیجه آن برای تغییرات بعدی معتبر باشد.
رئیس کل بیمه مرکزی جمهوری اســلامی 
تصریح کرد: این مصوبه موجب شــد حدود 
۸۰ درصــد مصاحبه هایی کــه پیش ازاین 
انجام می گرفت، حذف شود که این تسهیل 
خیلی خوبــی بــرای فضای کســب وکار 

شرکت های بیمه ای محسوب می شود.
خسروشاهی گفت: یک مشکل دیگری که 
در ابتدای امــر با آن مواجه شــدیم، برخی 
»کژمنشی« ها در بعضی شرکت های بیمه 
در موضوعــات مختلف، اعــم از پرداخت 
خســارت، نحوه مدیریــت فعالیت ها و نیز 
برخــی ناترازی ها بــود کــه در عملکرد و 

حساب های آنها وجود داشت.
وی افزود: در این حوزه هم ما اقداماتی انجام 
دادیــم و نظارت ها را به ویــژه در خصوص 
بعضی شرکت های بیمه که میزان کژمنشی 
آنها بیشــتر بود، افزایش دادیم که نهایتاً در 
مواردی که تخلفات بیشتر بود، به اقدامات 
نظارتــی جدی هم منجر شــد کــه ابعاد و 

جزئیات آن را در آینده اعلام خواهیم کرد.

پرداخت خسارت بیمه شدگان؛ 
اولویت اصلی صنعت بیمه

رئیس کل بیمه مرکزی جمهوری اســلامی 
عنوان داشــت: در بعُد پرداخت خســارت 
مشکلاتی از سوی شــرکت های بیمه وجود 
داشــت، نظارت خود را افزایش دادیم و در 
بیمه مرکزی یــک اداره کل ویژه نظارت بر 
پرداخت خســارت به بیمه شــدگان ایجاد 
کردیم تا با وقت موســعی، رونــد نظارت بر 
پرداخت خسارات را طراحی و کنترل کنیم.

خسروشــاهی افزود: در همین راستا، یکی 
از دفاتر مــا در حال تدوین طرحی اســت 
که بر اســاس آن، به روشی ســاده، تعیین 
تکلیف می شــود کــه ما چــه کار کنیم که 
وقتی یک بیمه گزار، نزدیک شــرکت بیمه 
اعلام خســارت می کند، در یک روند بموقع 
و منصفانه بتواند به خســارت خود برسد و 
آن اشــکالاتی که در فرایند فعلی هســت، 
رفع شــود. این خیلــی در راســتای رفع 
ناترازی هــای نظام بیمه ای کشــور، مفید 

اســت که البته چون هنوز کار، نهایی نشده 
است، وارد جزئیات آن نمی شوم.

وی با بیان اینکه، تقویت نظــارت، اولویت 
اصلی برنامه هــای بیمه مرکــزی در دوره 
جدید است، اظهار داشت: این اولویت بندی 
باعث شد ما در حوزه نظارت، تلاش بیشتری 
کنیم و وقت بیشــتری بگذاریم و نتیجه اش 
هم این که مــا در حوزه بررســی عملکرد 
مدیران شــرکت های بیمه ای، به نقطه ای 
رســیدیم و بعضاً تصمیماتی گرفتیم که در 
تاریخ صنعت بیمه کشور، ســابقه نداشته 

است.
خسروشــاهی افــزود: ایــن نتیجــه در 
اولویــت قــراردادن نظــارت و البته تلاش 
شــبانه روزی همکاران ما به ویژه در کمیته 
ارزیابــی عملکــرد مدیران شــرکت های 
بیمه ای اســت. در این کمیته، پرونده های 
شــرکت های بیمه بررسی می شــود و اگر 
تخلفی صورت گرفته باشد، به مدیر مربوطه 

نمره منفی داده می شود.
وی با بیــان اینکه این کمیته، در جلســات 
مستمر هفتگی خود، عملکرد شرکت های 
بیمه را به طور کامل بررسی می کند، اعلام 
کرد: تا کنــون پرونده ۹ شــرکت را در این 
کمیته بررسی کرده ایم که در موارد زیادی 
مشکلی نبوده اســت؛ بعضی شرکت ها هم 
البته، نمره منفی از کمیتــه گرفته اند و این 

موضوع در پرونده شان ثبت شده است.
وی با تأکید بر نظارت جــدی بیمه مرکزی 
بر موضــوع توانگری و پرداخت خســارت 
بیمه گزاران اظهار داشــت: طی دو سه روز 
اخیر، ما بخشنامه ای به شرکت های بیمه ای 
ابلاغ کرده ایم که اولویت آنها در هزینه کرد، 
پرداخت خســارات مشــتریان باشد. شما 
اگر می خواهید هزینــه تبلیغات، بازاریابی، 
مشــاوره و... کنید، یادتان باشد که اولویت 
اصلی، پرداخت خســارات مردم است. اول 
باید خســارت مردم پرداخت شود و توجه 
شود که آنها در صف دریافت خسارت نمانند 
و بعــد می توانید با موافقت هیــأت مدیره و 

سهام داران، در سایر موارد، هزینه کنید.

تقویت بیمه مرکزی در حوزه
 فناوری اطلاعات

وی یکی از مشــکلات بیمه مرکزی در بدو 
دولت چهاردهم را، مربوط به حوزه فناوری 
اطلاعات عنــوان کرد و گفت: مــا در بیمه 
مرکزی، شرکتی داریم که تمام فعالیت های 
این حوزه را در بیمه مرکزی و در کل صنعت 
بیمــه متمرکز کــرده و وظیفه توســعه و 

پشتیبانی آن را بر عهده دارد.
خسروشــاهی افزود: جمع آوری اطلاعات 
نظارتی از شــرکت های بیمــه، اعطای کد 
یکتا بــه آنها، ثبت خســارت ها، پاســخ به 
اســتعلام های دســتگاه های مختلــف در 
خصوص بیمه نامه ها وســط این شــرکت 
انجام می گیرد. مشــکلی که ما با آن مواجه 
شدیم این بود که این شرکت، تمام خدمات 
مذکور را بدون دریافــت هر گونه کارمزدی 
انجام مــی داد و در مقابل، بیمــه مرکزی، 
هزینه های فعالیت این شــرکت را از جیب 
پرداخت می کــرد. یعنی از محــل ذخایر 
حق بیمه اتکایی و در واقع ســرمایه هزینه 

می کرد.
وی گفت: بیمه مرکزی بودجه دولتی ندارد 
و خودش متکی به حق بیمه هایی است که 
در قالب اتکایی می گیــرد؛ منتهی به جای 
ســرمایه گذاری، این حــق بیمه ها صرف 
پرداخت هزینه و حقوق و دستمزد کارکنان 
شرکت فناوری اطلاعات می شد. این معضل 
بزرگی اســت که در بدو شــروع به کار با آن 
مواجه بودیم. به همین سبب، ما شرکت را با 
یک تیم حرفه ای و کاربلد جایگزین کردیم 
برای اینکه آن شــرکت را اصلاح ساختار و 
بازسازی کنند تا به نقطه درآمدزایی برسد و 
هزینه های خودش را تأمین کند که ضامن 
توســعه فناوری اطلاعات در صنعت بیمه 

بخصوص در حوزه نظارت خواهد بود.

تلاش برای حفظ پژوهشکده بیمه
رئیس کل بیمه مرکزی جمهوری اســلامی 

ادامه داد: یکی از دیگر مشکلاتی که ما با آن 
در ابتدای کار دست به گریبان بودیم این بود 
که متوجه شدیم، در روزهای انتهایی دولت 
قبل، مصوبه ای تصویب شده که پژوهشکده 
بیمه )کــه در حقیقت مؤسســه تحقیق و 
توســعه صنعت بیمه محسوب می شود(، از 
بیمه مرکزی منفک و به وزارت علوم الحاق 
شــود؛ این اتفاق برای صنعت بیمه بســیار 

خسارت بار بود.
وی گفت: ایــن موضوع را خیلــی پیگیری 
کردیم و خوشبختانه ســازمان امور اداری و 
استخدامی نیز همکاری کرد و وزارت علوم 
نیز مســاعدت کرد و مقرر شد فرایند الحاق 
متوقف و موضــوع مجدداً مورد بررســی و 

دقت نظر قرار گیرد.

چاره اندیشی برای دریافت 
شکایات مردمی

خسروشــاهی عنوان کرد: اقــدام دیگری 
نیز در چند ماه اخیر توســط بیمه مرکزی 
انجام گرفته که خاص دولت چهاردهم است 
چاره اندیشی برای دریافت شکایات مردمی 
از فرایند دریافت خســارت از شرکت های 
بیمه ای است؛ ما پس از دریافت شکایت ها، 
آنها را بررسی و پردازش می کنیم و با شرکت 
بیمه ای مورد شــکایت، تعامل می کنیم تا 

مشکل برطرف شود.
وی بیان داشت: در ســالیان گذشته، بیمه 
مرکزی جمهوری اســلامی آمــار مربوط 
به شکایات مورد رســیدگی را، با این هدف 
که شــرکت های بیمه ای با جدیت بیشتری 
موضوع پرداخت خســارت را دنبال نمایند، 
منتشر می کرد که مثلًا کدام شرکت، چقدر 
شکایت داشته، چقدر از شکایت ها بجا بوده 
و... متأســفانه چند ســالی بود که این آمار 
منتشــر نمی شــد؛ که یکی از کارهایی که 
ما در دولت چهاردهم انجام دادیم، انتشــار 

مجدد این آمار بود.
رئیس کل بیمه مرکزی گفت: بازخوردهایی 
که از این موضوع دریافت کردیم این اســت 
که انتشــار مجدد آمار مربوط به شــکایات 
شــرکت های بیمه، اثر خوبــی در عملکرد 
شــرکت های بیمه ای داشــته است. حتی 
خود برخی مدیران شرکت های بیمه ای به 
ما گفتند که این اقدام باعث شــده، بروند و 
خطاهای سیستم خودشــان را شناسایی و 

برطرف کنند.
وی تصریح کرد: ممکن اســت در نگاه اول 
این طور به نظر بیاید که انتشــار شــکایات 
مردمی از شرکت های بیمه ای به اعتبار آنها 
لطمه می زند ولی نتایج مثبت این کار، قطعاً 
نکات منفی را خنثــی می کند و به نفع خود 

شرکت ها هم هست.
وی عنوان کرد: از زمان شروع مجدد انتشار 
شــکایات از بیمه ها در سایت بیمه مرکزی، 
و به ویــژه پــس از پخش خبر آن توســط 
صداوسیما، شاهد جهشــی در ثبت تعداد 
شــکایات بودیم کــه این مورد هم نشــان 
می داد، مردم تا پیش ازاین نمی دانســتند، 

امکان ثبت شکایت از بیمه ها وجود دارد.

انتصاب تمام مدیران و کارشناسان از 
بدنه بیمه مرکزی

خسروشــاهی ادامــه داد: یکــی دیگر از 
اقداماتــی کــه در دوره جدیــد مدیریت 
بیمه مرکزی انجام گرفتــه، و به کل با دوره 
گذشــته، متفاوت است این اســت که در 
انتصابات، دقــت کامل کرده ایــم که همه 
مدیــران و کارشناســان منصوب شــده، 
افراد متخصص و حرفــه ای درون مجموعه 
بوده و فرایند سلســله مراتبی را طی کرده 
باشــند. از روزی که من وارد بیمه مرکزی 
شــده ام، هر انتصابی صورت گرفته، از میان 
افراد متخصصی بوده که همین جا رشــد و 
کسب تجربه کرده و از لحاظ حرفه ای، قوی 

بوده اند و سلامت کاری داشته اند.
وی عنوان کرد: ما فقط در یک حوزه، فردی 
را از بیرون مجموعه، منصوب کرده ایم که او 
هم در صنعت بیمه، فردی شــناخته شده و 

متخصص است.
رئیس کل بیمه مرکزی جمهوری اســلامی 

ایران بیان داشت: یک کار دیگری که در این 
پنج ماه انجام داده ایم که به نوعی متفاوت از 
گذشته اســت اینکه، برای پی بردن به نحوه 
نگاه مردم به صنعت بیمه، یک نظرســنجی 
سراسری با جامعه آماری حدود ۲۰۰۰ نفر 
نمونه شهری و روســتایی، اعم از کسانی که 
بیمه خریــداری کرده یا نکرده اند توســط 
تیمی خارج از صنعت بیمــه و غیر ذی نفع، 
انجام دادیم که نتایج خیلی جالبی به همراه 

داشت.
وی افــزود: برخــی نتایج حاصلــه برای ما 
غیرمنتظره بــود، از جمله اینکه، ۸۵ درصد 
مردم، نمی دانســتند اگر شــکایتی از یک 
شرکت بیمه ای داشــته باشند باید به کجا و 
چگونه شکایت کنند که کاملًا خلاف انتظار 

ما بود.
خسروشــاهی محــل ثبــت شــکایات 
بیمه گــذاران از شــرکت های بیمه ای در 
خصوص پرداخت خسارت را صفحه اصلی 
ســایت بیمه مرکزی جمهوری اســلامی 
https://www. ایران به نشــانی اینترنتی

centinsur.ir/ اعلام کرد.

حذف برداشت سالیانه از محل شخص 
ثالث شرکت های بیمه در قانون بودجه

وی در ادامه ســخنان خود گفت: از ســال 
۱۳۸۶ به این ســو، بنــدی در بودجه های 
سالیانه گنجانده شــده بود که بر اساس آن، 
مبالغ قابل توجهی از محل بیمه های شخص 
ثالث شــرکت های بیمه ای برداشت می شد 
تا در مواردی چون کاهش حوادث رانندگی 
و... هزینه شــود. چند ســال پــس از این 
اتفاق، شــرکت های بیمه ای متوجه شدند 
که برداشــت این مبالغ، تأثیری در کاهش 
حوادث نداشــته و فقط، هزینــه ای به آنها 

تحمیل شده است.
رئیس کل بیمه مرکزی افزود: طی ســالیان 
اخیر، تلاش های زیادی شــد کــه این بند 
حذف شود اما همه ساله، این بند در قوانین 
بودجه می آمد و حتی اگر دولــت نیز آن را 
حذف می کرد، مجلــس مجــدداً آن را به 

قانون بودجه، اضافه می کرد.
وی گفت: خوشــبختانه امســال دولت با 
مســاعدت ویژه دکتر همتی وزیر اقتصاد، 
دیگر این عــدد را که بــرای ۱۴۰۴ معادل 
۱۵۰۰ میلیــارد تومــان بیان می شــد در 
لایحه بودجه ســال آینده نیاورد و طبیعی 
اســت، ما نگران بودیم که مجلس همچون 
ادوار پیشــین، آن را به لایحه اضافه کند اما 
خوشبختانه مجلس هم مســاعدت کرد و 
کمیســیون تلفیق و کمیسیون اقتصادی و 
دیگر نمایندگان، قانع شــدند که کسر این 
مبلغ از صنعت بیمه، به مصلحت نیســت. 
جالب اینجاســت که خــود ذی نفعان این 
موضوع و دریافت کننــدگان رقم مذکور نیز 
برخورد مثبت داشــتند و همکاری کردند. 
درهرحال به این اجماع رســیدیم که بهتر 
است این ارقام سالیانه، در خود صنعت بیمه 

هزینه شود.

پوشش خسارت افت قیمت خودرو ها 
از دی ماه

خسروشاهی با ذکر تاریخچه ای از تصویب 
قانون بیمه شــخص ثالث در سال ۱۳۴۷ تا 
امــروز، گفــت: تحلیل شــرکت های بیمه 
در طول ۴۶ ســال گذشــته، از قانون بیمه 
شــخص ثالث این بود که پوشش خسارت 
افت قیمت خودروی آسیب دیده، در حیطه 
پرداخت خسارت نیست مگر اینکه کسی در 
بیمه نامه اش، این مورد را تقاضا کرده باشد 
اما در دولــت ســیزدهم، آیین نامه مربوط 
اصلاح و مقرر شد، خســارت افت قیمت نیز 
توسط شــرکت های بیمه پرداخت شود که 
این البته یک ایراد خیلی مهم داشــت و آن 
اینکه، در آیین نامــه اصلاحی، حق بیمه ای 

بابت این موضوع در نظر گرفته نشده بود.
رئیس کل بیمه مرکزی جمهوری اســلامی 
ایران عنوان کرد: این خیلی عجیب است که 
باید عدد قابل توجهی بــه بیمه گذار بدهیم 
ولی هیچ حــق بیمه ای بابــت آن دریافت 

نکنیم.

خسروشــاهی گفت: وقتی ما شــروع بکار 
کردیم، دســتورالعمل پرداخت خســارت 
افت قیمت، به طور مقدماتی تهیه شده بود 
که ما آن را تکمیل و به شــورای عالی بیمه 
بردیم و تصویب کردیم که از ابتدای دی ماه، 
خســارت افت قیمت خــودرو نیز پرداخت 

می شود.
وی بیان داشت: ما در حال تلاش هستیم و 
پیشنهادش را مطرح کرده ایم و شخص وزیر 
اقتصاد هم به دنبال این موضوع است و آن را 
به دولت برده است که این آیین نامه اصلاح 
شود تا دریافت حق بیمه در قانون گنجانده 
شــود. بدون اصلاح آیین نامــه قطعاً مردم 
دچار مشــکل خواهند شــد و شرکت های 
بیمه در معرض ناترازی قرار خواهند گرفت.

برگزاری همایش بیمه و توسعه با 
حضور رئیس جمهور

رئیس کل بیمه مرکزی در ادامه ســخنان 
خود با اشــاره به برگزاری ســی و یکمین 
همایــش بیمه و توســعه، اظهار داشــت: 
تنها دو بار رؤســای جمهور در این همایش 
حضور پیدا کرده اند که مرتبه دوم آن دکتر 
پزشکیان، رئیس دولت چهاردهم بوده است 
که امســال در این همایش شرکت کردند. 
این نشان از جایگاه بیمه در کشور و نیز نگاه 

ویژه دولت به این موضوع دارد.
خسروشــاهی افزود: من در همان همایش 
خدمت رئیس جمهور عرض کردم که برابر 
با قانون مذکور، اگر از ابتدای امسال قرار بود 
خسارت افت قیمت خودرو را برقرار کنیم، 
حدود ۳۰ هزار میلیارد تومان بار مالی برای 
صنعت بیمه برجای می گذاشت که همین 
رقم، نزدیک سه برابر سود کل شرکت های 

بیمه است.
خب این رقم را از کجا می خواهیم بیاوریم؟ 
اگر حق بیمه ای در مقابل آن دریافت نکنیم، 
یا شــرکت بیمه نمی تواند خســارت افت 
قیمت را بدهــد، یا باید بــرود از محل حق 
بیمه های دیگر بردارد و آن وقت کســی که 
بیمه آتش ســوزی یا بیمه عمــر خریده، از 

دریافت خسارت محروم می شود.
وی گفــت: رئیس جمهور هــم به نوعی این 
اســتدلال را پذیرفتند و قرار شــد پیگیری 

کنیم تا ان شاءالله این مقرره اصلاح شود.

جلسه مستمر هفتگی با ذی نفعان 
صنعت بیمه

خسروشــاهی ادامــه داد: کار دیگری که 
ما در این دوره شــروع کردیم و قبلًا به این 
شــکل انجام نمی شــد، تشــکیل جلسات 
مســتمر هفتگی با ذی نفعان صنعت بیمه 
اعم از کارشناســان، مدیران، پیشکسوتان، 
نمایندگان رســانه ها و... اســت که در آن 
کاملًا آزادانه، در مورد مســائل و مشکلات، 
بحث و گفتگــو می کنیم که البتــه من در 
این جلســات، بیشتر شــنونده هستم و به 
این طریق دیدگاه هــای مختلف را دریافت 
می کنیــم و خیلی مــوارد، مســتقیماً به 
پیشــنهادها عمل می کنیم. این جلســات 
کماکان تداوم خواهد داشــت و پیشنهادها 
و انتقــادات و دیدگاه های مطرح شــده در 

جلسات مذکور را منتشر می کنیم.

ارائه ماهانه صورت های مالی 
شرکت های بیمه

رئیس کل بیمه مرکزی جمهوری اســلامی 
در بخش دیگری از ســخنان خــود گفت: 
در حوزه نظارت، مــا دو کار مهــم دیگر را 
نیز در دســت اقدام داریم، کــه یک مورد 
از آنهــا، مصوبه شــورای عالی بیمه خطاب 
به شــرکت های بیمه ای اســت کــه از آنها 
خواســته صورت های ماهانه، تهیــه و ارائه 
کنند. اهمیت این موضوع این اســت که اگر 
بیمه مرکزی در مقام سیاســت گذار و ناظر 
بخواهد اعمال نظارت مؤثر بکند نیاز به این 

گزارش ها دارد.
دراین خصــوص  کــرد:  عنــوان  وی 
شــاخص هایی را تدویــن و تقریبــاً نهایی 
کرده ایم و نام آن را هم تســت سلامت مالی 
و فنی شــرکت های بیمه گذاشته ایم. حالا 
ما با این شــاخص ها چــه کار می خواهیم 
بکنیم؟ به عنوان مثال، ۵۰ شاخص طراحی 
شده است، ما برای هر یک از این شاخص ها، 
یک نرُم تعیین می کنیــم و مثلًا می گوییم 
این شــاخص باید در دامنه  تا  قرار داشــته 
باشــد؛ این شــاخص ها را ماه به ماه از میان 
گزارش های شــرکت های بیمه استخراج 
می کنیم و اگر از آن دامنــه ای که ما تعیین 
کرده ایــم، خــارج شــود، می فهمیم یک 
اشــکالی وجود دارد و آن وقــت می توانیم 
سراغ همان شــرکت و همان موضوع برویم 

و بررسی دقیق تری انجام دهیم.
وی افزود: به این شکل دیگر نیازی نیست با 
تعداد محدود نیروی انسانی، برای بررسی، 
به ســراغ تک تک شــرکت ها برویم. اصولاً 
در امر نظارت، کار اساســی ما همین است، 
یعنی گرفتن صورت مالــی ماهیانه، بعلاوه 
محاسبه شاخص هایی که عرض کردم. این 
شاخص ها در حال طراحی است و ان شاءالله 

تا پایان سال، آنها را تکمیل خواهیم کرد.



ارجنهادنبهکانونخانوادهدرسینمابااهدای
یکجایزهویژه

پژمان کریمی منتقد سینما معتقد اســت که »جایزه خانواده« نشان از 
ارج گذاری به این کانون مقدس در سینمای ایران است.

 در چهل وسومین جشنواره فیلم فجر، »جایزه خانواده« به بخش تجلی 
اراده ملی اضافه شــده است. این جایزه توسط موسســه تبیان با هدف 
ترویج ارزش های خانواده، ســبک زندگی ایرانی اسلامی و تأثیر سینما 
بر تحکیم بنیان خانواده طراحی شــده اســت.در رابطه با این موضوع، 
پژمان کریمی منتقد سینما بیان کرد: ســینمای ایران هنوز نتوانسته 
است در شــکل کلان به عنوان ترســیم کننده خانواده تراز اسلامی و 
ایرانی شناخته شود. از این رو، امید اســت که با طراحی و عرضه جایزه 
خانواده، اهمیت خانواده بر پرده ســینما بازنمایی شــود و فیلمسازان 
نســبت به نهاد خانواده رویکرد ســینمایی بروز دهند و ارزش های آن 
را در قالبی هنرمندانــه بازتاب دهند.وی تأکید کــرد: در مجموع ذات 
اختصاص جایزه به یک موضوع، ارج گذاری و تاکید بر حرمت و تصریح 
بر اهمیت آن موضوع اســت.وی با تأکید بر نقش خانواده در بازســازی 
تصویر خانواده ایرانی اســلامی گفت: معاندان در پی زدودن ارزش نهاد 
خانواده اند تا جامعه اسلامی دچار تلاشی اخلاقی شود و تفرق در میان 
اهالی اقلیم اســلامی ســربرآورد. این گونه جامعه دچار ضعف خواهد 
شد و استیلا به همین ســادگی روی می دهد. به همین دلیل هر رویداد 
فرهنگی که در اذهان حرمــت نهاد خانواده را تقویت کند، ارزشــمند 
است.منتقد و کارشناس سینما گفت: قطعاً اهدای هر جایزه ای، موجب 
توجه دادن و ترغیب است. شما خواهید دید چه روی خواهد داد اما باید 
کمی صبر داشت چون متأسفانه اساساً ســینمای ایران هنوز ظرفیت 

تولیدات ارزشمند را دارا نیست.
کریمی در پایان تصریح کرد: خانواده ای که جلوه و مبلغ سبک زندگی 
اسلامی و ایرانی اســت، خانواده تراز جامعه اسلامی محسوب می شود. 
از این رو تمامی مولفه های این نوع خانواده، باید معیار ســنجش بخش 

»جایزه خانواده« توصیف شود.

محمد خزاعی:
»موسیکلیمالله)ع(«نقطهعطفیدرسینمای

ایراناست
محمد خزاعی رئیس سابق سازمان ســینمایی فیلم »موسی کلیم الله 

)ع(« را نقطه عطفی در سینمای ایران دانست.
 محمد خزاعی رئیس ســابق سازمان ســینمای در یادداشتی به فیلم 
ســینمایی »موســی کلیم الله )ع(« به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا و 
محمود رضوی که در چهل وسومین جشــنواره فیلم فجر حضور دارد، 

پرداخت.متن این یادداشت بدین شرح است:
»ابراهیم عزیز، خداقوت و دستمریزاد؛ فیلم سینمایی حضرت موسی را 
تماشــا کردم و از عظمت، زیبایی بصری و فضای معنوی آن بسیار لذت 
بردم. همان طور که انتظار می رفت، شــاهد اثری شــاخص و ارزشمند 

هستیم که استانداردهای جدیدی را در سینمای ایران تعریف می کند.

این فیلم با بهره گیــری از فناوری های نوین، افق تــازه ای را پیش روی 
صنعت فیلمسازی کشور گشــوده و گامی بلند در مسیر پیشرفت این 

هنر در ایران برداشته است.
اســتفاده از تکنیک های پیشــرفته تولید مجازی در این پروژه، نقطه 
عطفی برای سینمای ایران محسوب می شــود و بی تردید این اثر را در 
جایگاهی ویژه قرار می دهد. چنین دستاوردی شایسته قدردانی است، 

چراکه می تواند مسیر تازه ای را برای تولیدات آینده هموار کند.
امیدوارم این فیلم با نگاهی منصفانه و فارغ از قضاوت های پیش داورانه 
و ملاحظات غیرهنری دیده شود، چراکه اثری است که هم از نظر فنی و 

هم از نظر مفهومی، حرف های بسیاری برای گفتن دارد.
در نهایت، از تلاش های ارزشــمند برادر عزیــزم محمود رضوی در این 

پروژه عظیم نیز صمیمانه قدردانی می کنم.«

نظرکارگردان»رستاخیز«درباره»خدایجنگ«
احمدرضــا درویش کارگردان ســینما فیلم »خدای جنــگ« را اثری 
قابل تحسین دانســت. احمدرضا درویش کارگردان سینما در درباره 
فیلم »خدای جنگ« بیان کرد: در فیلم ســینمایی »خدای جنگ« با 
موضوعی روبه رو هستیم که نســلی را نمایندگی می کند که با ۲ مقوله 
مهم در زندگی اش روبه رو شده اســت؛ نخست انقلاب اسلامی و سپس 
جنگ تحمیلی و هجوم دشمن.وی افزود: مجموعه عناصری که در فیلم 
وجود دارد از بازیگرها، مسائل فنی، تصویربرداری، موسیقی، تدوین و ... 

همه در شکل بسیار مناسب و مطلوب به کار گرفته شده است.
کارگردان »رســتاخیز« گفت: در »خدای جنگ« با تصاویری روبه رو 
هستیم که تکراری نیســت و لحظاتی را از دفاع مقدس می بینیم که در 

پشت صحنه رخ داده و تاکنون از چشم مخاطب غافل مانده است.
درویش تصریح کرد: باید به سازمان هنری رسانه ای اوج برای حمایت از 
ساخت این اثر، کارگردان، فیلمبردار و سایر عوامل این فیلم سینمایی 

خسته نباشید و خداقوت گفت.
کارگردان فیلم »دوئــل« بیان کرد: در بحث نورپردازی بســیار خوب 
عمل شده است، در بحث فنی صدا، موســیقی و تدوین نیز دقت عمل 
بسیار خوبی وجود دارد.درویش در پایان گفت: به نظر می رسد مخاطب 
جوان و امروزی به این اثر اقبال نشــان خواهد داد چــرا که نقطه اصلی 

فیلم توجه به امید، غرور ملی و اتکا به توانایی و داشته های ملی است.

استانخوزستانپلاتویاستانداردتئاترندارد؛
انفعالانجمنهایهنرهاینمایشی!

کارگردان نمایش »لام« از آثار برگزیده چهل و سومین جشنواره تئاتر 
فجر متذکر شد در اســتان خوزستان پلاتوی اســتاندارد اجرای تئاتر 

وجود ندارد و همین امر مخاطبان تئاتری را فراری می دهد.
 نمایش »لام« به نویســندگی و کارگردانی مجتبی رستمی فر از شهر 
اهواز که در چهل و ســومین جشــنواره بین المللی تئاتــر فجر حضور 
داشت، توانست تندیس بهترین طراحی صدا، لوح تقدیر طراحی نور و 
تندیس بهترین کارگردانی را از آن خود کند. این نمایش در بخش های 

طراحی صحنه و لباس نیز کاندیدای دریافت تندیس بود.
مجتبی رستمی فر درباره وضعیت اجرای عمومی نمایش »لام« با توجه 
به جوایز و اقبالی که این اثر در جشــنواره چهل و سوم تئاتر فجر کسب 
کرد، به خبرنگار مهر گفت: قبل از برگزاری چهل و ســومین جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر نمایش »لام« را در شــهر اهــواز در قالب اجرای 
عمومی روی صحنه بردیم و اگر حمایتی انجام شــود هدف مان اجرای 
عمومی در شهر تهران در سال آینده اســت. بعد از اختتامیه جشنواره 

صحبت هایی ابتدایی در این زمینه داشتیم. 

هشدارپلیسبهکسبه؛بهبهانهبهروزرسانی
کارتخوان،حسابتانراخالینکنند!

رئیــس پلیس فتا ضمن هشــدار بــه صاحبــان کســب و کار گفت: 
کلاهبرداران با بهانه به روزرسانی دستگاه کارت خوان، اطلاعات بانکی 

را سرقت می کنند.
 با پیشرفت روزافزون استفاده از ابزارهای دیجیتال در زندگی روزمره، 
تهدیدات فضــای ســایبری نیز به طــور فزاینده ای گســترش یافته 
است. مجرمان ســایبری که از روش های پیچیده برای بهره برداری از 
بی احتیاطی کاربران و کسب وکارها استفاده می کنند، حالا با ترفندی 

جدید به سراغ صاحبان دستگاه های کارت خوان رفته اند.
ســردار داوود معظمی گودرزی، رئیس پلیس فتا پایتخت در گفتگو با 
خبرنگار در این خصوص هشدار داد و از صاحبان کسب وکارها خواست 

تا در برابر شیوه های نوین کلاهبرداری هوشیار باشند.
وی افــزود: مجرمان ســایبری با تماس هــای تلفنی جعلــی خود را 
به عنوان پشتیبان دســتگاه های کارت خوان معرفی کرده و به صاحبان 
کســب وکار اعلام می کنند که برای به روزرســانی نرم افزار دســتگاه 
کارت خوان، کدی از طریق پیامک ارســال خواهد شــد. سپس از آنان 
خواسته می شود که این کد را برایشان قرائت کنند. اما در حقیقت، این 
کد، کلید فعال سازی نرم افزارهای بانکی است که مجرمان می توانند از 
آن برای دسترسی به حساب های بانکی افراد استفاده کرده و موجودی 

آن ها را تخلیه کنند.
رئیس پلیس فتا از عموم مردم خواســت تا در صــورت دریافت چنین 
تماس هایی بلافاصله آن را به پلیس فتا از طریق شماره تلفن ۰۹۶۳۸۰ 
گزارش دهند تا اقدامات لازم برای شناســایی و دســتگیری مجرمان 

انجام گیرد.

ورودوزارتبهداشتبهبررسیوضعیتتغذیهای
عشایرکشوردر۱۳استان

 مدیر دفتــر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت با بیــان اینکه طرح 
بررســی وضعیت تغذیه ای عشــایر از دی ماه ســال جاری آغاز شده، 
گفت: جمعیتی بالغ بر ۳۵۰۰ نفر در این طرح در ۱۳ استان کشور مورد 
بررســی قرار می گیرند تا اقدامات مداخله ای لازم برای این گروه هدف 

اجرا شود.
دکتر احمد اســماعیل زاده، با بیان اینکه اطلاعــات مربوط به وضعیت 
تغذیه ای عشایر در کشور به روز نیســت، اظهار کرد: وزارت بهداشت، 
بروزرســانی اطلاعات تغذیه ای عشــایر را در دســتور کار قرار داده و 
دانشگاه علوم پزشکی لرســتان به عنوان مجری این طرح انتخاب شده 

و منابع لازم در اختیار این مرکز آموزشی قرار گرفته است.
وی درباره جزئیات طرح بررســی وضعیت تغذیه ای عشایر گفت: این 
طرح به صورت پایلوت در اســتان لرســتان از دی ماه سال جاری آغاز 
شده و تا پایان سال آینده ادامه دارد. دانشــگاه علوم پزشکی لرستان با 
همکاری چند دانشگاه  علوم پزشکی کشــور به بررسی »شاخص های 
تغذیــه ای«، »دریافت های غذایی« و » شــاخص های بیوشــیمیایی 

تغذیه ای« در میان جامعه عشایری کشور می پردازند.  
 مدیر دفتــر بهبود تغذیــه جامعــه وزارت بهداشــت ادامه داد: 
جمعیتی بالغ بــر ۳۵۰۰ نفر در این طرح در ۱۳ اســتان کشــور 
مورد بررســی قرار می گیرند تا اقدامات مداخله ای لازم برای این 
گروه هدف اجرا شود. عشــایر از چند وجه برای کشور مهم قلمداد 
می شــوند و نقش آنها در حوزه کشــاورزی، اقتصــادی و امنیتی 
غیرقابل کتمان است. وزارت بهداشــت درنظر دارد که اطلاعات 
تغذیه این گروه را به دســت بیاورد و اقدامــات مداخله ای لازم را 

برای آنها انجام دهد.
وی گفـــت: این برنامه با همکاری وزارت بهداشــت و ســازمان امور 

عشایری کشور در حال انجام است.

سخنگوی شهرداری تهران اعلام کرد
افتتاحبازارترهبارجدیدبامعماریایرانی-

اسلامیدرتهران
سخنگوی شهرداری تهران با اشــاره به افتتاح ۱۰ میدان میوه و تره بار 
جدید همزمان با دهــه فجر در مناطق ۲۲ گانه تهــران، گفت: با هدف 
ارتقاء دسترسی شــهروندان به مواد غذایی تازه و حمایت از کشاورزان 
محلی، شهرداری تهران در سه ســال اخیر ۵۰ بازار جدید میوه و تره بار 

را افتتاح کرده است. 

عبدالمطهر محمدخانــی، در مورد افتتاح پروژه هــای جدید میادین 
میوه و تره بار در مناطق مختلف پایتخت، اظهار کرد: در سه سال اخیر، 
شهرداری تهران تقریباً ۵۰ بازار جدید تأسیس کرده است. در حالی که 
از ســال ۱۳۵۸ تا ۱۴۰۰ تنها ۲۶۱ بازار و میدان میوه و تره بار در تهران 
ایجاد شده بود که این موضوع نشــان دهنده افزایش چشمگیر سرعت 

احداث بازارها در دوره مدیریت ششم شهری است.
وی در ادامه اضافه کرد: این ۱۰ بازار جدید به طور کامل احداثی هستند 
و شامل نوســازی یا بهســازی بازارهای قدیمی نمی شــوند. به علاوه، 
شهرداری تهران در ایســتگاه های مترو نیز بازارهای تره بار ایجاد کرده 

است.
محمدخانی با اســتناد به گزارش های بانک مرکزی خاطرنشــان کرد: 
قیمت محصولات در بازارهای تره بار شــهرداری تهران به طور متوسط 
بین ۴۰ تا ۵۰ درصد ارزان تر از دیگر نقاط شــهر است. به عنوان مثال، 
قیمت انار در شب یلدا در بازارهای شــهرداری ۳۷ هزار تومان بود، در 
حالی که در نقاط دیگر پایتخــت این قیمت به ۱۹۰ هــزار تومان هم 

می رسید.
رئیس مرکز ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری تهــران اعلام کرد: 
تهران در حال حاضــر دارای ۳۱۲ بازار تره بار اســت و با این حال هنوز 
۱۰۰ محله در شهر فاقد بازار هســتند که با افتتاح این بازارها، ۱۲ هزار 

متر مربع به فضای تره بار تهران افزوده شده است.
وی ادامه داد: بــا افتتاح ۱۰ بازار جدیــد میوه و تره بــار در دهه فجر، 
سطح خدمات دهی سازمان مدیریت میادین حدود ۱۲ هزار متر مربع 
افزایش خواهد یافت. همچنین طی سه سال گذشــته، ۱۵۰ بازار نیز 
نوســازی، تعمیر و بهسازی شــده اند تا کیفیت خدمات به شهروندان 

بهتر شود.
به گفته سخنگوی شــهرداری تهران، بازار میوه و تره بار چراغی واقع در 
محدوده منطقه ۱۷ با الهام از معماری ایرانی اســلامی طراحی و ایجاد 

شده است.
محمدخانی در پایان تصریح کرد: هم غاکنــون ۶۵۰۰ کارگر و ۲۱۰۰ 
بهره بردار در بازارها و میادین میوه و تره بار شهرداری تهران مشغول به 
کار هستند و به طور کلی با توسعه این بازارهای محلی، حدود ۲۵ هزار 

شغل مستقیم و غیرمستقیم در تهران ایجاد شده است.
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حاشیه های هفتمین روز فیلم فجر

رضاعطاراننشستخبریرابهسخره
گرفت؛خانهجشنوارهبرایغیررسانهایها!

خریدار  هفتمین روز چهل و سومین جشنواره 
فیلم فجر نیز با چند حاشــیه سپری شد که یکی 
از مهمترین آنها حضور افرادی غیر رســانه ای در 
کاخ جشــنواره بود که این حضــور در طول روز 
بسیار پررنگ می شــد.روز پنجشنبه ۱۸ بهمن و 
در هفتمین روز چهل و ســومین جشنواره فیلم 
فجــر، در نوبت ۱۰ فیلم »موســی کلیم الله )ع(« 
ابراهیم حاتمی کیا، در نوبــت ۱۳ فیلم »بازی را 
بکش« محمدابراهیم عزیــزی، در نوبت ۱۶ فیلم 
»صددام« پــدرام پورامیــری، در نوبت ۱۹ فیلم 

»تاکسیدرمی« محمد پایدار اکران شدند.
هفتمین روز چهل و ســومین جشنواره فیلم فجر 

نیز به زنده یاد سعید راد تقدیم شد.

سالن ویژه رسانه ها یا افراد غیر رسانه ای؟
با گذشــت نیمــی از روزهای چهل و ســومین 
جشنواره فیلم فجر سالن همایش های برج میلاد 
به عنوان خانه جشنواره و میزبان اصحاب رسانه، 
منتقدان و عوامل فیلم ها از افرادی غیر رسانه ای 
نیز میزبانــی می کنــد. در ۳ روز اخیــر حضور 
کودکان، خانواده ها و افراد غیررســانه ای در خانه 
جشنواره بسیار پررنگ شــده است و هر روز نیز بر 

تعداد این افراد اضافه می شود.

قطع شدن مجدد صدای اطلاع رسانی در 
لابی کاخ جشنواره

تنها ۲ روز اطلاع رســانی مربوط به فعالیت های 
مختلــف جشــنواره از طریــق ســتاد برگزاری 
جشنواره و بلندگوهای تعبیه شده در لابی سالن 
همایش های برج میلاد تهران انجام شــد و در روز 

هفتم این اطلاع رسانی بار دیگر قطع شد.

برآورده شدن آرزوی محسن کیایی!
در نشســت خبری فیلم »بازی را بکش« محسن 
کیایی از آرزوی خود برای چاپ شــدن عکسش 
روی جلد یک مجله ورزشی خبر داد که هیچگاه 

این آرزو در زمــان فعالیت حرفــه ای او در حوزه 
فوتبال برآورده نشــد. اما با حضور کیایی در فیلم 
»بــازی را بکــش« در نقش یــک دروازه بان این 
اتفاق افتاد. محســن کیایی با نشان دادن عکس 
چاپ شده روی مجله ای ورزشی به اصحاب رسانه 
از برآورده شدن آرزوی خود ابراز خوشحالی کرد 
و این خوشحالی نیز سوژه عکاسان حاضر در کاخ 

جشنواره شد.

برگزاری بدترین نشست خبری توسط 
صددامی ها!

نشســت خبری فیلم »صددام« بــه کارگردانی 
پــدرام پورامیری یکی از عجیب تریــن و در عین 
حال بدترین نشســت های خبری برگزار شده در 
کاخ جشنواره بود که این اتفاق ناشی از رفتار غیر 
حرفه ای عوامل فیلم بود که حتی باعث ناراحتی 
محمدرضا مقدسیان به عنوان مجری نشست نیز 

شد.
این نشســت که با حضور رضا عطــاران و عباس 
جمشیدی فر به عنوان بازیگران »صددام« همراه 
بود از همان ابتدا وارد حاشــیه شــد. عطاران در 
ابتدای نشســت گفت که خبرنگاران از او پرسش 
نکنند زیرا او به دلیل شــرایطی که دارد پاســخ 
نمی دهد. بعد راضی شــد تا به ۲ سوال به صورت 

بله یا خیر جواب دهد.
در ادامه حرکات عطاران با جمشــیدی فر باعث 
شد تا تمامی تمرکز عکاســان روی حرکات آنها 
جلب و حتــی باعث خنــده برخــی از حاضران 
در ســالن نیز بشــود. این اتفاقــات باعث چند 
واکنش محمدرضا مقدســیان مجری نشســت 
خبری »صددام« شــد امــا کارگــردان فیلم نیز 
با خندیدن هــای اضافی خود را تحــت تأثیر این 

رفتارها نشان می داد.
حاشــیه های این نشســت به همیــن رفتارها 
ختم نشــد و تهیه کننده فیلم در طول برگزاری 
نشست شــروع به تغییر عوامل حاضر در جایگاه 

و جایگزین کردن افــراد دیگر و دعوت از آنها برای 
حضور روی صحنه کرد. این رفتارهای ســطحی 
همگی باعث شــد تا نشســت خبری »صددام« 
تبدیل به یک نشســت مسخره شــود که نه تنها 
خروجی قابل قبولی نداشــت بلکه رضا عطاران با 
همراهی کارگردان و تهیه کننده اصحاب رســانه 

را به سخره گرفتند.
بعد از پایان نشســت هم کارگــردان بدون توجه 
به تذکرهای مجری نشســت و مسئول برگزاری 
نشســت ها از همه عوامل فیلم دعــوت کرد روی 
صحنه حضور پیدا کنند تا همگی عکس یادگاری 

بگیرند.

تقدیم »بازی را بکش« به مرضیه برومند
 و رضا بابک

مصطفــی کیایــی تهیه کننده فیلم ســینمایی 
»بازی را بکش« در نشست خبری، این فیلم را به 

مرضیه برومند و رضا بابک تقدیم کرد.

آمار بیشترین خروج از سالن به 
»تاکسیدرمی« تعلق گرفت!

فیلم سینمایی »تاکســیدرمی« در زمان اکران 
خود در کاخ جشنواره نتوانست رضایت حاضران 
در ســالن همایش های برج میلاد را جلب کند از 
این رو در حین نمایش فیلم بســیاری از حاضران 

سالن را ترک کردند.

مجید صالحی به احترام رسانه ها آمد به 
خاطر دخترش رفت!

مجیــد صالحــی از بازیگــران فیلم ســینمایی 
»تاکسیدرمی« در نشست خبری این فیلم حضور 
پیدا کرد ولی در همان ابتدای نشســت اعلام کرد 
که به احترام اصحاب رسانه و منتقدان در نشست 
حضور پیدا کرده ولی از آنجایی که دخترش بیمار 
اســت و باید نزد او برود مجبور به ترک نشســت 

خبری و سالن است.

قابدیوار  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
شماره تماس سازمان آگهی شهرستان:
۶۶۹۷۳۶۷۸ -۶۶۹۷۳۷۱۴

 فراخوان برگزاری مناقصه عمومی 
یک مرحله ای همزمان با ارزیابی کیفی 

1-  نام و نشانی مناقصه گزار: شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان به شناسه ملی 10100980544 کد اقتصادی ٧٦٩٨-٣١٦٧-٤١١٣ و کدپستی 
 A ٦١٣٧٦٧٤٧٦٤، به نشانی اهواز - گلستان - بلوار کارگر شرقی - ساختمان امام رضا)ع( شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان - طبقه سوم - بلوک

امور تدارکات و قراردادها 
2- مشخصات مناقصه: مناقصه عمومی يک مرحله ای همزمان با ارزيابی کيفی به شرح ذيل: 

شماره فراخوان در سامانه شماره مناقصه
مبلغ تضمین )ریال( مبلغ برآورد )ریال( موضوع مناقصه تدارکات الکترونیکی دولت 

03/30410202003001262000136/م

خدمات بهره برداری تعمیر و نگهداری چیلرها، 
هواسازها، دیگ های آب گرم، موتورخانه و تاسیسات 

و تجهیزات مرتبط ساختمان اداری امام رضا )ع( 
شرکت برق منطقه ای خوزستان 

54.000.000.0002.700.000.000

3- محل پروژه: اهواز شرکت برق منطقه ای خوزستان 
۴- زمان مهلت مبلغ و محل دريافت اسناد: متقاضيان ميتوانند از ساعت 8 مورخ 1۴03/11/16 لغايت ساعت 18 مورخ 1403/11/20 به سامانه تدارکات 
الکترونيکی دولت به آدرس www.setadiran.ir مراجعه و با پرداخت مبلغ 500/000 ريال از طريق درگاه پرداخت اينترنتی در وجه حساب نسيم به 
شماره ۴00112200۴023175 به نام تمرکز وجوه درآمد حق انشعاب و ساير درآمدهای شرکت برق منطقه ای خوزستان در بانک مرکزی جمهوری اسلامی 

ايران برای خريد اسناد مناقصه فوق اقدام نمايند. 
5- زمان و محل تحويل پاکات اسناد مناقصه: مناقصه گران ميبايست ضمن بارگذاری تصوير دفترچه ارزيابی کيفی به همراه مستندات مربوطه و نيز کليه 
مستندات پاکات الف ب و ج در سامانه تدارکات الکترونيکی دولت تا ساعت 18 مورخ 1۴03/12/0۴، اصل ضمانتنامه شرکت در فرآيند ارجاع کار خود را نيز 
در )پاکت الف( بصورت لاک و مهر شده بگذارند و نهايتاً پاکت مذکور را تا پايان وقت اداری مورخ 1۴03/12/05 به نشانی مندرج در بند يک ارسال و رسيد 

دريافت دارند تمامی مراحل برگزاری مناقصه، از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت انجام خواهد شد. 
6- گشايش پيشنهادات: پيشنهاد مناقصه گران حائز حد نصاب امتياز ارزيابی کيفی مورخ 1۴03/12/06 ساعت 8 صبح در ساختمان هشت طبقه شرکت 

برق منطقه ای خوزستان - طبقه هشت - سالن مناقصات گشايش خواهد يافت. 
7- ساير شرايط: 

رشته و رتبه کاری: داشتن گواهی صلاحيت انجام کار در رشته تاسيسات از اداره کار و امور اجتماعی و يا گواهينامه صلاحيت پيمانکاری 
در رشته تاسيسات و تجهيزات از سازمان برنامه و بودجه به شرط داشتن ظرفيت آزاد تعدادی و ريالی بر اساس بخشنامه های مرتبط علاقه مندان به شرکت در 
فراخوان مناقصه در صورت عدم عضويت قبلی ميبايست جهت ثبت نام و دريافت گواهی امضای الکترونيکی )توکن( با شماره تلفن ١٤٥٦ تماس حاصل نمايند. 

به پيشنهادهای فاقد اصل امضاء مشروط، مخدوش و پيشنهاداتی که بعد از مدت مقرر واصل شود مطلقاً ترتيب اثر داده نخواهد شد. 
تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/11/16
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/11/20

روابط عمومی شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان

با مصرف صحیح و بهره گیری از الگوی درست استفاده از برق از قطع آن جلوگیری کنیم.

شناسه آگهی: 1878799
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